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Antoni Molas rellevarà Jaume 
Portús com a president del 
Consorci Hospitalari de Vic
L’advocat vigatà prendrà possessió dimarts després d’haver estat nomenat per la Generalitat
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(Pàgina 7) 

Homenatge als presos i els represaliats

Centelles i Moià, 
entre els municipis 
que hauran d’aplicar 
el toc de queda per 
frenar la Covid-19

(Pàgina 6)

La plaça Major de Vic es va omplir 
aquest dijous a la tarda en l’homenatge 
als presos i els represaliats del procés. 
A dalt de l’escenari hi havia, entre d’al-

tres, els exconsellers Josep Rull, Jordi 
Turull, Quim Forn i Dolors Bassa, a 
més dels que eren els líders de l’ANC i 
Òmnium, Jordi Sànchez i Jordi Cuixart. 

Però també l’osonenc Txevi Buigas 
o Jordi Pesarrodona. Durant l’acte, 
organitzat per :pacte, es va recordar els 
exiliats, especialment Marta Rovira.

(Pàgines 10 i 11) Jordi Cuixart, al final de la seva intervenció, davant la multitud de persones concentrades a Plaça

Manlleu rep l’ajut 
que esperava  
per poder fer  
la recollida  
porta a porta

(Pàgina 8)

El primer Llibrestiu surt a buscar el lector
Totes les llibreries de Vic, Eumo i EL 9 NOU van participar 
dijous en la primera edició del Llibrestiu, amb parades al 
Passeig. Vic és una de les ciutats de Catalunya que més s’ha 
implicat en aquesta iniciativa de la Cambra del Llibre. 

(Pàgines 26 i 27)

A
LB

ER
T

 L
LI

M
Ó

S

Relleu a l’alcaldia de Lluçà
Glòria Colom (IpLSE-AM) és des de dilluns la nova alcaldes-
sa de Lluçà. Agafa el relleu d’Eva Boixadé, que a principis 
de mandat retornava a l’alcaldia després d’haver liderat el 
consistori en una etapa anterior (2003-2015).

(Pàgina 8)
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Compondre una 
òpera als 17 anys 
El vigatà Jofre Bardolet 
dirigirà, amb 21 anys, 
l’òpera Ferides, que va com-
pondre entre els 17 i els 19 
anys. Serà aquest diumen-
ge, a L’Atlàntida.

(Pàgina 28)

El Ripollès confia 
que la candidatura 
pels Jocs d’Hivern 
impulsi la inversió 
a la línia R3

(Pàgina 17)

El deute bancari 
dels ajuntaments 
d’Osona ha caigut 
en picat durant 
l’última dècada

(Pàgines 2 a 5)
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La xifra global d’endeutament dels 
ajuntaments d’Osona i el Ripollès s’ha 
reduït de forma significativa durant 
els últims deu anys. Això s’explica, 

en part, per un marc legal restrictiu 
que ha ‘convidat’ les administracions 
locals a retornar crèdits. Ara s’han re-
laxat les restriccions per disposar del 

romanent, la guardiola dels estalvis, 
motiu pel qual molts ajuntaments fa-
ran inversions. Si els cal finançament 
addicional pot repuntar el deute.

L’endeutament cau en picat
Els crèdits bancaris dels ajuntaments d’Osona s’han reduït en tres quartes parts durant l’última dècada

Vic/Ripoll

EL 9 NOU

L’endeutament dels ajunta-
ments d’Osona ha caigut en 
picat durant l’última dècada. 
Segons les dades facilitades 
pel Ministeri d’Hisenda, fa 
deu anys l’import conjunt del 
deute s’enfilava fins als 109 
milions, mentre que a finals 
de l’any passat era de 25. És a 
dir, en una dècada han amor-
titzat tres de cada quatre 
euros que devien als bancs. 

L’accentuat descens és 
generalitzat. Al Ripollès, bai-
xa un 34%. A Osona, més: un 
78%. D’explicació no n’hi ha 
només una. Cada ajuntament 
té la seva idiosincràsia, però 
existeix un context que ha 
convidat a amortitzar crèdits. 
Sobretot després de la crisi 
del 2008. El descens no és 
lineal en el temps. El 2012, 
per exemple, hi va haver 
ajuntaments on es va dispa-
rar. Amb el mecanisme de 
pagament a proveïdors l’Es-
tat va obligar a qui tingués 
factures al calaix a posar-se al 
dia facilitant recursos econò-
mics via crèdit. Va ser positiu 
(pagar al dia), però va deixar 
petjada (més deute).   

No obstant això, a partir de 
l’any 2012 la tendència gene-
ral ha estat a la reducció. No 
és casual. La llei d’estabilitat 
pressupostària i sostenibi-
litat financera (LOEPSF), 
que precisament va entrar 
en vigor l’any 2012, establia, 
d’una banda, que els ajunta-
ments no podien incórrer en 
dèficit (ingressos i despeses 
han d’estar equilibrats) i, 
de l’altra, fixava un màxim 
d’augment de la despesa cada 
any (en funció sobretot de la 
variació del PIB) en relació 
amb les despeses realment 
efectuades l’exercici anteri-
or. És el que es coneix com 
la regla de la despesa. És a 
dir, encara que l’Ajuntament 
tingui més ingressos no se’ls 
pot gastar. 

Això, a la pràctica, ha fet 
que any rere any les liquida-
cions pressupostàries gene-
ressin superàvits que han 
engreixat el romanent, nom 
amb què es coneix la guardi-
ola dels estalvis dels ajunta-
ments. I la llei, i aquí hi ha la 
clau, restringia l’ús d’aquests 
diners. D’acord amb l’article 
32 de la LOEPSF, el superàvit 
s’havia de destinar a redu-
ir deute. Això explica que 

Posició 
2020

Municipi
 Deute 2010 

(milers d’euros) 
 Deute / habitant 

2010 
 Deute 2020 

(milers d’euros) 
 Deute / habitant 

2020 
 Var. Deute/ 

hab. % 
Posició

2010
1 Calldetenes  1.395  575 €  1.609  640 € 11% 7
2 Balenyà  933  252 €  2.116  551 € 119% 21
3 Taradell  2.120  348 €  2.393  360 € 4% 15
4 Manlleu  20.578  1.006 €  6.874  329 € -67% 4
5 Folgueroles  172  78 €  614  271 € 249% 30
6 Sant Julià de Vilatorta  491  165 €  634  202 € 22% 25
7 Tona  3.823  479 €  1.435  172 € -64% 8
8 Vic  58.349  1.443 €  7.906  166 € -89% 2
9 Viladrau  508  463 €  113  108 € -77% 10

10 Prats de Lluçanès  645  235 €  216  83 € -65% 22
11 Centelles  155  21 €  511  68 € 218% 35
12 Alpens  463  1.528 €  18  67 € -96% 1
13 Torelló  4.870  349 €  843  59 € -83% 14
14 Montesquiu  100  111 €  58  57 € -49% 27
15 Roda de Ter  4.231  692 €  250  38 € -94% 5
16 Sant Pere de Torelló  3.200  1.324 €  61  25 € -98% 3
17 L’Esquirol  611  270 €  38  17 € -94% 20
18 Sant Hipòlit de Voltregà  1.063  303 €  60  17 € -94% 17
19 Sant Martí d’Albars  65  607 €  1  12 € -98% 6
20 Sant Boi de Lluçanès  100  177 €  3  6 € -97% 24
21 Santa Eugènia de Berga  76  34 €  12  5 € -84% 33
22 Sant Quirze de Besora  1.052  470 €  11  5 € -99% 9
23 Muntanyola  43  73 €  0,84  1 € -98% 31
24 Orís  -  - €  0,14  0,42 € - 36
25 Gurb  222  88 €  0,22  0,08 € -100% 28
26 Les Masies de Voltregà  966  299 €  0,11  0,03 € -100% 18
27 Olost  475  395 €  -  - € -100% 11
28 Sant Vicenç de Torelló  772  381 €  -  - € -100% 12
29 Sant Bartomeu del Grau  350  362 €  -  - € -100% 13
30 Seva  1.137  333 €  -  - € -100% 16
31 Vidrà  47  280 €  -  - € -100% 19
32 Perafita  81  205 €  -  - € -100% 23
33 Sant Martí de Centelles  164  159 €  -  - € -100% 26
34 Espinelves  16  83 €  -  - € -100% 29
35 Lluçà  17  64 €  -  - € -100% 32
36 Tavèrnoles  7  23 €  -  - € -100% 34

TOTAL  109.297  714 €  25.776  157 € -78%

1 Ogassa  472  1.844 €  849  3.538 € 92% 1
2 Vallfogona de Ripollès  340  1.453 €  359  1.831 € 26% 3
3 Planoles  396  1.375 €  217  712 € -48% 5
4 Sant Joan de les Abadesses  1.920  544 €  2.261  701 € 29% 14
5 Pardines  243  1.482 €  114  675 € -54% 2
6 Camprodon  3.429  1.383 €  1.487  647 € -53% 4
7 Ripoll  11.170  1.016 €  6.700  620 € -39% 6
8 Ribes de Freser  1.721  892 €  1.070  608 € -32% 10
9 Campdevànol  1.548  442 €  1.115  345 € -22% 15

10 Gombrèn  208  929 €  56  292 € -69% 9
11 Queralbs  153  805 €  30  160 € -80% 12
12 Setcases  183  1.011 €  22  128 € -87% 7
13 Molló  313  884 €  30  90 € -90% 11
14 Toses  144  929 €  4  25 € -97% 8
15 Llanars  354  620 €  -  - € -100% 13
16 Vilallonga de Ter  123  258 €  -  - € -100% 16
17 Les Llosses  42  190 €  -  - € -100% 17
18 Sant Pau de Segúries  22  31 €  -  - € -100% 18

TOTAL  22.781  857 €  14.313  567 € -34%

L’endeutament viu dels ajuntaments d’Osona i el Ripollès
OSONA

RIPOLLÈS
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Els ajuntaments que no apareixen a la llista no tenien deute bancari ni el 2010 ni el 2020 - Font: Ministeri d’Hisenda
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ajuntaments com Seva hagin 
passat d’1,1 milions de deute 
el 2010 a no tenir-ne el 2020. 
El regidor d’Hisenda, Joan 
Queral, recorda que l’Ajunta-
ment “té un bon ingrés anu-
al, per impostos com l’IBI, i 
això sumat a una contenció 
de la despesa ha fet que no 
només reduíssim el deute, 
sinó que hi donéssim la volta 
i, ara, hi hagi més de 2,5 mili-
ons de romanent”.

Fins ara per gastar aquest 
romanent hi havia moltes 
restriccions. Es podia fer, 
però en les inversions des-
crites com a financerament 
sostenibles. Aquest concepte, 
recollit a la mateixa LOEPSF, 
les acotava a projectes que 
complissin un seguit de parà-
metres entre els quals el de 
no incrementar la despesa 
ordinària. Amb la pandèmia 
s’ha autoritzat als ajunta-
ments a gastar el romanent.

Aquest fet, sumat a un 
context d’interessos baixos 
–aquest dimecres la mitjana 
mensual de l’euríbor, l’índex 
al qual estan referenciats la 
majoria de crèdits, estava 
al -0,49%–, pot fer que es 
reprenguin inversions. I una 
part, encara que hi hagi sub-
vencions, es financen via crè-
dits, motiu pel qual l’endeu-
tament pot tornar a créixer. 
L’alcalde de Sant Julià, Joan 
Carles Rodríguez, explica 
que han contret crèdits per 
inversions subvencionades, 
però no al 100%. I posa 
l’exemple d’una de futura 
per instal·lar un enllumenat 
més eficient. “Farem una 
inversió que acabarà essent 
un estalvi”, resumeix. 

D’estalviar, i estrènyer-se 
el cinturó, poc o molt ho ha 
fet tothom. “Aquests últims 
anys hem pogut anar amor-
titzant crèdits. Estem en el 
bon camí i paguem al dia”, 
diu l’alcalde d’Ogassa, Josep 
Tremps. Qui també s’ho mira 
amb bons ulls és l’alcalde de 
Calldetenes, Marc Verda-
guer, que recorda que el per-
centatge de deute ara és del 
54%: “Des que soc alcalde 
mai havíem estat tan baixos”. 
L’obligat retorn de subvenci-

Les claus per entendre l’endeutament

El deute viu és 
el total del deute 
municipal?

No. És la xifra de diners que es de-
uen a les entitats financeres. No s’hi 
comptabilitza, per exemple, el deute 
comercial a proveïdors.

La clau són els 
ingressos?

La clau és la relació d’ingressos i des-
peses. Conèixer els ingressos i quina 
part queda disponible un cop pagada la 
despesa corrent: nòmines, llum, telèfon, 
subvencions a les entitats... Amb 
aquest estalvi s’amortitzen crèdits, però 
també es poden fer inversions sense 
dependre només de les subvencions.

Qui està endeutat 
ha fet una mala 
gestió?

No necessàriament. Vol dir que ha fet 
inversions. La mirada, per tant, més 
que a la xifra d’endeutament s’hauria 
d’adreçar a la idoneïtat de les inversi-
ons: són apropiades? Són necessàries? 
Tenen una rendibilitat social? Les res-
postes donarien una idea de la gestió 
més que la xifra per si sola.

La xifra de deute 
és indicativa 
de la salut 
financera?

Sí i no. S’ha de posar en relació amb els 
ingressos i amb la capacitat de devo-
lució del deute. Per tant, seria millor 
indicador l’estalvi net que sigui capaç 
de generar. És com a l’economia famili-
ar: tenir una hipoteca de 1.000 euros no 
necessàriament és un problema. Depèn 
dels ingressos que es tinguin. 

Si no es demana 
més crèdit 
baixa la taxa 
d’endeutament?

La taxa d’endeu-
tament s’obté en 

funció dels ingres-
sos ordinaris liqui-

dats. I si els ingressos 
cauen (menys llicèn-

cies d’obres, baixen les 
transferències de l’Estat 

perquè es calculen a partir 
d’una cistella de tributs que 

minva...) encara que no creixi la xifra 
d’endeutament ho pot fer el percentat-
ge. El topall per poder demanar crèdits 
és al 75%. N’hi ha un segon, amb condi-
cions, al 110%.

ons del PUOSC ordenat per 
la justícia jugarà en contra de 
les finances, però el cobra-
ment pendent de quotes del 
Torrental pot jugar a favor. 
A vegades, i Taradell n’és un 
exemple, a banda d’inversi-
ons hi ha fets sobrevinguts 
que expliquen parcialment 
l’endeutament: es va fer un 
crèdit d’1 milió per la sentèn-
cia de la tirolina, un accident 
en una activitat particular 
de la qual la justícia va aca-
bar fent responsable civil el 

consistori. La regidora d’Hi-
senda, Núria Arau, diu que 
“el gran inconvenient és que 
hem hagut de prioritzar molt 
en les inversions i estem 
molt tutelats financerament, 
però baixarem el deute”.

Que els ajuntaments tin-
guin diners a la caixa és un 
coixí per no haver de patir si 
s’endarrereix el cobrament 
de subvencions. Centelles, 
com explica l’alcalde, Josep 
Paré, entre 2017 i 2019 va 
invertir 4 milions al Pla de 

barris, dels quals 3 eren sub-
vencionats. “Els vam haver 
d’avançar amb fons propis”, 
recorda. I, per això, quan es 
va fer la compra del Palau 
dels Comtes van fer un crèdit 
d’uns 600.000 euros correspo-
nent a la part subvencionada 
per no afectar la tresoreria en 
cas que aquest ingrés per part 
de la Generalitat s’endarrerís.

De fet, a Balenyà, on també 
ha crescut l’endeutament, 
la situació s’explica perquè 
el consistori ha avançat els 

diners de l’institut escola 
amb el compromís que la 
Generalitat abonarà 1,4 mili-
ons. El regidor d’Hisenda, 
Ramon Roig, explica que 
afronten les inversions de 
l’institut escola i l’antiga 
N-152 per un total d’uns 4 
milions, dels quals 2,5 es 
financen via crèdit. Quan 
cobrin de la Generalitat –el 
compromís és que paguin en 
tres anualitats– si decideixen 
amortitzar el crèdit l’endeu-
tament baixarà en picat. 

La culpa

La paraula deute en alemany, Schuld, és un mot 
polisèmic l’arrel del qual també significa culpa. 
Que en una llengua centreeuropea deute i culpa 

siguin equivalents té una lectura moral: endeutar-se és una 
irresponsabilitat. Per això és fàcil traçar una línia entre els 
que suposadament ho fan bé (no tenen deute) i malament (sí 
que en tenen). Però és una divisió massa simple. A l’equació, 
caldria sumar-hi d’altres components i preguntar-se a què 
respon el deute. En el cas d’un ajuntament, valorar si s’han fet 
inversions, si eren necessàries o si amb els ingressos ordinaris 
existeix capacitat per retornar els préstecs. Si no, només amb 

els números absoluts es corre el risc d’arribar a conclusions 
precipitades. Això no treu que si van mal dades no tenir deute 
sigui un avantatge: permet tenir marge de maniobra. Si no, les 
obligacions ofeguen. Però la xifra del deute, sola, pot donar 
una imatge distorsionada. A Sora, fa uns anys van fer una 
important inversió al nucli de Cussons amb finançament pro-
vinent de fons europeus. Per rebre els calés primer s’havia de 
pagar l’obra. Per tant, van haver d’avançar la pasta. Per fer-ho 
es van endeutar. Van pagar l’obra i el contractista va cobrar al 
dia, però a la fotografia de l’endeutament d’aquell any sortien 
mal parats. Quan van cobrar la subvenció, van amortitzar el 
crèdit i van quedar nets. És a dir, tenien deute, però cap culpa. 
Encara que deute i culpa en alemany signifiquin el mateix.

Agustí Danés  
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A la meitat del seu tercer man-
dat com a alcalde, Dionís Guiteras 
fa balanç d’una dècada intensa a 
Moià. El municipi ha eixugat un 

endeutament que el 2011 se situa-
va en el 395%, i ja com a capital del 
Moianès es desfà de l’estricte con-
trol financer per part de l’Estat.

Entrevista a l’alcalde de Moià, Dionís Guiteras (Ara Moià-ERC)

Dionís Guiteras, aquest dimecres al migdia al centre de Moià

Moià

Guillem Freixa

Podem dir que en l’última 
dècada a Moià de les pedres 
n’han fet pans?

El que ha passat aquesta 
última dècada a Moià és que 
hi ha hagut un esforç brutal 
per part de tothom: des dels 
responsables polítics fins a la 
ciutadania així com els treba-
lladors i tècnics municipals. I 
tot amb l’objectiu de revertir 
una situació econòmica catas-
tròfica i sortir d’un pou al 
qual Moià no hi hauria d’ha-
ver caigut mai.

Des del ple del mes de 
juny en què es va liquidar el 
deute, Moià respira millor?

L’equip de govern i els tre-
balladors municipals, segur 
que sí. I l’oposició segur que 
també perquè ens traiem una 
gran llosa del damunt com a 
poble. Ens fa veure el futur 
amb optimisme i sortir de 
l’estricte control econòmic i 
financer per part del Minis-
teri d’Hisenda de l’Estat 
espanyol. I l’ambient al poble 
crec que és similar: la gent 
es felicita de l’esforç i també 
detecten un futur optimista.

Com ha de notar la pobla-
ció que s’ha eixugat un deu-
te històric?

La població haurà de notar 
que des de l’Ajuntament 
per fi es deixa de fer només 
gestió i es comença a fer polí-
tica. Que podem planificar el 
futur com a poble; amb ganes 
i sobretot amb eines. I és que 
fins ara ni teníem els recur-
sos econòmics, perquè està-
vem del tot hipotecats, ni la 
capacitat per fer-ho, perquè 
Hisenda ens deixava molt 
clar què podíem fer i què no.

La pressió fiscal sobre la 
ciutadania ha sigut molt ele-
vada. Ara es pot replantejar. 
Com es farà aquest debat?

Primer de tot, cal deixar 
clar que la pressió fiscal que 
està vivint Moià no la vam 
fer nosaltres. Vam arribar 
al govern el 2011 amb una 
revisió de l’IBI i un augment 
brutal de la recaptació a cau-
sa dels canvis que s’havien 
fet el 2009. Un cop al govern, 
vam fer l’única cosa que podí-

em fer, que era mantenir els 
impostos elevats ja que el pla 
d’ajustament econòmic que 
se’ns aplicava no permetia 
cap tipus de rebaixa. Amb 
aquesta etapa de pressió 
fiscal obligada superada 
crec que és bo fer partícip 
la ciutadania sobre què cal 
fer. Explicar que si abaixem 
impostos tindrem menys 
capacitat per gestionar recur-
sos, fer inversió i recuperar 
serveis. Però potser també 
podem trobar un punt mitjà 
que ens permeti posar al dia 
moltes coses.

I com es farà el debat?
Hi estem treballant. Volíem 

fer les explicacions a la ciu-
tadania aquest juliol o agost, 
però amb les noves mesures 
per la Covid-19 tot indica que 
ho farem al setembre. Serà el 
més prudent.

Vostè com a alcalde de què 
és partidari?

És una qüestió que jo 
hauria de compartir en l’as-

semblea que es farà. Tinc el 
meu criteri, però m’agradaria 
exposar-lo primer davant de 
la ciutadania quan arribi el 
moment. Ara estic centrat en 
el dia 23 de juliol. Serà el dia 
que farem l’últim pagament 
del deute i trencarem el con-
trol econòmic i financer per 
part de l’Estat.

Entren al govern el 2011 
per gestionar un municipi 
arruïnat. Per què s’hi posen?

Perquè estàvem cansats de 
criticar i dir que els altres ho 
feien malament però no fer 
res efectiu. Érem conscients 
que la situació no era bona, 
però va ser quan vam entrar 
al govern que vam veure la 
magnitud de la tragèdia. Ens 
hi vam posar perquè teníem 
ganes de fer un pas endavant. 
Perquè ser crític i queixar-se 
està molt bé però també està 
bé entrar a les institucions i 
aportar el granet de sorra des 

de dins.
Es van espantar al veure la 

situació econòmica?
No, al contrari. Ho vam 

assumir i davant de la dificul-
tat l’única cosa que podíem 
fer era tirar endavant. Ens 
va motivar i ens va fer treure 
el millor de nosaltres per 
buscar solucions i revertir la 
situació.

Van apostar per explicar 
què passava al poble sense 
filtres i amb decisions con-
tundents.

Era l’única manera. La 
ciutadania tenia tot el dret 
a conèixer què passava, i els 
polítics teníem l’obligació 
d’explicar la realitat. En la 
política massa vegades es 
tracta el ciutadà amb infan-
tilisme. I si el ciutadà té la 
informació és capaç d’assu-
mir realitats i presentar pro-
postes.

Es van marcar el repte 
d’eixugar el deute en 30 
anys i ho han fet en 10. Com 
ha sigut possible?

Ens vam marcar un període 
de 30 anys tenint en compte 
la situació macroeconòmica 
i local del 2011. El més pru-
dent era refinançar l’impor-
tant deute a 30 anys, i anar 
pagant en còmodes quotes. 
Per què ho hem pogut fer en 
10? Doncs perquè la situació 
socioeconòmica ha canviat. 
Hi ha hagut mecanismes que 
han facilitat pagar el deute 
i s’han donat un cúmul de 
coses que ho han permès. 
També perquè s’han pres 
decisions polítiques clara-
ment encaminades a liquidar 
el deute. Teníem clar que 
l’havíem de tornar com més 
aviat millor. Un exemple: 
liquidant l’última quota 
aquest juliol ens estalviarem 
110.000 euros només en inte-
ressos als bancs.

El deute es genera per 
una mala gestió de governs 
anteriors a vostès. En quin 
punt es troben els processos 
judicials contra l’exalcalde 
Josep Monràs?

Queda obert un procés al 
jutjat de Manresa i està en 
una fase final de la instruc-
ció. En breu se sabrà si hi ha 
judici.

Ha sigut contundent aixe-
cant catifes a l’Ajuntament. 
Considera que també ho ha 
sigut a l’hora de depurar 
responsabilitats?

El 2011 vam decidir que tot 
aquell expedient que trobà-
vem i ens generava dubtes 
pel que fa a la seva legalitat 
el portaríem a l’administra-
ció pertinent. I han sigut 
aquests organismes els que 
han pres les decisions. S’han 
tirat enrere acords de ple que 
es van considerar il·legals, 
i sempre que s’ha requerit 

informació l’Ajuntament 
l’ha facilitat. Un exemple és 
l’abocament de residus des 
d’un polígon a la llera del riu 
en lloc de fer-ho a la depura-
dora. Es va denunciar, hi va 
haver una condemna i es va 
corregir la situació. Sempre 
hem buscat depurar res-
ponsabilitats però sense fer 
soroll ni estridència, i sense 
ànim de venjança.

Ha parlat de tota aquesta 
situació amb l’exalcalde 
Josep Monràs?

Personalment tinc estima 
al senyor Monràs. I quan ens 
hem trobat ens hem saludat. 
A l’inici meu com a alcalde 
si tenia algun dubte li havia 
trucat. I quan hem fet arribar 
algun expedient a fiscalia 
l’hem avisat. No soc ningú 
per jutjar-lo. Ell sabrà què va 
fer i per què ho va fer. Això 
ho han de jutjar les instituci-
ons pertinents. A més, Josep 

Monràs també va fer coses 
bones per Moià o el Moia-
nès, com per exemple posar 
els fonaments del Consorci, 
la llavor del que ha sigut la 
comarca.

Deia que podran fer de 
polítics i no de gestors. 
Quins projectes els fan espe-
cial il·lusió?

Primer de tot volem posar 
al dia el poble quant a car-
rers, voreres o clavegueram. 
I després tenim reptes com 
la urbanització del sector de 
Montví o acabar i recepcio-
nar els polígons industrials. 
Són projectes de poc lluïment 
però d’una eficiència brutal 
per Moià.

Hi ha intenció de recupe-
rar en l’àmbit municipal la 
recollida de residus i obrir 
un debat sobre el model?

La idea és recuperar la 
gestió i fer-ho amb el mateix 
model que fins ara. Després, 
amb totes les dades i la infor-
mació decidir quin tipus de 
recollida fem. Des del Con-
sell Comarcal també s’està 
fent un estudi de quina seria 
la millor manera de gestionar 
la recollida de deixalles.

I el Moianès, per quin 
model aposta?

A mi, personalment, el 
contenidor que necessita 
una identificació perquè s’hi 
pugui abocar em sembla una 
molt bona proposta. Qui té 
la màxima responsabilitat 
en aquest tema és el ciutadà, 
ja que la clau, més enllà del 
model, és ser curós a l’hora 
de separar els residus.

A Moià, el tema de l’apar-
cament al centre està ben 
resolt?

L’aparcament a Moià està 
bàsicament en solars que 
l’Ajuntament té en lloguer. 

“Hisenda ens 
deixava ben clar 
què podíem fer i 

què no”

“Farem projectes 
de poc lluïment 
però d’una gran 

eficiència”

“A Moià tothom ha fet 
un esforç brutal per 
revertir la situació”   
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Dionís Guiteras, aquest dimecres al migdia al centre de Moià

l’obertura del pàrquing del 
CAP i replantejar la circula-
ció de Moià a través del pla 
de mobilitat.

El BCN Drone Center ha 
posat Moià al món?

Moià ha obtingut ressò 
internacional per aquest 
centre tecnològic punter, on 
ve a formar-se gent de tot 
el món. Però Moià també és 
molt conegut per tota una 
indústria agroalimentària 
que ha crescut i ha guanyat 
reconeixement. I ens conei-
xen pels espais naturals, així 
com per les Coves del Toll. 
A Moià tenim un cúmul de 
promotors i divulgadors del 
municipi.

El Moianès és una comar-
ca madura pel que fa als 
serveis que ofereix a la ciu-
tadania?

Ho era abans que fos 
comarca. El Consell Comarcal 
està prestant uns serveis que 
altres consells comarcals no 
ofereixen. 

En alguns àmbits com la 
salut o la recollida de deixa-
lles es depèn encara massa 
del Bages o Osona?

En el cas concret de les 
deixalles, ho fem així perquè 
és la manera més eficient 
i econòmica de fer-ho. Per 
ser comarca no vol dir que 
haguem de fer totes les 

coses sols si no les podem fer 
millor. A vegades es necessi-
ten economies d’escala, i si hi 
ha acords que funcionen és 
millor no canviar-ho.

És portaveu d’Esquerra a 
la Diputació i va ser presi-
denciable. Li va saber greu 
l’acord de govern entre 
JxCat i el PSC?

El que em va semblar, i 
s’està demostrant, és que 
va ser una pèrdua d’oportu-

nitats enorme pel territori. 
L’acord PSC-JxCat ha tornat 
a fer pivotar les polítiques 
de la Diputació cap a l’àrea 
metropolitana. Hem perdut 
dos anys i molt em temo que 
en perdrem dos més. Totes 
les comarques no metropoli-
tanes de Barcelona estan per-
dent oportunitats i recursos.

L’esquerda que va provo-
car el pacte entre Esquerra i 
JxCat s’ha recosit?

En política cal ser pragmà-
tic i racional, sobretot pel 
que fa a les relacions amb els 
altres agents polítics. I més 

amb JxCat i el PDeCAT, per-
què ens necessitem en l’ob-
jectiu de fer la república. És 
igual el que va passar, el que 
volem és que no es repeteixi. 
No tinc cap rancor, però tam-
bé tinc clar que va ser una 
mala decisió. I que la decisió 
tindrà un cost pel territori 
que anirà més enllà dels qua-
tre anys.

Té clar què farà el 2023?
Hi reflexiono i haurem de 

prendre una decisió perquè 
el projecte tingui continuïtat.

Però vostè de què té 
ganes?

Tinc ganes de fer política. 
I de deixar enrere aquesta 
etapa de gestió. Ara només 
penso a fer el darrer paga-
ment del deute i treballar per 
fer política.

Però fer política en el món 
local o fer el salt definitiu 
en l’àmbit nacional?

He estat al Parlament, vice-
president de la Diputació i he 
tingut càrrecs amb responsa-
bilitat. Ara la realitat que tinc 
és que soc el portaveu d’Es-
querra a la Diputació i m’hi 
vull entregar amb tota la 
força. I a Moià, estem en un 
canvi de paradigma. Després 
de molts anys potser deixaré 
de ser el senyor no i podrem 
pensar projectes per fer avan-
çar el municipi. 

“El territori està 
perdent recursos 
amb el pacte de 

la Diputació”

Però en canvi tenim el famós 
pàrquing soterrat al CAP tan-
cat. És de propietat municipal 
i treballem en un projecte per 

valorar quant costaria aca-
bar-lo i posar-lo en funciona-
ment. Un dels objectius dels 
propers anys serà aconseguir 

    PUBLICITAT Serveis
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Centelles i Moià, afectats  
pel nou toc de queda nocturn
Al Ripollès, de moment, cap municipi compleix les característiques per aplicar el confinament

Vic/Ripoll/Moià

Pol Baraza

El govern de la Generalitat 
aplicarà un nou confinament 
nocturn de la 1 de la matinada 
a les 6 del matí a tots els muni-
cipis de més de 5.000 habitants 
que tinguin una incidència 
acumulada igual o superior 
de 400 casos per cada 100.000 
habitants en els darrers set 
dies. Unes circumstàncies que 
en el cas d’Osona, el Ripollès 
i el Moianès només afecten 
Centelles i Moià. Així ho va 
anunciar el president de la 
Generalitat, Pere Aragonès, 
dimecres a la tarda, en què 
destacava que “la situació és 
molt delicada i extremada-
ment difícil”. El govern preveu 
que el toc de queda, que ha de 
ser avalat pel Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalunya i 
afectarà 161 municipis, entri 
en vigor aquest cap de set-
mana, amb una durada de set 
dies prorrogables. D’aquesta 
manera, els centellencs i moia-
nesos s’hauran de confinar 
durant la nit i tota aquella 
persona que no ho compleixi 
podria ser sancionada amb una 
multa que anirà dels 300 als 
6.000 euros. Les excepcions 
per saltar-se el toc de queda 
són motius mèdics d’urgència, 

per anar o tornar del lloc de 
treball o bé per treballar en 
els serveis essencials, entre 
d’altres. L’alcalde de Centelles, 
Josep Paré, es mostra sorprès 
que Centelles sigui l’únic 
municipi de la comarca al qual 
se li hagi d’aplicar el confina-
ment nocturn, ja que “estem 
fent les coses bé”. No obstant 
això, “com a mesura tècnica 
per mitigar els efectes de la 
cinquena onada s’ha de conce-
bre com a positiva”. Expressa 
que algunes poblacions més 
petites “potser estan en la 
mateixa situació, però com que 
no tenen 5.000 habitants no 
se’ls hi inclou”. A més, denun-
cia que una de les principals 
preocupacions entre els pobles 
és que “se’ns està traslladant 
la responsabilitat del control 
nocturn, quan evidentment hi 
ha la Generalitat amb les seves 
forces de seguretat”. En el cas 
de Centelles disposen d’agents 
de vigilància les 24 hores del 
dia i treballen conjuntament 
amb els Mossos per avisar a 
tots aquells grups que incom-
pleixen la normativa. “La gent 
va reaccionar amb sorpresa, 
però s’ha d’enviar un missatge 
de tranquil·litat perquè no 
hi ha cap focus de contagi”, 
exclama l’alcalde. A dia d’avui, 
a més, existeix incertesa per 

Centelles i Moià s’hauran de confinar 
durant la nit a partir d’aquest cap de 
setmana. Així ho ha decidit el govern 
de la Generalitat, que ha declarat un 

toc de queda nocturn als pobles de 
més de 5.000 habitants que tinguin 
una incidència de 400 casos de Covid-
19 per cada 100.000 habitants. A Oso-

na i el Ripollès els indicadors milloren 
lleugerament, però com en la resta de 
comarques encara hi ha un alt risc de 
propagació de la malaltia. 

una població d’entre els 15 i 30 
anys i això ens ha portat a una 
alta transmissió del virus”. A 
més, destaca que a Osona hi ha 
hagut algun brot important, 
derivat de les festes i viatges 
de final curs. No obstant això, 
considera que és una comarca 
que “està responent bé a la 
vacunació”, però “insistim que, 
tot i estar vacunats, no podem 
abaixar la guàrdia en cap cas”. 
Des dels CAP, Marta Serrarols, 
gerent de l’Equip d’Atenció 
Primària de Vic Sud, esmenta 
que la resposta de la gent amb 
la vacunació “és positiva” i 
es tracta “d’una estratègia 

per superar la pandèmia”. En 
preguntar-li sobre el fet que a 
partir d’ara es puguin comprar 
tests d’antígens ràpids (TAR) 
a les farmàcies, explica que 
encara “no se sap ben bé com 
funcionarà i hem de confiar en 
la responsabilitat i sentit comú 
de la gent”.

Aquest dijous també van 
entrar en vigor noves mesures 
per frenar la Covid-19 fins al 
23 de juliol, que són la finalit-
zació de les activitats a 2/4 d’1 
de la matinada, el tancament 
de platges i parcs a la nit, la 
limitació de les trobades soci-
als a màxim 10 persones i s’eli-
mina el consum en grup en els 
espais públics habilitats. 
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la manera com se celebrarà 
la festa major. “No s’han de 
descartar noves mesures més 
restrictives”, diu Paré.  

L’anunci del govern arriba 
en el moment que Catalunya 
torna a estar tenyida de color 
vermell. Això indica que 
el risc de rebrot a totes les 
comarques és alt. A Osona i 

el Ripollès, malgrat que els 
seus indicadors hagin millorat 
lleugerament, estan immersos 
com la resta de comarques en 
la cinquena onada, i aquest fet 
posa en alerta les autoritats 
sanitàries. Segons dades del 
Departament de Salut, a Oso-
na el risc de rebrot arriba als 
610 punts, mentre que el risc 
de reproducció de la malaltia 
(Rt) és d’1,09. Pel que fa a la 
vacunació, des de l’1 de març 
fins al 14 de juliol s’han vacu-
nat 96.339 persones amb la 
primera dosi i 65.360 amb la 
segona. Al Ripollès, la situació 
epidemiològica marca certes 
diferències amb l’osonenca. El 
risc de rebrot és de 451 punts 
i la Rt, d’1,05. En relació amb 
la vacunació, 15.353 persones 
han rebut la primera dosi i 
11.880 la segona. Núria Ver-
gés, regidora de Salut Pública 
de l’Ajuntament de Vic, valora 
positivament la vacunació que 
s’està duent a terme al recin-
te firal del Sucre, en què “el 
Departament de Salut ha con-
solidat l’espai i en les pròximes 
setmanes se subministraran 
les segones dosis”. La subdi-
rectora de Salut Pública a la 
Catalunya Central, Imma Cer-
vós, explica que en els darrers 
quinze dies hi ha hagut “una 
explosió de casos que afecten 

5.839 vacunes 
sense cita prèvia
Vic En les maratons de 
vacunació sense cita prèvia 
que s’han fet les darreres 
tres setmanes a set muni-
cipis d’Osona s’han admi-
nistrat 5.839 dosis, segons 
xifres del Departament 
de Salut. Les darreres van 
ser dijous a Torelló (734 
dosis), Vic (2.305), Balenyà 
(431) i Centelles (555), 
a tot arreu amb cues. La 
setmana passada se’n van 
posar 320 a Santa Eugènia 
i 312 a Roda i l’anterior, 
1.182 a Manlleu. La volun-
tat era sobretot arribar 
als majors de 30 i 40 anys, 
encara que segons Salut 
“ha despertat un impor-
tant interès entre els més 
joves”.

A Osona i el 
Ripollès els 
indicadors 

milloren però el 
risc continua alt
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“La vacunació per als joves arriba tard”
Vic Rocío Vera, de 32 anys, s’ha pogut vacunar aquesta 
setmana al CAP El Remei amb “la motivació de poder 
viatjar tranquil·lament a casa meva, a Granada”. Vera ha 
reconegut les dificultats per tornar a casa seva per “la 
por de contagiar la gent gran que tinc allà”. La granadina 
ha reclamat que “la vacunació per als joves arriba tard”, 
explicant que “estic treballant i, respecte al risc a què ens 
exposem, ha arribat tard”. Tot i així, Vera creu que “la 
vacunació en massa és necessària” i si hagués arribat abans 
creu que “s’hauria evitat la situació actual”. 
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“La motivació és prevenir el contagi”
Vic Rinah Colomer, de 20 anys, s’ha vacunat aquesta setma-
na amb la principal motivació de “prevenir el contagi i estar 
més segura per fer vida normal”. Colomer creu que “s’hau-
rien de prendre més restriccions, tot i la vacuna, per evitar 
més onades i contagis”. A més a més, demana “un sistema 
de vacunació diferent. De forma massiva però especificant 
millor el lloc i els requisits”. Colomer ho reclama després 
de la situació que s’ha trobat, ja que ha anat “a un punt de 
vacunació i fins que no han passat dues hores fent cua no 
m’han avisat que havia d’anar a un altre lloc”.
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“Hauríem de tenir més consciència”
Vic José Manuel Armijo, de 37 anys, ha aconseguit vacunar-
se després “de no saber gaire bé com fer-ho aquí”. Armijo 
és un madrileny, resident a Vic, que “estava desitjant” 
aquest moment i, tot i no ser d’aquí, no es va trobar “cap 
dificultat”. Explica que “vaig venir a demanar informació 
i em van donar cita ràpidament”. Creu que no haurien 
“d’estar prohibint coses constantment”, ja que reclama 
que “hauríem de tenir més consciència”. En aquest sentit, 
explica que “són coses de sentit comú que hauríem de tenir 
apreses en aquests mesos de pandèmia”. 

ER
IC

 C
A

LD
U

C
H

Antoni Molas rellevarà 
Jaume Portús com a 
president del CHV
Nascut a Vic, va ser degà del Col·legi d’Advocats durant set anys

Antoni Molas Jaume Portús

Vic

V.P.

Jaume Portús cedirà el relleu 
com a president del Consorci 
Hospitalari de Vic (CHV) 
a l’advocat Antoni Molas 
(Vic, 1961). Portús ha estat 
al capdavant del Consorci 
Hospitalari en els últims 10 
anys, quan va agafar el relleu 
d’Antoni Mirambell, el maig 
de 2011. Durant aquesta eta-
pa ha hagut de fer front als 
moments més complexos de 
la institució, des de les reta-
llades pressupostàries del 
Departament de Salut des-
prés de la crisi de 2008 fins 
a la pandèmia de la Covid-
19, que ha posat a prova el 
sistema sanitari. Un altre 
moment delicat en aquests 
anys va ser el relleu del lla-
vors director de l’Hospital 
de Vic Antoni Anglada, l’any 
2016. A l’altre cantó de la 
balança hi ha el creixement 
assistencial, docent i inves-
tigador que s’ha potenciat 
durant els últims anys. 

El nou president del CHV 
prendrà possessió dimarts 
vinent en un acte restringit 
per les mesures contra la 
Covid-19 en què hi partici-
parà la directora del Servei 
Català de Salut, Gemma 
Craywinckel, i que servirà 
també de comiat institucio-
nal a Portús. Molas és advo-
cat en exercici, soci del bufet 
Autonell & Molas Associats, 
i va ser degà del Col·legi 
d’Advocats de Vic (2008-
2015) i president del Consell 
de l’Advocacia Catalana 
(2011-2012). Durant més de 
20 anys va ser professor de 

Dret a la Universitat de Vic-
UCC. A part del seu vessant 
professional, col·labora en 
diverses entitats. Pertany 
al Patronat de la Fundació 

Tutelar Esguard i és secretari 
de la Fundació Sant Tomàs.

Portús va comunicar la 
seva voluntat de ser rellevat 
en el càrrec abans de les 
darreres eleccions en con-
siderar que havia complert 
una etapa. Un cop format el 
nou equip del conseller Josep 
M. Argimon s’ha procedit 
a buscar-li el relleu. Molas 
presidirà el consell de govern 

del Consorci Hospitalari, que 
és qui té la responsabilitat 
directa en temes econòmics 
i socials. La durada del man-
dat del president és de tres 
anys. Actualment el consell 
de govern està format per sis 
persones designades per la 
Generalitat i tres represen-
tants de la Fundació Hospi-
tal de la Santa Creu. Entre 
aquests últims hi ha l’alcal-
dessa de Vic, Anna Erra, que 
és vicepresidenta del Consor-
ci Hospitalari, l’exconsellera 
Marina Geli i el regidor Josep 
Arimany. Entre els reptes 
que haurà d’afrontar Molas 
hi ha millorar el finançament 
del Consorci Hospitalari 
de Vic. Des de l’any 2011, 
el pressupost destinat pel 
Departament de Salut al 
CHV havia anat a la baixa. 
Només en els comptes de la 
Generalitat de l’any passat es 
va poder aconseguir un aug-
ment. Caldrà consolidar-lo.

TESTIMONIS DE LA VACUNACIÓ

Portús ha estat 
al capdavant 
del Consorci 

Hospitalari els 
últims 10 anys 
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Manlleu rep finalment un ajut 
d’1,2 milions i podrà implantar la 
recollida de residus porta a porta

L’Agència de Residus ha acceptat les al·legacions sobre la subvenció que primer els havia denegat

Manlleu

Guillem Rico

Nou gir de guió en la posa-
da en marxa del sistema de 
recollida porta a porta de 
Manlleu. L’Ajuntament rebrà 
finalment la subvenció d’1,2 
milions que ha de facilitar la 
implantació d’aquesta fórmu-
la després que l’Agència de 
Residus de Catalunya (ARC) 
hagi acceptat les al·legacions 
que va presentar el consis-
tori davant la resolució que 
denegava l’ajut al municipi. 
Després que els dos primers 
episodis acabessin malament, 
tot apunta que el proper capí-
tol tindrà un final feliç. 

L’alcalde, Àlex Garrido 
(ERC), explica que dilluns 
van rebre la resolució de les 
al·legacions que van presen-
tar al mes d’abril i aquesta 
setmana la junta de govern 
local de l’Ajuntament ja ha 
aprovat l’acceptació de la sub-
venció de més d’un milió per 
a la realització de projectes 
pilot de compra pública d’in-
novació en matèria de recolli-
da selectiva de residus muni-
cipals. Si no hi ha cap més 
sorpresa, la línia argumental 
preveu que els propers dies es 
faci un ple extraordinari per 
aprovar la licitació del projec-
te que “ja la teníem a punt”, 
assegura l’alcalde. Abans cal 

cipi i llavors es va atorgar a 
Ripollet (Vallès Occidental) 
però després de tot el procés 
ha passat a Manlleu. El pri-
mer revés havia estat l’any 
passat, quan la Generalitat va 
decidir reorientar a pal·liar 
els efectes de la pandèmia 
de coronavirus una subven-
ció del fons europeu Feder 
que l’Ajuntament ja tenia 
concedida i que hauria servit 
per cofinançar el 50% de les 
despeses. Fins que s’engegui 
el nou sistema, la recollida 
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Els contenidors que hi ha actualment als carrers de Manlleu

que el Departament d’Econo-
mia de la Generalitat validi 
la projecció de costos, ja 
que es tracta d’un projecte 
“amb un preu molt elevat”, 
diu l’alcalde, i per això cre-
uen que no s’arribarà al ple 
ordinari del juliol. La idea és 
que s’engegui la maquinària 
de tot plegat el més ràpid 
possible per poder començar 
a desplegar el nou sistema. 
Garrido diu que en el millor 
dels casos es podria començar 
a implementar la primera 
fase, que afectaria la recollida 

en la indústria i el comerç, 
abans d’acabar l’any. En tot 
cas, diuen des del consistori, 
el sistema de recollida porta a 
porta a tot el nucli urbà hau-
ria d’estar en funcionament 
durant el primer semestre de 
l’any que ve. 

L’alcalde remarca que 
l’Agència de Residus de 
Catalunya ha acceptat la 
totalitat de les al·legacions 
que van presentar. “Teníem 
la confiança que la resolució 
podia ser favorable”. Segons 
Garrido, la decisió no té res a 

veure amb el canvi de direc-
ció de l’agència que ara lidera 
l’exalcalde i regidor de Prats 
Isaac Peraire, ja que es tracta 
“d’un jurat tècnic i no hi ha 
intervenció política”. 

El 23 d’abril l’Ajuntament 
de Manlleu va rebre el segon 
revés per portar a terme el 
porta a porta amb la dene-
gació de la subvenció que 
havia de permetre finançar 
la meitat del projecte, que 
en total preveu una inversió 
de 2 milions. L’ajut només 
es podia donar a un muni-

continuarà a càrrec de l’em-
presa Recollida de Residus 
d’Osona, de la qual es desvin-
cularà del tot Manlleu, i que 
tot i que s’ha dissolt continua 
operant a 39 municipis de la 
comarca a l’espera que es faci 
el canvi i la nova concessió a 
una empresa especialitzada 
que doni el servei que s’estan 
replantejant diferents ajunta-
ments.

L’ARC ha atorgat 10 mili-
ons en ajuts per a municipis 
i ens supramunicipals per 
impulsar sistemes de recolli-
da de residus eficients i ha 
obert una nova convocatòria 
de 22 milions.

Torelló estudia 
altres sistemes 
Torelló L’Ajuntament de 
Torelló és un dels que es 
replanteja el model de 
recollida de residus. La 
setmana passada, repre-
sentants del govern i de la 
resta de grups van visitar 
Berga per conèixer l’expe-
riència amb el porta a por-
ta, ja que té unes dimensi-
ons i morfologia similars. 
Aviat visitaran la Garrotxa 
per veure el sistema de 
contenidors amb xip. 
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Colom i Boixadé, aquest dijous al migdia davant l’ajuntament de Lluçà

Glòria Colom substitueix Eva Boixadé, que es retira de la política

Relleu a l’alcaldia de Lluçà

Lluçà

G.R.

Glòria Colom (IpLSE-AM) és 
des d’aquest dilluns la nova 
alcaldessa de Lluçà, encara 
que des de la setmana passa-
da ocupava el càrrec en funci-
ons després del ple de renún-
cia de la també republicana 
Eva Boixadé, que va tornar a 
l’alcaldia a principis de man-
dat. El relleu ja estava pactat 
des de l’inici, explica Boixadé, 
i fer el canvi al cap de dos 
anys ja era una condició que 
va posar quan li van proposar 
repetir, ja que no en tenia la 
intenció. L’exalcaldessa havia 
liderat el consistori entre el 
2003 i el 2015 i llavors va pas-
sar quatre anys a l’oposició. 
L’equip que va liderar el con-

sistori entre el 2015 i 2019 no 
va presentar-se i ara Indepen-
dents per Lluçà i Santa Eulà-
lia-AM és l’única llista que 
hi havia. Segons Boixadé, “hi 
havia un equip amb ganes” i 
va acceptar incorporar-s’hi, 
però ara també ha decidit 
plegar del tot “per no condi-
cionar tant”, de manera que 
col·laborarà des de fora en 
projectes com l’espai d’estudi 
i recerca de la transhumància 
que es vol crear. A Boixadé la 
substitueix Jaume Castany, 
que ja havia estat regidor i 
que assumirà part de la car-
tera de Territori i Sostenibi-
litat, una cartera que fins ara 
compartia Glòria Colom com 
a tinent d’alcaldia. 

La nova alcaldessa, que 
es va estrenar en política fa 

dos anys, diu que comença 
una etapa “continuista” amb 
la línia de treball d’aquest 
mandat, ja que, de fet, ja ha 
treballat conjuntament amb 
l’exalcaldessa. Després del 
ple telemàtic de dilluns, els 
regidors van fer un balanç de 
mig mandat per repassar els 
reptes que tenen fins al 2023. 
Colom explica que un gran 
repte és la depuradora per la 
part oest del poble o “buscar 
noves vies” per a l’abasta-
ment d’aigua. L’Ajuntament 
de Lluçà també aposta per la 
transició energètica amb la 
instal·lació de més plaques 
solars en equipaments muni-
cipals i treballar per donar 
sortida a l’energia creant 
comunitats energètiques al 
poble. També tenen previst 

fer manteniment de diversos 
edificis o millorar el sistema 
de calefacció dels Estudis a 
Lluçà. Des del poble treba-
llen per obtenir el distintiu 
de Cel nocturn de qualitat 
amb diferents iniciatives 
com el canvi d’enllumenat 
perquè no afecti la fauna 

nocturna. També volen fer 
canvis en la recollida de 
residus, encara que tenen 
clar que “no optarem pel 
porta a porta” pel tipus de 
municipi que són i també 
volen reforçar les assemblees 
temàtiques per fomentar la 
participació dels veïns.



NOU9EL PUBLICITAT

CaixaBank,

Millor Banc a Espanya

Els nostres 21 milions de clients i una manera diferent
de fer banca, propera i compromesa amb les persones
i el conjunt de la societat, ens han permès ser avui el 
banc líder a Espanya i obtenir aquest 2021, de nou,
el premi al Millor Banc a Espanya d’Euromoney.

Gràcies a tots per fer-ho possible.
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El
Festivalet
del Collsacabra

Cantonigròs
Juliol

17
CANCEĿLAT PER

MESURES ANTICOVID
A causa de les noves restriccions per la pandèmia de
la Covid-19 i de l’alta incidència de positius al municipi
de L’Esquirol, lamentablement s’ha decidit suspendre
tots els concerts del Festivalet del Collsacabra 2021

Divendres, 16 de juliol de 202110

“No deixarem de lluitar 
fins a aconseguir la  
independència”
Vic homenatja els presos i els represaliats de l’1 d’Octubre

Retiren les 
pancartes dels 

presos però 
mantindran les 

dels exiliats

La plaça de Vic 
acull l’acte més 
multitudinari 

des de la 
pandèmia  

Presos i represaliats en l’acte d’homenatge “Lliures i dempeus”, que es va fer aquest dijous al vespre a la plaça Major de Vic

Vic

Guillem Rico

El murmuri dels centenars 
de persones que hi havia a 
la plaça Major de Vic aquest 
dijous al vespre es trencava 
amb forts aplaudiments quan 
entraven els presos polítics 
i els represaliats defensors 
de l’1 d’Octubre. Era l’ini-
ci de l’acte d’homenatge 
que impulsava :pacte, que 
integren diverses entitats 
independentistes i que van 
titular “Lliures i dempeus”, 
probablement l’acte més mul-
titudinari a peu dret a la Plaça 
des de l’inici de la pandèmia 
que recordava l’esperit de les 
mobilitzacions posteriors a 
l’1-O. Per la situació de pandè-
mia, es va haver de demanar 
als assistents, que portaven 
mascareta, que se separessin 
per mantenir les distàncies. 
Jordi Cuixart, Jordi Sànchez, 
Dolors Bassa, Josep Rull, Jordi 
Turull i Quim Forn pujaven 
a l’escenari per aquest ordre 
i després recordaven el nom 
de la resta de presos i exiliats. 
Durant l’acte, es retiraven 
els retrats dels qui estan en 
llibertat i que durant anys 
han estat penjats en diversos 
edificis de la plaça Major per 
simbolitzar el tancament d’un 
cicle, com apuntaven els con-
ductors de l’acte. La resta de 
retrats, els dels exiliats, s’hi 
mantindran.

“No deixarem de lluitar fins 
a aconseguir la independèn-
cia i fins que tornin els exi-
liats i tothom que no pot ser 
a casa per culpa de les seves 
idees”, deia Cuixart, el primer 
de parlar en un “dia especial” 

pel primer acte conjunt amb 
els “companys de trinxera” 
en què assegurava que era 
“un plaer veure la plaça plena 
d’esperança”. Recordava que 
hi havia estat el 8 de setem-
bre de 2017 i que “aquí vaig 
dir que votaríem, ho vam fer” 
i quatre anys més tard insistia 
que “ho tornarem a fer, i tant 
que ho tornarem a fer”. El 
seguia Sànchez, que deia que 
calia continuar lluitant per 
poder “retrobar-nos en aques-

ta plaça per despenjar les 
altres imatges” i afegia que 
“si ells ens autoritzen amb un 
referèndum amb condicions 
avalades per Europa hi ani-
rem, si no l’1-O seguirà ben 
viu”. Dolors Bassa va donar 
les “gràcies per ser-hi sem-
pre”, afegia que “ens volien 
encongits i callats, doncs aquí 
estem” i deia que “no pararem 
fins a despenjar la paraula 
independència perquè l’hem 
fet efectiva”. Rull mencionava 

l’abraçada que una estona 
abans s’havien fet amb Bassa, 
amb qui s’havien retrobat 
per primer cop, i recordava 
els més de 3.000 represaliats 
i exiliats i el suport que han 
rebut per part de la ciuta-
dania “en els moments més 
complicats”, ja que això ha 
fet que “estem més forts que 
mai”, ja que “sortim amb 
la dignitat intacta”. Forn 
remarcava la idea que “si 
hem resistit ha estat gràcies a 
vosaltres”, i finalment Turull 
feia referència a la vigata-
na Marta Rovira, exiliada a 
Suïssa: “No em sentiré lliure 
fins que no vegi la Marta, en 
Raül i l’Agnès [la seva família] 
passejant per aquesta plaça”, i 
afegia que “mai hem demanat 
perdó ni renegat dels ideals ni 
hem dit que no ho tornaríem 
a fer”.

A la segona part de l’acte 
van pujar a l’escenari set dels 
3.400 represaliats, l’osonenc 
Txevi Buigas, Pol Serena (que 
fa tres anys que viu a Vic), 
Roger Español, Ferran Molas, 
el raper Dani Gallardo, el 
pallasso Jordi Pesarrodona i 
Marcel Vivet. Minuts abans 
de l’acte el darrer, en una 
recepció a l’Ajuntament de 
Vic amb l’alcaldessa Anna 
Erra i la presidenta del Parla-
ment, Laura Borràs, els va dir 
que “no estem represaliats 
només per l’Estat espanyol, 
sinó també per la desídia de la 
Generalitat, que està evitant 
posar regulacions als Mossos 
per evitar que se’ns aboqui al 
sistema judicial espanyol”. Ja 
a l’escenari de la plaça, flan-
quejat per una estelada i amb 
la xifra escrita del nombre de 

represaliats, Vivet també va 
fer referència al fet que “hem 
de controlar els grups feixis-
tes dins la policia catalana” 
i també a fora, un aspecte al 
qual també va fer referència 
Español, que va afegir que 
“un govern republicà i inde-
pendentista ha de protegir 
tots els drets fonamentals”. 
Pesarrodona va fer referència 
als polítics: “Si hi ha polítics 
que volen adormir el que està 
passant, no els deixarem dor-
mir”. Serena va dir al públic 
que “no us atemoriu” perquè 
“la repressió és part d’això”. 
Buigas, que va remarcar el 
suport rebut i va ampliar la 
xifra dels represaliats: “Els 
meus fills, els meus pares, 

els meus amics també són 
represaliats i si sumem arri-
bem al 52% que tenim”. Una 
xifra, afegia, que s’ampliaria 
afegint els qui són menors 
d’edat. Buigas acabava citant 
el periodista i poeta valencià 
Vicent Andrés en uns versos 
que va musicar Obrint Pas i 
a les quals s’afegia part del 
públic: “No podran res davant 
d’un poble unit, alegre i com-
batiu”. I sentenciava amb una 
frase que adreçava al govern 
legítim que era a l’escenari i a 
la presidenta del Parlament: 
“El poble mana i el govern 
obeeix”.

L’acte el va tancar el cant 
d’Els Segadors, que va resso-
nar a la plaça. 
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Jordi Turull visita Osona amb la 
Travessa per la Llibertat
Vic Aquesta setmana, Jordi Turull ha passat 
per Osona amb la Travessa per la Llibertat, 
una iniciativa impulsada pel mateix excon-
seller amb la intenció d’agrair caminant 
per Catalunya el suport rebut a la presó. 

Dimecres va ser a l’Esquirol, i aquest dijous 
va arribar a Vic, on es va abraçar amb Oriol 
Junqueras. A la tarda va visitar Gurb, on va 
fer de secretari municipal el 1989 i hi tenia 
pendent una visita: la que no va poder fer el 
novembre del 2018 per realitzar el pregó de 
la festa major perquè era a la presó. 
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Presos i represaliats en l’acte d’homenatge “Lliures i dempeus”, que es va fer aquest dijous al vespre a la plaça Major de Vic
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Retorn a la presencialitat després de 
deu mesos de plens telemàtics

Vic El d’aquest dilluns va significar el retorn 
als plens presencials després de deu mesos 
de plens telemàtics. Per poder complir 
amb les recomanacions de la Covid-19, els 

regidors es van repartir per la sala de plens, 
ocupant fins i tot l’espai destinat al públic. 
Els regidors de Capgirem Vic Susana Vives i 
Roger Cumeras, que van prendre possessió 
al mes d’octubre, encara no havien pogut 
assistir a un ple presencial fins aquest 
dilluns per les restriccions per la pandèmia.
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Fins ara només tenien aquesta distinció la germana Carme Sallés i Maria Àngels Anglada

Vic

V.P.

La galeria de vigatans 
il·lustres a la Sala de la 
Columna de l’Ajuntament 
de Vic és un clar testimoni 
de la desigualtat que hi ha 
hagut al llarg de la història 
entre homes i dones. En 
els retrats penjats hi ha 30 
homes i només dues dones. 
Són la germana Carme Sallés 
Berengueras (Vic, 1848 
- Madrid, 1911), fundadora 
de les Concepcionistes de 
Sant Domènec, i l’escriptora 
Maria Àngels Anglada (Vic, 
1930 - Figueres, 1999). Amb 
l’objectiu de posar remei a 
aquesta discriminació, el ple 
de l’Ajuntament de Vic va 
aprovar dilluns per unani-
mitat iniciar els tràmits per 
concedir aquest reconeixe-
ment a una altra dona, l’es-
criptora Maria Dolors Orri-
ols (Vic, 1914 - Barcelona, 
2008). La regidora de Cultu-
ra, Susagna Roura (JxCat), 
va glossar la figura d’Orriols, 
l’obra de la qual va ser silen-
ciada en la seva època, preci-
sament per ser dona.

La discriminació de les 
dones no existeix només en 
el llistat de vigatans il·lustres 
sinó també en el de fills 
adoptius de la ciutat, com va 
remarcar Roger Mas (ERC), 
ja que de les deu persones 
reconegudes no hi ha cap 

Orriols, en una fotografia de joventut

dona i entre les vint persones 
que han rebut la medalla de 
la ciutat només hi ha tres 
dones. “Calia posar remei a 
un greuge històric que és dis-
criminatori cap a la meitat de 
la població”, va dir Mas. Tam-
bé va demanar obrir el debat 
de si per obtenir el títol de 
vigatà il·lustre cal haver nas-
cut a la ciutat: “Vic és una 
ciutat prou acollidora, aco-
llidora i orgullosa de la seva 
diversitat perquè en ple segle 
XXI pugui distingir algú com 
a vigatà il·lustre encara que 

no hi hagi nascut”. Susana 
Vives, de Capgirem Vic, va 
demanar anar més enllà de 
“les paraules boniques en el 
discurs feminista” i transfor-
mar-les en fets per revertir 
aquestes discriminacions de 
les dones. 

Nascuda al número 9 de 
la plaça Major en el si d’una 
família de la burgesia vigata-
na, l’any 1931 va anar a viure 
a Barcelona després de casar-
se amb el metge Nicolàs 
Lloret. Orriols es va proposar 
ser escriptora i tenir inde-

Vic aprova la relació 
de llocs de treball  
de l’Ajuntament

Vic Després de més de dos 
anys treballant-hi el ple va 
aprovar la primera relació de 
llocs de treball de l’Ajunta-
ment, que regula les funcions 
i retribucions dels treballa-
dors municipals. Tots els 
grups es van felicitar d’haver 
dotat l’Ajuntament d’aquesta 
relació de llocs de treball que 
incorpora una nova àrea: la de 
transformació digital i govern 
obert. Se suma a les d’aten-
ció a la persona, territori i 
urbanisme, serveis generals, 
promoció econòmica i segu-
retat ciutadana. La regidora 
d’Economia, Núria Homs, es 
va mostrar satisfeta de l’acord 
que s’ha negociat amb els sin-
dicats. Tots els grups hi van 
votar a favor a excepció de 
Capgirem, que es va abstenir. 

Petards sorollosos  
i sopar en un autobús
Vic ERC va demanar a 
l’equip de govern per què la 
prohibició de tirar petards 
sorollosos durant la revetlla 
de Sant Joan només afecta-
va el centre de la ciutat. El 
regidor Roger Mas (ERC) va 
apuntar que la mesura podia 
ser interpretada com a dis-
criminatòria cap a la resta de 
barris. La regidora de Convi-
vència i Seguretat, Elisabet 
Franquesa (JxCat), va asse-
gurar que es va fer perquè 
era el lloc on cada revetlla es 
concentra més gent i que es 
podria ampliar a altres punts. 
Capgirem va criticar l’acte de 
festa major que consistia en 
un sopar en un autobús per 
considerar-la una “iniciativa 
privada i elitista”. Susagna 
Roura va justificar que era 
una proposta d’una emprene-
dora vigatana.

pendència econòmica sense 
dependre del seu marit. Es 
va dedicar a llegir i escriu-
re, i va assistir a algunes 
tertúlies semiclandestines 
on es reunien intel·lectuals 
catalans. El seu primer llibre 
va ser Cavalcades (Aymà, 
1949), premi Concepció 
Rabell en els Jocs Florals de 
la llengua catalana a l’exi-
li, a Montevideo. La seva 
millor novel·la, El riu i els 
inconscients, escrita el 1955 
i que tracta sobre la prime-
ra postguerra a Catalunya, 
no es va editar fins al 1990. 
Una altra de les seves obres 
destacades és Petjades sota 
l’aigua (Eumo, 1984), escrita 
mentre es construïa la presa 
de Sau. A banda dels llibres, 
va col·laborar per a diverses 
revistes i diaris. El 1960 va 
tenir un paper significatiu en 
la fundació del Museu d’Art 
Contemporani de Barcelona 
i va crear l’Instituto de 
Difusión e Información de 
Artes Plásticas, des d’on va 
organitzar exposicions a 
Catalunya i França. Segons 
Carme Rubio, “el silenci 
injust al voltant de la seva 
obra va ser tant per motius 
de la censura com per la gasi-
veria en el món acadèmic i 
en corrents ideològics domi-
nants”. L’Ajuntament de 
Vic unes dècades després té 
l’oportunitat de fer-li el reco-
neixement que es mereix.

L’escriptora Maria Dolors Orriols 
serà la tercera dona que rep el 
reconeixement de vigatana il·lustre

Trenta homes
i dues dones
Llistat dels 32 vigatans 

il·lustres i l’any en què van 
entrar a la galeria

Sant Miquel dels Sants (1890)

Jaume Balmes Urpià (1891) 

Jaume de Callís (1982)

Llucià Gallissà Costa (1893) 

Guillem de Mont-rodon (1894) 

Llucià Casadevall Duran (1896) 

Ramon Sala Saçala (1897) 

Josep Xifré Musach (1924)

Josep Sadoc Alemany Cunill 
(1925) 

Josep Gudiol Cunill (1931)

Jaume Collell Bancells (1932) 

Martí Genís i Aguilar (1948)  

Joaquim Salarich Verdaguer (1949)

Josep F. de Ferrer - Llupià - Vila 
de Savassona (1949) 

Guillem Cassador (1961) 

Jaume Font Andreu (1966) 

Lluís Romeu Corominas (1974) 

Andreu Febrer Callís (1976)   

Miquel Rovira Serrabassa (1978)  

Manuel Serra Moret  (1981)

Eduard Junyent Subirà (1981)   

Josep Serra Campdelacreu 
(1982) 

Ramon d’Abadal Vinyals (1983)

Narcís Verdaguer Callís (1983)  

Ramon d’Abadal Calderó (1983)

Eusebi Molera Bros (1985)   

Francesc Pla Duran, ‘El Vigatà’ 
(1986)

Lluís Vila d’Abadal (1986) 

Pere Alberc Pla (1987)    

Carme Sellés Berengueras (1999)  

M. Àngels Anglada d’Abadal 
(2012) 

Joan Riera Rius (2013)



NOTICIESNOU9EL Divendres, 16 de juliol de 2021 13Ple de Vic

Susagna Roura

Susagna Roura, nomenada 
directora general a Justícia

Deixarà l’Ajuntament després de l’estiu. El següent de la llista de Junts és Lluís Coromines

Marc Camacho, nou 
regidor de Capgirem
Vic Marc Camacho va pren-
dre possessió dilluns com 
a nou regidor de Capgirem 
Vic. Ho fa en substitució de 
Pere Freixa, que ha estat dos 
anys al consistori. Camacho 
va assegurar que assumeix 
l’encàrrec de representar l’as-
semblea de Capgirem “amb 
coratge i responsabilitat”. És 
el tercer regidor de Capgirem 
que entra a l’Ajuntament 
després de l’inici del mandat. 
Abans, Susanna Vives i Roger 
Cumeras havien substituït 
Joan Coma i Sara Blázquez. El 
nou regidor es va comprome-
tre a treballar per fer front 
a la pitjor crisi dels últims 
anys, que ha castigat especi-
alment els joves.

Vic

V.P.

La fins ara regidora de Cul-
tura, Turisme i Habitatge 
de Vic, Susagna Roura (Vic, 
1968), deixarà l’Ajuntament 
passat l’estiu després d’haver 
estat nomenada directora 
general d’Execució Penal a 
la Comunitat i de Justícia 
Juvenil. Roura, que és lli-
cenciada en Dret i té més de 
30 anys d’experiència com a 
advocada, tancarà una etapa 
de sis anys com a regidora de 
l’Ajuntament de Vic. El man-
dat passat va combinar les 
àrees de Cultura i Museus 
amb les de Convivència i 
Seguretat. Deixarà el man-
dat a la meitat amb diversos 
projectes encarrilats, com 
la nova Biblioteca Pilarín 
Bayés, que s’inaugurarà l’any 
vinent tot i que l’obra està 
previst que acabi la propera 
tardor, o la reforma de l’Es-
pai ETC. I també en deixa 
d’altres d’importants ja fina-
litzats com el projecte turis-
ticocultural Vicpuntzero, que 
es va inaugurar a finals de 
l’any passat. En l’àrea d’Ha-
bitatge també ha estat treba-
llant en els últims mesos un 
projecte d’habitatges coope-
ratius a la Serra-de-senferm, 
que no podrà veure acabat. 
El regust amarg de no poder 
inaugurar el gran projecte 
cultural dels últims anys a la 
ciutat, com és la biblioteca al 
solar de l’antiga caserna, el 
compensa les ganes de poder 
aportar la seva experiència 
en el món de l’advocacia i 
el coneixement de l’admi-
nistració en el nou càrrec. 
Especialment en el que fa 

la justícia juvenil: “Ens hi 
juguem el nostre futur amb 
la reinserció dels joves”, 
explicava dimecres al matí, el 
primer dia que assumia res-
ponsabilitats a la Conselleria 
de Justícia, després del seu 
nomenament en el consell 
executiu del dia abans. 

Amb la sortida de Roura 
del govern, que no es farà 
efectiu fins després de 
l’estiu, l’alcaldessa, Anna 
Erra, haurà de fer canvis. El 
següent de la llista de JxCat 
és Lluís Coromines, primer 
coordinador de l’ANC a Oso-
na i expresident del PDeCAT 

a Vic abans de fer el pas cap 
a Junts. Encara no ha decidit 
si acceptarà o no entrar al 
consistori. Ho està valorant 
per si la dedicació que reque-
reix estar al capdavant d’una 
regidoria és compatible amb 
la que li exigeix actualment 
la seva feina. 
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Malestar dels veïns d’uns blocs   
de Sant Martí de Centelles perquè 
no els renoven els lloguers socials
Els habitatges són propietat de CaixaBank, que els ofereix passar a pagar “un preu de mercat”

Sant Martí de Centelles

Pol Baraza

“Tots hem pagat el que haví-
em de pagar i hi ha gent en 
situació de vulnerabilitat”. El 
Javier fa cinc anys que viu en 
un habitatge de lloguer social 
d’un dels dos blocs de pisos 
del carrer Nou de Sant Martí 
de Centelles. Són propietat de 
CaixaBank i els va impulsar 
en el marc dels programes de 
l’Obra Social amb un lloguer 
d’uns 150 euros al mes. Ara, 
però, els contractes finalitzen 
i els veïns denuncien que el 
banc no té intenció de reno-
var-los. Segons Maira Costa, 
de la Plataforma d’Afectats 
per l’Habitatge d’Osona (PAH 
Osona), molts dels veïns estan 
interessats a renovar els con-
tractes, però es troben amb 
la negativa de CaixaBank, 
que “vol deixar de tenir els 
pisos amb una funció social” 
i vol augmentar el lloguer 
fins als 600 euros. A això s’hi 
afegeix, segons expliquen 
els veïns, el fet que alguns 
dels inquilins tenen escassos 
ingressos i estan immersos en 
una situació de vulnerabilitat, 
els quals no poden assumir la 
totalitat del preu del lloguer 
que proposa el banc. Segons 
Costa, però, a aquells més vul-
nerables sí que se’ls ha ofert 
la possibilitat de renovar al 
mateix preu, però hi ha un 
gruix important que “no estan 
trobant una resposta positi-
va”. “La Caixa feia obra social 
per rentar-se la cara, però ara 
amb el seu parc immobiliari 
social l’està passant al món 
especulatiu”, expliquen des de 
la PAH Osona. De moment, la 
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Els veïns afectats viuen en aquests blocs de pisos del carrer Nou de Sant Martí de Centelles

PAH només té comptabilitzat 
el testimoni de quatre veïns, 
però li consta que hi ha altres 
persones dels blocs que es 
troben en la mateixa situació, 
les quals, com la resta, no han 
arribat a cap acord amb l’enti-
tat bancària. El Javier explica 
que fa un mes que s’estan 
mobilitzant davant el que 
consideren una “expulsió” de 
les seves cases i adverteix que 
no els estan oferint cap alter-
nativa. L’alcaldessa, Núria 
Roca, comenta que, pel que fa 
a l’Ajuntament, “és un tema 
que poca cosa hi podem fer” 
i els serveis socials ja s’han 
mobilitzat per conèixer els 
detalls del cas. Insisteix que 
“els volem ajudar perquè fa 
temps que viuen aquí”, però 
que “l’última paraula la tindrà 
La Caixa”.

L’Ajuntament i l’Àrea Social 
de la Mancomunitat La Plana 
es van reunir dimarts amb 

els afectats. Ramon Comer-
ma, tècnic d’habitatge de La 
Mancomunitat, detalla que 
amb totes aquelles unitats 
de convivència que es poden 
considerar en risc d’exclusió 
residencial “sí que es pot 
pressionar perquè Servihabi-
tat ofereixi un altre lloguer 

social”. De fet, tal com explica 
Comerma, la llei els obliga a 
oferir un reallotjament a totes 
aquelles famílies vulnerables, 
que no necessàriament ha 
de ser el mateix al qual estan 
vivint ara mateix. El tècnic 
denuncia que fa temps que 
s’estan intentant posar en 
contacte amb La Caixa, però 

“encara no ens han dit res”. 
Alguns veïns afirmen que han 
enviat la documentació per 
certificar la vulnerabilitat i 
tampoc han rebut resposta. 
Costa insisteix que l’Ajun-
tament “té vies per actuar”, 
com per exemple oferir-se de 
mediador davant el conflicte 
i “proposar a l’entitat que els 
cedeixin els pisos per necessi-
tats socials del municipi”. 

Des de CaixaBank expli-
quen que s’ha ofert renovar 
els contractes de lloguer “al 
preu de mercat”. No obstant 
això, el banc es mostra dispo-
sat a conèixer les casuístiques 
de cada veí. “S’aplicaria una 
bonificació de 18 mesos en 
aquelles famílies que com-
pleixin els requisits de vulne-
rabilitat”, esmenten. Per altra 
banda, La Caixa explica que 
no li consta que els veïns i les 
administracions s’hagin posat 
en contacte amb ells. 

El conductor que 
va circular contra 
direcció a l’Eix 
anava begut

Gurb El conductor que el 
passat 4 de juliol va circular 
durant 16 quilòmetres contra 
direcció per l’Eix Transver-
sal va donar un resultat de 
0,75 mg/l per aire espirat, 
superant d’aquesta manera 
el límit permès. Un altre con-
ductor va alertar que hi havia 
un cotxe circulant contra 
direcció, i davant el cas omís 
a les indicacions que li feien 
els Mossos finalment es va 
establir una línia de control 
per frenar-lo a Gurb. El cotxe 
infractor va impactar contra 
un dels vehicles policials que 
li obstruïa el pas. L’home, 
un veí de Santa Maria d’Oló, 
serà acusat de dos delictes: 
conducció temerària i contra 
la seguretat del trànsit.

El segon pipicà 
de Taradell 
s’instal·la a la 
zona del Pujoló

Taradell L’Ajuntament de 
Taradell ha instal·lat un nou 
pipicà. L’ha ubicat a la zona 
del Pujoló i s’hi pot accedir 
des del passeig de la Coma 
del Reig i també per la zona 
del bosc. L’objectiu, segons 
explica el regidor d’Urba-
nisme i Sostenibilitat, Joan 
Canó, és “utilitzar l’espai 
perquè la gent hi pugui por-
tar el gos deslligat i no s’hagi 
de preocupar per si molesta 
a ningú”. El pipicà, però, no 
està acabat. De moment s’ha 
posat una tanca perimetral 
amb una porta que permet 
als usuaris fer-ne ús, però hi 
ha prevista la instal·lació de 
bancs, una font d’aigua per 
als gossos, un toilekan i tam-
bé un punt de llum. Està pre-
vist que es realitzi després de 
la festa major, “ja que s’ha de 
fer una rasa que travessa el 
bosc i aquest és un espai que 
s’utilitzarà durant la festa”, 
diu Canó.

Divendres, 16 de juliol de 202114

Els veïns es van 
reunir dimarts 

amb l’Ajuntament 
i la Mancomunitat
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Ripoll controla l’accés 
a la Font del Tòtil  
i a Molins de Vilardell

Ripoll L’Ajuntament de 
Ripoll establirà control a par-
tir d’aquest cap de setmana 
i fins a mitjans de setembre 
per tal de vigilar les restric-
cions d’accés als paratges de 
la Font del Tòtil i Molins de 
Vilardell. Des de fa anys que 
només s’hi pot accedir amb 
vehicle de motor en cas de 
ser-ne veí, propietari o arren-
datari d’explotacions agràries 
i ramaderes, per evitar episo-
dis de sobremassificació. En 
canvi sí que es permet d’anar-
hi a peu o amb bicicleta. Els 
controls se situen després del 
carrer que accedeix al grup 
Santa Maria en el cas del 
Tòtil, i a la pujada que con-
dueix al barri dels Brucs per 
anar a Vilardell. En tots dos 
casos hi ha vies alternatives 
per arribar-hi saltant-se la 
vigilància, encara que és més 
complicat que els visitants les 
utilitzin. J.R.

Balanç de la Cooperativa +65 de Taradell
Taradell Més de seixanta habitatges de Taradell ja fan ús 
de la Cooperativa +65. El Centre Cultural Costa i Font va 
acollir dijous passat un acte de balanç d’aquests primers 
sis mesos. Emília Bosch va assenyalar que “la fórmula de 
l’èxit de la nostra cooperativa és ben senzill: una trucada 
per demanar el que necessita i la resposta sempre és oferir 
un servei de proximitat, de qualitat i a un preu just”. Entre 
els serveis que s’ofereixen als socis hi ha els de tintoreria, 
informàtica, neteja, jardineria o electricista. La cooperativa 
s’obrirà ara a persones amb domicili a Taradell, “encara que 
només hi visquin a temporades”. L.M.
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ANUNCI

Havent-se aprovat inicialment per Resolució d’Alcaldia número 
2021-0233 de data 12 de juliol de 2021 el projecte de reparcel·lació 
voluntària presentada per Mafriges a fi de dur a terme el desenvolu-
pament i l’execució del següent àmbit:

De conformitat amb l’article 119.2.c) del Text Refós de la Llei d’Ur-
banisme de Catalunya, aprovat per Decret Legislatiu 1/2010, de 
3 d’agost, se sotmet a informació pública pel termini d’un mes, a 
comptar des de l’endemà al de publicació d’aquest anunci en el But-
lletí Oficial de la Província. Així mateix, l’anunci també es publicarà 
en un diari de difusió.

Durant aquest termini, l’expedient podrà ser examinat per qualsevol 
interessat en les dependències municipals perquè es formulin les al-
legacions que s’estimin pertinents. Així mateix, estarà a la disposició 
dels interessats a la seu electrònica d’aquest Ajuntament [http://
santvicencdetorello.eadministracio.cat].

Aquest anunci servirà de notificació de l’atorgament del tràmit d’au-
diència als interessats, en cas que aquesta no pugui efectuar-se per-
sonalment.

Sant Vicenç de Torelló, document signat electrònicament al marge.
L’alcalde,
Èric Sibina Márquez

Àrea reparcel·lable 32.356.00 m2

Polígon d’Actuació PAU 2 MAFRIGES

Instrument de Planejament que desenvolupa POUM

Divendres, 16 de juliol de 202116

Seva

M.E.

Els resultats d’una audito-
ria sobre l’estat actual de 
l’edifici, que es coneixeran 
“en breu”, determinaran el 
calendari del trasllat dels 
vuit usuaris de la residència 
de Seva. “Si l’informe ens diu 
que podem esperar fins l’any 
que ve, quan començaran les 
obres de la nova residència, 
esperarem”, va anunciar l’al-
caldessa, Maria Anna Pineda 
(ERC), dimecres en el decurs 
d’un ple extraordinari que 
havia sol·licitat l’oposició 
per abordar la crisi generada 
per l’anunci de l’avançament 
d’aquest trasllat. Va ser 
l’única novetat d’un ple que 
només va servir per enrocar 
les posicions de govern i opo-
sició, i evidenciar el malestar 
dels familiars, que continuen 
reclamant una alternativa al 
trasllat dels residents.

L’anunci d’aquesta audi-
toria va acabar d’enervar el 
posicionament de JuntsxCat. 
“Esteu dient que heu posat la 
por i el neguit en aquest col-
lectiu vulnerable anunciant 
un tancament sense tenir 
acreditades aquestes defici-
ències?”, va etzibar Gil Vilar-
rasa. “En cap moment hem 
posat data al tancament de la 
residència”, va voler puntua-
litzar l’alcaldessa. A finals de 
maig, els tècnics municipals 
havien advertit que calia 
accelerar el trasllat pel pès-

sim estat de conservació de 
l’edifici, davant l’empitjora-
ment d’unes deficiències que 
ja s’apuntaven en un informe 
de 2017. Entre els retrets, 
Vilarrasa va recordar que, a 
mitjans de juny, un inspector 
del Departament d’Afers 
Socials i Família va informar 
que “no es veuen motius 
d’un trasllat urgent”, amb 
la qual cosa “es desmunta la 
versió de l’equip de govern”. 
L’alcaldessa va matisar que 
només havia estat una ins-
pecció “ocular” i es va reme-
tre de nou al primer informe 
dels tècnics municipals.

Repetint arguments ja 
esgrimits al ple de mitjans de 

juny, Vilarrasa va insistir en 
la necessitat de buscar “solu-
cions” per evitar el trasllat i 
va avalar-ho “amb informes 
tècnics i econòmics”, mentre 
que Pineda s’excusava que 
qualsevol proposta –s’ha 
apuntat la possibilitat d’un 
espai provisional a les anti-
gues escoles– requereix del 
vistiplau de la Generalitat. El 
debat es va acabar d’endurir 
quan Vilarrasa va retreure a 
l’equip de govern d’haver-los 
mantingut al marge de tot. 
“Hi ha hagut una manca de 
transparència total, us hem 
perdut la confiança”, va insis-
tir Vilarrasa, que va anun-
ciar que portaran el cas al 

síndic de greuges i al mateix 
Departament d’Afers Soci-
als i Família. Tere Casasas 
(JuntsxCat), infermera de 
professió, “molt dolguda”, 
va advertir que tot plegat 
“és fruit de no haver pres 
decisions quan tocava” i va 
mirar de tornar a estendre 
la mà a l’equip de govern: 
“No ens podem permetre no 
sumar”. Ara mateix, però, 
sembla difícil restablir ponts. 
Mentrestant, els familiars, 
que en els últims dies també 
s’han mobilitzat a través de 
les xarxes socials, esperen 
respostes. Paral·lelament 
resta obert el litigi pel futur 
laboral de les treballadores.

Enrocats amb la residència
Govern i oposició de Seva mantenen encès l’enfrontament pel trasllat dels usuaris, 

mentre s’anuncia una auditoria de l’estat de l’edifici per poder fixar el calendari
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El ple es va fer a la Polivalent, amb la presència d’una vintena llarga de familiars dels usuaris de la residència

Joan Casany és 
escollit com a 
nou president 
de Sant Tomàs

Vic

Eric Calduch

Joan Casany ha estat esco-
llit com a nou president de 
Sant Tomàs després d’una 
reunió extraordinària entre 
la Junta i el Patronat que es 
va celebrar el passat dilluns. 
Casany, nascut a Sant Hipòlit 
de Voltregà l’any 1961, ha 
tingut des de petit vinculació 
amb l’entitat, ja que és germà 
d’un dels primers set infants 
que van ser atesos a Sant 
Tomàs l’any 1966. Ara, com 
a president, Casany iniciarà 
el mandat amb quatre eixos 
principals: l’atenció a les per-
sones, a les seves famílies, 
els professionals i fer créixer 
Sant Tomàs. Casany agafa el 
relleu de Toni Ramírez, que 
ha estat president de Sant 
Tomàs durant els últims dot-
ze anys. 

El relleu entre Casany i Ramírez
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Una nova embranzida per l’R3
El Ripollès veu en la candidatura Pirineus-Barcelona una opció per donar impuls a les 

millores del tren. El territori haurà de decidir si vol acollir els Jocs Olímpics d’hivern del 2030

Adif licita el 
desdoblament 
entre Parets  
i la Garriga

La Garriga

F.P.

Adif va anunciar dimarts 
la licitació per desdoblar la 
via entre les estacions de 
Parets i la Garriga. En con-
cret seran 17 quilòmetres, 
amb una inversió de 74 
milions d’euros procedents 
dels fons Next Genera-
tion. Les obres podrien 
iniciar-se a principis del 
2022. En paral·lel i pel que 
fa al d’Osona de l’R3 està 
previst que al setembre es 
liciti la redacció de l’estudi 
informatiu del desdobla-
ment entre Centelles i Vic, 
un document imprescin-
dible per avançar cap a la 
doble via. D’altra banda, el 
desdoblament d’un petit 
tram de via a la sortida sud 
de l’estació de Vic ja està 
en licitació. L’obra facilita-
rà l’encreuament de trens i 
això permetrà millorar les 
freqüències de pas. 
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Un tren de l’R3, a la sortida de Ripoll

Ripoll

Guillem Freixa

A l’espera que la gent dels 
territoris implicats validin 
la iniciativa –així ho marca 
el pacte de governabilitat 
que la CUP va acordar amb 
Esquerra–, aquest dijous la 
Generalitat va confirmar 
que la candidatura Pirineus-
Barcelona demanarà acollir 
els Jocs Olímpics d’hivern 
del 2030. El Ripollès és una 
de les comarques implica-
des en el projecte, i en la 
primera valoració per part 
dels representants polítics 
locals se’n desprèn, en línies 
generals, un optimisme amb 
matisos. Des de l’alcaldia de 
Ripoll, Jordi Munell (JxCat) 
assegura que cal aprofitar 
“l’embranzida olímpica per 
potenciar el territori”, i en 
aquest sentit apunta cap a dos 
àmbits concrets: la promoció 
turística i la millora d’infraes-
tructures com l’R3, “ja que és 
el mitjà més sostenible i ràpid 

si s’hi inverteix per connectar 
el Pirineu amb Barcelona”. 
En aquesta línia s’expressa el 
regidor de Ripoll i conseller 
comarcal pel PSC Enric Pérez, 
que ho veu com “una opor-
tunitat que no podem deixar 
escapar”. Des d’Esquerra, el 
secretari general del partit 
al Ripollès i regidor a Sant 

Joan de les Abadesses, Sergi 
Albrich, recorda que l’opció 
d’acollir uns Jocs Olímpics 
“fa temps que sobrevola el 
Pirineu”, i que si s’acaba fent 
“caldria fer-ho amb un plan-
tejament molt diferent al 
que hi ha hagut fins ara”. En 
concret, el projecte olímpic 
s’hauria de basar en una clara 

voluntat “de cohesió territori-
al”, aprofitant i millorant les 
infraestructures que ja exis-
teixen, “i fugint de qualsevol 
plantejament especulatiu”.

La veu més crítica al pro-
jecte és la de la CUP, i així ho 
expressa el regidor de Ripoll 
Aitor Carmona. “Som escèp-
tics”, apunta, i afegeix que es 
tracta d’un projecte “allunyat 
de la realitat i de les necessi-
tats actuals dels ripollesos”. 
En aquest sentit, qualifica 
com un fet “trist” que s’hagi 
d’esperar “a un macroprojecte 
com són uns Jocs Olímpics”, 
perquè arribin millores en la 
línia del tren. Carmona asse-
gura que per apostar en ferm 
per l’R3 “no hi hauria d’haver 
estímul més gran que el fet 
de considerar-ho una neces-
sitat bàsica i històrica per 
la gent de la comarca”, i que 
per molts projectes que es 
posin en un horitzó de futur 
“el tren ja va vuitanta anys 
endarrerit i acumula moltes 
mancances”.  

    PUBLICITAT Serveis
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Temps difícils: entre  
la Segona República  
i la Guerra Civil

A Vic, les 
eleccions 

municipals del 12 d’abril de 
1931, a diferència del que va 
passar a molts altres indrets 
del país, no van comptar amb 
la participació de l’Esquerra 
Republicana de Catalunya 
(ERC) que s’havia constituït 
a partir de la Conferència 
d’Esquerres (març del 1931), 
en la qual també va parti-
cipar Estat Català. Contrà-
riament, els catalanistes 
republicans de Masferrer 
s’aliaren amb un grup obrer 
per constituir una candida-
tura que va guanyar còmoda-
ment les eleccions. La victò-
ria de les forces republicanes 
a la majoria de grans ciutats 
espanyoles precipitaren la 
fugida del rei Alfons XIII i la 
proclamació de la República 
Espanyola, el dia 14 d’abril. 
La capital d’Osona visqué el 
canvi de règim amb mos-
tres d’entusiasme popular. 
S’hissaren banderes republi-
canes i catalanes, es cantaren 
Els Segadors i La Marsellesa. 
El dia 15 la majoria de la 
gent no va anar a treballar 
i s’organitzaren ballades de 
sardanes i un gran concert de 
l’Orfeó Vigatà.

LA SECCIó LOCAL d’ES-
quERRA REpubLICAnA

El dia 16 es va constituir el 
nou ajuntament, que va ele-
gir Marià Serra i badell com 
a nou alcalde, que va llegir 
un text d’adhesió a la Repú-
blica Catalana que Francesc 
Macià acabava de proclamar 
a barcelona. Tanmateix, el 
dia 17, el govern provisional 
de la República a Madrid i 
els dirigents de la Repúbli-
ca Catalana acorden deixar 
sense efecte Estat Català i 
iniciar el procés per aprovar 
un estatut d’autonomia per a 
Catalunya, durant la discus-
sió del qual es faria càrrec 
de l’autogovern català una 
institució que s’anomenaria 
Generalitat. S’obria una nova 
etapa política a la ciutat, però 

l’independentisme quedava 
en una posició marginal, a 
Vic i a Catalunya, tot i que no 
va desaparèixer de la vida pú-
blica. de fet, el metge vigatà, 
i futur conseller de Sanitat 
i Assistència Social i, poste-
riorment, de Governació de 
la Generalitat, Josep dencàs 
i puigdollers, organitzà, 
durant l’octubre d’aquell 
any, les Joventuts d’Esquerra 
- Estat Català. Aquesta orga-
nització juvenil no va tenir 
una delegació local a Vic fins 
al 1933, quan uns quaranta 
joves van signar un mani-
fest a la publicació local del 
partit Lluita, entre els quals 
destacava Isidre Franquesa, 
que l’octubre de l’any 1934 

prendrà part activament 
en la insurrecció contra el 
govern central, fet pel qual 
fou detingut i empresonat al 
vaixell Uruguay, al port de 
barcelona. En qualsevol cas, 
la secció local d’ERC, l’evolu-
ció de la qual ha estat estudi-
ada per Oriol Casellas, es va 
formar l’octubre del 1931, a 
partir de cinc regidors elegits 
a la llista del pCR: Marià Ser-
ra i badell, que era l’alcalde, 
Modest nicolau, Joan Oller, 

Salvador dordal, Ramon 
pedrissa i Joaquim Suriñach. 
d’altra banda, el pCR, el par-
tit que va aconseguir trencar 
l’hegemonia del vell catala-
nisme conservador a Vic, va 
patir una davallada constant, 
a pesar que conservarà una 
mínima organització a Oso-
na. Les repetides derrotes 
electorals, la pèrdua de pes 
polític en el sistema de par-
tits que s’havia configurat, 
la deserció de bona part dels 
seus militants i les escissions 
el convertiren en un partit 
minoritari amb poca capaci-
tat d’influència en la política 
local, una situació que es va 
agreujar després de les elec-
cions municipals del 1934, 
que els va deixar sense cap 
regidor al consistori vigatà. 
Alguns dels militants histò-
rics del pCR, i que venien de 
l’antiga Acció Catalana, van 
abandonar el partit. Això no 
obstant, el pCR continuarà 
present en la vida pública 
local i, dirigit per Josep 
Torrents, es reorganitzarà el 
1933 prenent el nom d’Acció 
Catalana Republicana (ACR).

LA pOLíTICA LOCAL 
duRAnT LA SEGOnA 
REpúbLICA

L’evolució electoral de Vic 
durant la Segona República 
evidencià la recuperació del 
catalanisme conservador el 
qual, tret de les eleccions 
a Corts constituents de la 
República del 28 de juny de 
1931, en què els candidats 
d’ERC foren els més votats, 
va triomfar a la resta de con-
teses. A les del 20 d’octubre 
de 1932, per elegir diputats 
al parlament de Catalunya, 
la Lliga Regionalista va ser 
el partit més votat, mentre 
que ERC i els seus aliats van 
aconseguir la victòria en el 
conjunt de Catalunya. de 
fet, a Osona les candidatures 
republicanes van guanyar 
a les poblacions industrials 
de la vora del Ter. Això no 
obstant, la llista republicana 
va ser la segona més votada 
a la capital de la comarca, a 
pocs vots de la candidatura 
lligaire. Contràriament, a les 
legislatives del 19 de novem-

bre de 1931, les primeres en 
què votaven les dones, ERC 
va ser àmpliament derrotada 
a Vic, fet que contrastava, 
una vegada més, amb els 
resultats de les poblacions 
industrials de la comarca, on 
els republicans continuaven 
obtenint uns bons resultats. 
Com explica Josep Casa-
novas, la dreta catalanista 
local va intentar argumentar 
aquestes victòries presentant 
Vic com una mena de reserva 
espiritual de Catalunya. En 
aquestes eleccions la coalició 
de la Lliga i els tradicionalis-
tes d’origen carlí van superar 
la candidatura republicana 
per més de mil vots. Final-
ment, les eleccions muni-
cipals del 14 de gener de 
1934 possibilitaren el retorn 
de l’alcaldia de la ciutat a 
les forces conservadores. 

Aquesta llista va guanyar 
les eleccions clarament, tot 
i que les dretes van obtenir 
pitjors resultats que a les 
legislatives del 1933. El nou 
alcalde de Vic seria el lligaire 
Manuel Gros.

d’altra banda, el 2 d’agost 
de 1931 es va celebrar el 
referèndum que havia 
d’aprovar l’Estatut de núria, 
redactat per la ponència 
catalana, i que hauria de ser 
traslladat a les Corts repu-
blicanes per a la seva discus-
sió i definitiva aprovació. 
Les dretes i les esquerres 
es mobilitzaren a favor del 
sí. Els nacionalistes de les 
diverses tendències també 
van fer campanya a favor del 
text, amb l’única excepció 
de l’organització separatista 
que dirigia daniel Cardona, 
nosaltres Sols!. A Vic, els 

S’obria una 
nova etapa, però 

l’independentisme 
quedava en una 

posició marginal

El 6 d’octubre de 
1934, per primer 
cop, una estelada 
va ser hissada a 

l’ajuntament

L’Estat Català 
reconstituït de 

seguida tindrà un 
grup d’adeptes a 

la ciutat

L’independentisme a Vic (II)

Imatge de l’ajuntament de Vic des de la plaça Sant Felip, l’any 1928

Xavier 
Tornafoch  
Historiador

Segon article de la sèrie de l’his-
toriador Xavier Tornafoch en 
què analitza com va començar la 

radicalització de l’independentis-
me a Vic. En aquest cas, durant la 
dècada dels anys trenta.
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vots afirmatius van ser 3.761, 
mentre que només hi va 
haver 11 vots en contra i 9 
vots en blanc, amb una par-
ticipació del 90%. El desig 
d’autogovern de la majoria 
de vigatans va quedar àmpli-
ament evidenciat. 

DEl 6 D’octubrE DEl 34 
a l’inici DE la GuErra 

l’entrada de ministres de la 
cEDa, una coalició de partits 
d’extrema dreta, en el govern 
de la república que presidia 
el radical alejandro lerroux, 
després de les eleccions 
legislatives del 1933, que van 
guanyar les dretes, va fer que 
a diverses zones de l’Estat 
esclatés una revolta que a 
barcelona i a d’altres llocs de 
catalunya es va transformar 
en insurrecció nacionalista. a 

ons amb la dreta catalanista 
local. això no obstant, l’oc-
tubre del 1937, l’ajuntament 
de Vic readmetrà els dos 
regidors d’acr que n’havien 
estat expulsats. així doncs, 
durant tot el període de la 
Guerra civil, els membres 
d’aquest partit minoritari 
es mantindran molt a prop 
d’Erc. Per la seva part, 
l’independentisme agrupat al 
voltant d’Estat català afegirà 
a la incomoditat de veu-
re’s relegat dels centres de 
poder la preocupació per les 

amenaces de què són objecte 
els seus líders per part dels 
grups d’acció anarquistes, 
que els retreuen la repressió 
de què van ser objecte durant 
els anys 1933 i 1934, quan 
les forces de l’ordre de la 
Generalitat estaven dirigides 
pels germans Miquel i Josep 
badia. aquesta persecució 
obligarà a fugir del país a 
alguns dels militants d’Estat 
català, com ara el mateix 
Josep Dencàs, que marxarà 
de barcelona a bord d’un 
vaixell italià.
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Imatge de l’ajuntament de Vic des de la plaça Sant Felip, l’any 1928

Vic

X.T.

a començaments de 1932, 
Francesc Maria Masferrer 
va deixar el Pcr per inte-
grar-se al Partit nacionalis-
ta català (Pnc), una orga-
nització independentista 
que va néixer de la fusió de 
set grups, entre els quals hi 
havia els Elements d’Estat 
català, la Secció Ferroviària 
d’Estat català, nosaltres 
Sols! i la unió catalanista. 
El Pnc es va presentar la 
primera quinzena del mes 
de març a barcelona i el 
jurista Maspons i anglasell 
en va ser un dels membres 
més coneguts. aquest partit 
defensava un nacionalisme 
interclassista i catòlic que 
anomenaven “integral”. 
Estaven convençuts que la 
societat catalana era més 
“civilitzada” que l’espanyo-
la i que la Societat de na-
cions hauria de ser l’única 
limitació a la seva actuació 
independent. El “catala-
nisme integral” del Pnc 
confrontava amb el “catala-
nisme popular” d’Erc. tan-
mateix, l’activitat política 
d’aquesta organització se 
centrarà en el moment de la 
seva fundació en la defensa 
íntegra del text de l’Estatut 
d’autonomia de catalunya 
que s’està discutint al Parla-
ment espanyol, i que comp-
ta amb l’oposició d’una 
part gens menyspreable del 
republicanisme i el socialis-
me espanyols. Després que 
les corts aprovessin l’Esta-
tut el 9 de setembre, amb 
retallades competencials 
significatives, que el partit 
considerava inacceptables, 
respecte del que havia por-
tat a discussió la ponència 
catalana de núria, el Pnc  
començà a preparar-se per 
a les eleccions autonòmi-
ques del 20 de novembre de 
1932. aquesta contesa va 
fer que Masferrer tornés a 
l’activitat pública. El dia 11 
d’aquell mateix mes havia 
donat suport, en un acte 
celebrat al coliseu Pompeia 

de barcelona, a la candida-
tura del Pnc per la cambra 
catalana. a més de Masfer-
rer, participaren en aquest 
acte Josep Maria Xammar, 
Joan b. Muntadas, Francesc 
Maspons, J. Soler i Damians 
i J. alzina. la llista del Pnc, 
que només va presentar 
candidats a la circumscrip-
ció de barcelona-ciutat, va 
tenir poc menys de 14.000 
vots i va quedar fora del 
Parlament de catalunya. 
D’altra banda, el gener 
de 1933 Masferrer va ser 
designat president del Pnc, 
càrrec que va ocupar fins al 
mes de novembre, moment 
en què es traslladà a buenos 
aires per instal·lar-s’hi 
definitivament. Poc abans 
d’anar-se’n, va demanar el 
vot a les eleccions legisla-
tives del 1933, a les quals 
el Pnc no va presentar-se 
per considerar-les “espa-
nyoles”, per als candidats 
“patriotes”; la seva convic-
ció independentista conti-
nuava intacta: “Gent de la 
Plana! Havem de refer una 
pàtria, havem de construir 
un Estat, per nosaltres, pels 
nostres fills, per catalunya. 
Si per refer un organisme 
estimat us valeu del millor 
metge i per construir una 
casa segura us serviu del 
millor arquitecte i del 
paleta més apte, deixareu, 
fills de catalunya, per refer 
la nostra pàtria, d’escollir 
els millors patriotes i per 
construir el nostre Estat, 
de captenir-nos dels més 
intel·ligents?”. Pel que fa a 
la política local, se n’allunyà 
completament, tot i que 
va continuar col·laborant 
durant un temps a la 
premsa local. Masferrer va 
continuar el seu activisme 
catalanista a amèrica, par-
ticipant en l’organització 
del congrés dels catalans 
de Sud-amèrica a Montevi-
deo (uruguai), en el decurs 
del qual va pronunciar un 
abrandat discurs davant 
l’estàtua de José artigas, un 
dels fundadors de la pàtria 
uruguaiana. 

Francesc Maria Masferrer i 
el Partit Nacionalista Català

Vic, el dia 6 d’octubre s’inicià 
una vaga que va provocar una 
aturada general, mentre que 
al local d’Erc es repartien 
armes al Sometent local que 
dirigia Marià Serra i badell, 
antic alcalde de la ciutat. 
Militants republicans, que 
ja controlaven els accessos 
a Vic, ocuparen les depen-
dències municipals i procla-
maren l’Estat català en una 
república federal. Per primer 
cop, una bandera estelada va 
ser hissada a la balcona de 
l’ajuntament. al cap d’unes 
hores, la majoria d’homes 
armats marxaren cap a 
barcelona, responent a la cri-
da que havia fet el conseller 
de Governació Josep Dencàs a 
través de la ràdio per defen-
sar la Generalitat. l’endemà, 
el president lluís companys 
i el seu govern es rendien al 
general Domènec batet. Per 
la seva part, Dencàs i els ger-
mans Miquel i Josep badia, 
que dirigien la comissaria 
d’ordre Públic de la Generali-
tat, es van exiliar. la Guàrdia 
civil de Vic es va fer càrrec 

de l’ajuntament i va retirar 
l’estelada de la balcona. El 
govern de Madrid va declarar 
l’estat de guerra i s’obligà la 
població a lliurar les armes, 
fent-se escorcolls policials 
a moltes cases de la ciutat. 
El dia 8, membres del petit 
partit marxista bloc obrer i 
camperol (boc) continuaren 
promovent la vaga general, 
recorrent els carrers de Vic i 
demanant als botiguers que 
tanquessin els seus establi-
ments. El dia 9, la situació 
es va normalitzar i tothom 
va tornar a la feina, mentre 
que a d’altres pobles de la co-
marca els insurrectes encara 
no havien estat desmobilit-
zats. com a conseqüència 
de la revolta, tretze de les 
persones detingudes a Vic 
durant el mes d’octubre van 
ser processades, tot i que no 
van arribar a ser jutjades. Es 
tractava de dirigents d’Erc, 
majoritàriament, però també 
de militants del boc i de la 
unió Socialista de catalunya. 
a més, l’ajuntament va ser 
suspès i fou nomenada una 
comissió gestora per portar 
el consistori, que presidí el 

tradicionalista Joan traveria. 
El 2 de maig de 1935, Manuel 
Gros va ser autoritzat a recu-
perar el seu lloc a l’alcaldia 
de la ciutat, mentre que els 
regidors escollits en la can-
didatura d’esquerres van ser 
definitivament apartats de 
l’ajuntament.

la polarització que vivia 
el país va fer que es formes-
sin a catalunya dues grans 
coalicions de cara a les elec-
cions legislatives del 16 de 
febrer de 1936. D’una banda, 
el Front d’Esquerres, que 
agrupava partits i organitza-
cions progressistes, entre les 
quals Erc i acr. De l’altra, 
el Front català d’ordre, en 
el qual hi havia la lliga. El 
bloc de les esquerres portava 
com a primer punt del seu 
programa l’amnistia per als 
presoners pels fets del mes 
d’octubre. a osona, i també 
a Vic, la coalició de dretes va 
vèncer, tot i que als pobles 
fabrils del ter la victòria va 
ser per al Front d’Esquerres. 
a catalunya i a Espanya, les 
candidatures d’esquerres van 
guanyar per un estret marge 
de vots. Sigui com vulgui, el 
triomf de les forces d’esquer-
ra va possibilitar l’excarce-
ració dels presos d’octubre i 
el retorn dels exiliats, entre 
els quals Josep Dencàs i els 
germans badia, que foren 
assassinats a barcelona per 
un grup d’anarquistes el 28 
d’abril d’aquell mateix any. 
uns mesos més tard, el 18 de 
juliol, es produiria la rebel·lió 
militar que donaria inici a la 
Guerra civil (1936-1939).

la rEconStrucció D’ES-
tat català En una DiFí-
cil conJuntura

El maig de 1936 les Joventuts 
d’Esquerra - Estat català 
celebren un congrés que 
decideix reconstruir l’orga-
nització independentista 
Estat català. Més tard s’hi 
afegiran militants proce-
dents del Partit nacionalista 
català i de nosaltres Sols!. El 
secretari general d’aquesta 
nova organització indepen-
dentista serà el vigatà Josep 
Dencàs. a Vic, l’Estat català 
reconstituït aviat tindrà un 
grup d’adeptes, provinents la 
majoria d’ells de les Joven-
tuts d’Esquerra republicana 
- Estat català. tanmateix, 
Estat català no formarà 
part del comitè de Milícies 
antifeixistes de Vic, l’autèn-
tic poder local a comença-
ment de la Guerra civil, ni 
de l’ajuntament, tot i que 
disposarà d’una seu social a 
la rambla Davallades, prop de 
l’església del carme. l’acr 
tampoc s’integrarà al comitè 
local de Vic, i fins i tot serà 
exclosa del consistori vigatà 
perquè la cnt, el PouM i la 
unió de rabassaires s’oposa-
ran que en formi part, ja que 
consideren que és un partit 
burgès que ha tingut relaci-

L’Estatut de Núria 
va ser aprovat 
massivament, 

amb un 90% de 
participació

A Vic, Estat Català 
no formarà 

part del Comitè 
de Milícies 

Antifeixistes
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Ramon Freixa
i Sala

La Unió Esportiva Vic i la Fundació UE Vic s’uneixen
al dolor per la pèrdua d’en Ramon, soci i actiu col·

laborador de l’entitat. 
Una forta abraçada per a tota la família i amics.

Descansi en pau.

Vic, juliol de 2021

Ildefons Bigas
i Aguilar

1976- 2021
 Resident al Centre Riudeperes

D.E.P.

El nostre condol a la família, 
amics i companys.

Manlleu, juliol de 2021

Esther Trachsel
i Freund

Ha mort cristianament el dia 12 de juliol.

A.C.S.

El seu espòs, Josep Costa Riera; fills, Irmgard i Albert, Mònica 
i Eduard, Josep, Marc i Montse, i Ferran; nets, Marc, Marta, 
Marina, Helena i Anna; germans polítics, nebots, cosins i tota 
la família, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen que 
la recordeu en les vostres oracions i us agraeixen les mostres de  
condol.
També volen donar les gràcies a l’equip de metges, infermeres i 
tot el personal de l’Hospital de la Santa Creu de Vic, pel seu caliu 
humà i les atencions rebudes.

Vic, juliol de 2021

Rafel Herraiz
i Arasa

Ens ha deixat el dia 7, a l’edat de 86 anys.

A.C.S.

La seva esposa, Montserrat Casas Noguera; fills, Elissa i Eduard, 
Montse i Toni ( ); nets, Patrick i Ona; germans polítics, Ramon 
i M. Rosa, i Rosa; nebots, cosins i tota la família, en participar-
vos tan sentida pèrdua, us preguen que el tingueu present en 
les vostres oracions. També volen donar les gràcies per les 
mostres de condol rebudes així com l’assistència a l’acte de 
l’enterrament.

Vic, juliol de 2021
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Un dels trams que ja s’han marcat perquè hi passin bicis i patinets a l’avinguda de Roma de Manlleu

Per l’avinguda de Roma, en bici
Manlleu comença les obres de la via que travessa la ciutat d’est a oest

Manlleu

G.R.

El carril per a bicis i patinets 
que ha de creuar Manlleu 
d’est a oest per l’avinguda 
de Roma comença a ser una 
realitat. Les obres, que tenen 
un cost de 75.000 euros, ja 
s’han iniciat i segons l’alcal-
de, Àlex Garrido (ERC), es 

preveu que estiguin enlles-
tides a finals de juliol. Per 
ara s’han començat a marcar 
les línies a l’asfalt des de 
l’institut Antoni Pous fins a 
la rotonda de l’encreuament 
entre l’avinguda de Roma i el 
passeig de Sant Joan, i aquest 
dijous s’havia iniciat el tram 
que acaba d’arribar a la plaça 
de la Sardana. El carril d’un 

metre i mig d’amplada es fa 
per a cada sentit de la cir-
culació i a la part central de 
l’avinguda, a banda i banda 
de la mitgera on hi ha els 
arbres i els fanals. 

Garrido recorda que el pro-
jecte estava previst al POUM 
i que s’ha avançat davant la 
petició per part dels alumnes 
de l’institut Antoni Pous, que 

Denuncien cinc 
robatoris a Tona  
en una mateixa nit

Tona Episodi múltiple de 
robatoris a Tona durant la 
nit de dimarts a dimecres. 
Segons expliquen des dels 
Mossos d’Esquadra, al llarg 
de la matinada es van regis-
trar cinc robatoris a la zona 
de la Suïssa. Tres es van que-
dar en grau de temptativa i 
en altres dos van poder acce-
dir als domicilis, d’on es van 
emportar diners en efectiu. 
Els Mossos estan investigant 
els fets.

Possible estafa en 
l’asfaltatge d’entrades 
a naus industrials

Vic Els Mossos alerten d’una 
possible estafa que consis-
teix en un grup d’homes que 
s’ofereixen per asfaltar a 
un preu molt baix entrades 
de naus industrials que es 
troben en mal estat. Quan 
s’accepta l’oferta, demanen 
un pagament per avançat i 
després desapareixen sense 
realitzar les obres. També 
s’ha donat el cas que comen-
cen les obres i a mig fer 
demanen un increment de 
preu molt elevat, amenaçant 
de deixar la feina a mig fer si 
no se satisfà la petició.

van fer un projecte que fins 
i tot va rebre un premi l’any 
passat. El carril comença a 
l’altura de l’institut Antoni 
Pous, s’estendrà per tota 
l’avinguda de Roma fins a la 
plaça de la Sardana i continu-
arà per l’avinguda Puigmal 
fins a enllaçar amb l’actual 
traçat de carril bici a la plaça 
Sanglas Alsina. En total, un 
quilòmetre i mig de traçat.

El regidor de Serveis Ter-
ritorials, Enric Vilaregut 
(ERC), comenta que el tram 
més complicat en les obres 
són les rotondes. En aquests 
punts el carril passarà per 
la part exterior. Les obres 
consistiran, a banda de la 
pintura i la senyalització 
horitzontal, a posar els tacs 
de goma per delimitar l’espai 
o modificar la freqüència del 
semàfor del carrer Vilami-
rosa. Vilaregut admet que 
per part d’alguns veïns ha 
generat rebuig, però diu que 
com tot canvi “ens hi hem 
d’acostumar”. 

Aquest és el tercer carril 
bici de la ciutat i més enda-
vant hi ha previst arribar a 
la zona industrial, fer tota 
l’avinguda Puigmal i en una 
darrera fase actuar al passeig 
de Sant Joan, una actuació 
de més envergadura ja que 
s’eliminaran els carrils late-
rals i es transformarà en un 
passeig arbrat, segons Vilare-
gut.

Bolca un camió de runa a Centelles

Centelles Va ser dilluns al matí a la sortida 
Centelles Sud de la C-17, en terme de Seva. 
Un camió que duia runa va bolcar. El con-
ductor va sortir-ne il·lès. La sortida va estar 
tallada per retirar camió de la calçada de la 
carretera.

Pollastres escampats per terra a Roda

Roda Un camió frigorífic es va desfrenar 
dilluns al migdia al carrer Pep Ventura de 
Roda, va topar contra dues cases i va perdre 
pollastres amb caixes. El xòfer, intentant 
frenar-lo, va resultar ferit. Al lloc van assis-
tir-hi Mossos, bombers i serveis mèdics.
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CLÍNICA VETERINÀRIA 
D’OSONA

· Servei veterinari
· Perruqueria canina i felina
· Venda de pinsos i accessoris
· Residència canina El Planàs
· Servei d’urgències telefòniques 24h

Av. Països Catalans, 1 Vic · 93 885 66 07
www.clinvetosona.cat

nou servei de 
veterinària

Marques que trobaràs a Can Mascota

els animals sempre han estat 
la nostra passió
i el nostre compromís.
ens agrada el que fem
i ho fem bé.

Horari: Dilluns a divendres de 10 a 20h

no tanquem al migdia
Dissabte de 10 a 13.30-17 a 20.30

Carretera de Manlleu, 25 - vic
tel. 93 782 85 34 -  689 51 51 43

www.canmascota.cat        Fàcil
info@canmascota.cat        aparcament

450 m2 per a la
teva MasCota!

no tanqueM
per vaCanCes!

· Serveis veterinaris
· Perruqueria canina
· Botiga especialitzada
· Assessorament personalitzat

· Etologia canina i felina
· Servei a domicili
  (veterinari i botiga)

Ctra. d’Olot, 68 | Manlleu | Tel. 93 011 28 26 | 671 22 44 90
info@vet-ter.com | www.vet-ter.com

Carrer Nou, 34
08500 Vic
Tel. 659297049
      @aquarijordi

• Especialistes en aquariofília amb més de 30 anys 
d’experiència.

• Alimentació per a la teva mascota.
• Complements de tota mena.
• Especialistes en alimentació
   per a ocells, conills, hàmsters,
   peixos, tortugues
   i molt més.
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A l’estiu, en una època de 
l’any marcada per les altes 
temperatures i els canvis en 
les rutines diàries, cal tenir 
especial cura de les nostres 
mascotes. En aquest sentit, 
en el moment de preparar les 
vacances és aconsellable fer 
una visita prèvia a un centre 
veterinari per tal que el per-
sonal especialitzat ens pugui 
oferir els millors consells. Per 
exemple, davant d’un episodi 
d’altes temperatures hem de 
saber amb certesa quina és la 

millor manera per fer-li pas-
sar la calor. D’altra banda, si 
tenim gossos, és aconsellable 
sortir a fer la passejada en els 
moments del dia més refres-
cants, com són a primera hora 
del matí o quan el sol va de 
baixada. Per últim, si viatgem 
amb la nostra mascota ens 
hem d’assegurar que tenim 
tots els permisos en regla, així 
com la vacunació actualitzada. 
De nou, els professionals del 
sector són els millors aliats a 
l’hora d’oferir consells.

Petits animals
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Diuen que som germans dels simis i 
cosins germans dels porcs, però si hi 
ha un animal que trobo que pot assi-

milar-se a l’humà és el voltor. Tenim, els humans, 
una tendència innata a sobrevolar la desgràcia i a 
alimentar-nos-en, com si no hi hagués un demà, com 
si en cada picossada de crítica i de mala fe, nosal-
tres, pobres desgraciats, ens féssim més grans o més 
llestos o més savis. I res més lluny de la realitat. 

Estic cansadíssima de sentir-ho criticar tot. De 
sentir que, un cop i un altre, tothom ho fa molt 
malament, tothom és molt dolent a la seva feina i 
amb les seves responsabilitats i sí, és clar, per des-
comptat, tothom és un inepte menys jo. Entengui’s 
aquest jo com el que parla, el que fa la crítica, el 
que sempre sap què és el millor per a tothom però 
mai fa res.

Jo ja he après que els que en saben de veritat tre-
ballen i callen, i els que no en tenen ni puta idea 
parlen molt i critiquen encara més. 

Els imagino, aquests últims, a dalt dels arbres 
d’aquelles pel·lícules que Disney, amb el cap pelat 
i les ales de dol, vigilant cada pas dels peus dels 
arbres, dels que fan, dels que caminen cap a algun 
lloc, esperant que hi hagi un pas en fals, una cai-
guda, un error i, aleshores, implacables, iniciar la 
crítica, la burla, la mofa, la befa, la mala fe. 

Pesats. Quin animal més curiós el voltor, no us 
sembla? Alimentant-se de la mort dels altres, ali-
mentant-se de la desesperació. 

Així som, també, els humans, i tant que sí. Si els 

altres fan, perquè fan. Si manen, perquè manen; si 
decideixen, perquè decideixen; si trien A perquè 
trien A. Nosaltres ho faríem millor, segur. Dirigir 
el país, el Barça, el programa de ràdio, els tribunals, 
l’empresa, la família, la barbacoa. 

Sempre és més fàcil esperar que l’altre erri, que 
erra perquè fa, no ho oblideu, que no pas fer i aven-
turar-se a esdevenir burla dels voltors. Es coneixen 
entre ells, i tant que sí, i se saben implacables. 

Ja sé que em direu que aquesta crítica a la críti-

ca no és del tot equànime i que hi ha gent que, pel 
lloc on és, pels assessors que té, per les dades de 
què disposa, pel poder que ostenta, es pot equivocar 
molt poc, ha d’equivocar-se molt poc. I us diré que 
d’acord, que sí, que val, però que tots aquests tan 
savis són humans també, que no voltors, sinó dels 
altres. Els germans dels simis i cosins germans del 
porc, i que sí, i tant que sí, a vegades, no donem per 
més. 

Deixeu que tothom s’equivoqui. Siguem implaca-
bles amb els que s’equivoquen expressament. Obli-
gueu a la constricció i al perdó i al pagament quan 
això s’esdevé, però deixeu respirar la resta, que, de 
veritat, no només sembla que tingueu les ales de 
dol, sinó el cor, també.

Marina Martori  
Escriptora

La Pilarín

Els humans tenim  
una tendència innata a 
sobrevolar la desgràcia  

i a alimentar-nos-en

EL 9 NOU

La desbocada progressió 
de contagis de la Covid-19 
a Catalunya ha obligat el 
govern a recuperar restricci-
ons. D’una banda, s’ordena el 
tancament de qualsevol acti-
vitat com a màxim a 2/4 d’1 
de la matinada, es recupera la 
prohibició de reunir-se més 
de 10 persones i no es deixa 
ni beure ni menjar al carrer i 
d’altra banda, en els munici-
pis de més de 5.000 habitants 
amb una taxa de 400 casos 
acumulats o més per cada 
100.000 habitants durant els 
últims set dies es decreta un 
toc de queda de la 1 de la nit a 
les 6 de la matinada. En el cas 
d’Osona, el confinament noc-

turn només afecta Centelles 
i al Moianès, Moià. Del Ripo-
llès no hi ha cap municipi.

Aquest toc de queda l’ha de 
validar el Tribunal Superior 
de Justícia de Catalunya per-
què afecta un dret com és la 
lliure mobilitat. A València, la 
justícia ha avalat una mesura 
similar; a les Canàries, no. 
Aquesta setmana el Tribunal 
Constitucional, dividit, ha 
resolt que el confinament 

domiciliari del març de l’any 
passat no era constitucional. 
Es va fer a l’empara de l’estat 
d’alarma i hauria calgut el 
d’excepció. Més enllà dels 
arguments legals aquesta 
situació genera una incertesa 
que no convé.

La gestió de la pandèmia 
és complexa, però que les 
decisions ballin al so dels 
contagis projecta la idea que 
van a remolc de la pandèmia. 

El patró sempre és el mateix: 
es relaxa una mesura avui per 
imposar-ne una de més dura 
demà. Cert que l’avenç de la 
vacunació, l’arribada del bon 
temps i una corba de conta-
gis en davallada convidava a 
relaxar restriccions la vigília 
de Sant Joan, però la major 
socialització pròpia de l’estiu 
ha tingut conseqüències. I 
ara s’ha de fer marxa enrere. 
Els ajuntaments tornaran 

a tenir una patata calenta 
per fer complir les normes. 
L’administració local, infrafi-
nançada, ha tingut un paper 
clau per no deixar de prestar 
serveis i alhora teixir una xar-
xa de seguretat perquè ningú 
quedés enrere. Aquest és un 
dels perills imminents.

Per això fa falta màxima 
responsabilitat. Dels ciu-
tadans, però també dels 
governants. La mascareta, la 
higiene de mans i la distància 
de seguretat són conductes 
que cal mantenir, però no pot 
afluixar el ritme de vacunació 
per immunitzar, amb celeri-
tat, la major part de la pobla-
ció. El que va començar com 
una crisi sanitària no pot aca-
bar com una crisi de gestió.

La gestió de la Covid-19 
requereix mirada llarga

Voltors



OPINIONOU9EL Divendres, 16 de juliol de 2021 23

Pep Palau                          

Qui els havia de dir a aquella colla d’il·
luminats que l’any 1998 es van inventar Osona 
Cuina que 23 anys més tard el col·lectiu segui·
ria donant guerra. Doncs sí, nedant contra cor·
rent de la maleïda pandèmia, el grup acaba de 

demostrar que continua més viu i dinàmic que mai. Ho ha fet, 
una vegada més, de la millor manera que es pot fer, injectant 
sàvia nova a l’arbre comú. Perquè en el trajecte d’una asso·
ciació, per afrontar els inevitables i naturals canvis de cicle, 
no hi ha argument més convincent que la renovació. El pas·
sat, la història, hi són per ser recordats i ajuden a fer pòsit i a 
dotar el projecte de credibilitat, però allò que esperona a tirar 
endavant i té potencial de futur és la capacitat de renovar·se, 
situant aquells amb qui s’ha compartit camí en el lloc just que 
mereixen i obrint de bat a bat la porta d’aquesta casa comuna 
que és el col·lectiu.

En aquests 23 anys, 26 restaurants, si mal no m’erro, han 
format part d’Osona Cuina. 14 ja no hi són, és llei de vida. En 
el quadre d’honor de la història del grup, conformat durant 
aquestes dues llargues dècades, hi brillen una diversitat de 
noms que enlluernen. Hi ha els que han anat abaixant la per·
siana o han canviat de mans, com Aloha, Hostal de la Glòria, 
Jordi Parramon, Lluçanès o Torres Petit. Alguns que van deci·

dir donar·se’n de baixa més d’hora com la Ferreria, 4 Carrete·
res, Rectoria d’Orís o Torre Simon; finalment, hi ha un grup 
d’històrics que han fet un pas al costat més recentment, com 
el Boccati, Ca l’Ignasi, Ca la Manyana, L’Estanyol, Jubany o 
Les Magnòlies. 

12 són els que hi ha ara. A l’Arka, Bareku, Cal Jutge, Ca la 
Cinta, Ca l’U, El Gravat, Fonda Sala i Tresona XXI, s’hi han 
afegit les quatre darreres flamants incorporacions, d’estils 
diferents i complementaris. La Cerve i El Drau, al mig de 
Viladrau; l’Horta, a Tavertet; i la del Divicnus i el Devici Bar 
de Vins, tots dos a Vic. Un planter que fa un goig que enamo·
ra. Carregats d’idees renovadores, projectes engrescadors i 
d’il·lusió a gavadals.

Ara toca arremangar·se i mirar endavant tocant de peus a 

terra. Trepitjant la terra que dona sentit a la cuina. Sense per·
dre cap dels actius que formen part substancial del col·lectiu, 
com ho són la tòfona o el porc, pensar potser en productes que 
estan en clara ascendència, com ho són tots aquells que venen 
de l’horta i del camp. Però, sobretot, ser capaços de generar 
aliances i complicitats amb la nova generació de pagesos i arte·
sans d’Osona, perquè sense pagesia no hi ha cuina amb valors 
que se sostingui. Això és bàsic. Quan s’afronten canvis d’eta·
pa, a la cuina com a la vida, cal ser trencador, inconformista i 
ambiciós, sortir del confort d’allò que sempre ha estat i cercar 
allò que és possible, per utòpic que sembli. Correspon als cui·
ners ser capdavanters en posar a l’aparador l’excel·lència de la 
terra. I a Osona, de productes per cuinar i promocionar, n’hi 
ha i de bons. Cal fer extensiva aquesta reflexió al món dels 
vins, que també en aquest camp les coses han canviat i molt. 
Per últim, un desig. Sé que a la cuina professional és difícil, 
que al capdavant dels fogons dels restaurants hi ha més homes 
que dones, però encara que aquestes siguin minoria, és res·
ponsabilitat de tots lluitar per la igualtat. També a la cuina.  

TRIBUNA

El futur d’Osona Cuina
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Incendi en un pis de la 
rambla del Passeig de 
Vic

El govern imposa un 
nou toc de queda a 158 
municipis de Catalunya

Detingut per robar en 
dues cases del barri de 
Santa Anna de Vic

Actes vandàlics a la 
piscina municipal de 
Tona

Afectats d’esclerosi 
múltiple reclamen 
la creació a Osona 
d’una unitat d’atenció 
específica
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Susagna Roura, 
regidora de Cul·
tura i Turisme de 
Vic, serà a partir 
d’ara la directora 
general d’Exe·
cució Penal a la 

Comunitat i de Justícia Juve·
nil. Un càrrec del Departa·
ment de Justícia amb notable 
component social. 

PROTAGONISTES

Les cooperatives 
osonenques Plana 
de Vic i Vaquers 
d’Osona han estat 
les primeres a 
organitzar·se per 

demanar que es pagui un 
preu just per la llet. Els con·
sumidors també els podem 
ajudar. 

Van començar ell 
i quatre investiga·
dors més, ara fa tot 
just set anys, i des 
de llavors el BETA 
s’ha convertit 

en un centre de referència a 
Catalunya en la recerca sobre 
economia circular. Ponsá en té 
bona part de mèrit. 

Daniel Bassas              
Dir. Cooperativa Plana de Vic 

Sergio Ponsá                
Director del Centre BETA

Susagna Roura                
Advocada

Compondre una 
òpera i estrenar·la 
als 21 anys no és a 
l’abast de tothom. 
Jofre Bardolet 
ho farà aquest 
diumenge a L’At·

làntida amb La ferida. Una 
obra ambiciosa que mereixe·
ria tenir un recorregut més 
enllà d’aquesta estrena. 

Jofre Bardolet               
Director i compositor

Quan s’afronten canvis d’etapa,  
a la cuina com a la vida, cal ser 

trencador, inconformista i ambiciós, 
sortir del confort d’allò que sempre  
ha estat i cercar allò que és possible, 

per utòpic que sembli

Jordi 
Vilarrodà

Divendres, 
9. Els perio·
distes hem 
de ser crítics 
amb l’acció 

dels polítics, però també hem 
de poder dir que ens agrada 
alguna de les seves actituds 
o allò que en diríem el seu 
tarannà. Divendres era la pri·
mera ocasió que sentia parlar 
Gemma Geis com a consellera 
d’Universitats i Recerca. Al 
Centre BETA, va iniciar el seu 
discurs saltant·se les saluta·
cions protocol·làries de rigor 
–que altres ja havien fet– i 
es va adreçar “als de les tres 
últimes files”. Allà hi seien 
els investigadors d’aquest 

potentíssim nucli de recerca 
de la UVic·UCC. Que els con·
vertís en protagonistes va ser 
un gest significatiu. N’hi va 
haver més durant la jornada, 
però si la primera impressió 
és la bona, com diu el tòpic, la 
consellera Geis va entrar amb 
bon peu. I ara, com a tothom, 
ja la valorarem per la seva 
acció de govern. 
Dilluns, 12. Expliquem que 
els ramaders del sector lleter 
s’organitzen per aconseguir 
que es valori el seu producte, 
és a dir, la llet. El sector ha 

anat desapareixent, malgrat 
l’esforç que havia fet per 
modernitzar·se i produir qua·
litat. Als pobles, els hem vist 
abandonar un darrere l’altre, 
i ho puc afirmar des del meu, 
Sant Joan de les Abadesses, 
on no fa gaire anys s’orga·
nitzava un notable concurs 
morfològic de vaques de raça 
frisona, amb explotacions del 
Ripollès, que ara seria impos·
sible. La decisió també és 
nostra, com a consumidors: 
no comprar marques blan·
ques, ni llet que es vengui per 

sota d’un euro i 20 cèntims el 
litre, i que sigui de granges 
catalanes. 
Dimecres, 14. L’amenaça de 
la Covid torna a caure sobre 
la cultura. Arriben notícies 
de les primeres anul·lacions 
d’activitats en un juliol que, 
precisament, és intensíssim. 
Tots els festivals i cicles 
d’estiu que existien han con·
tinuat, alguns s’han potenciat 
i se n’han creat de nous que 
fa dos anys no existien. El 
format de molts d’aquests, en 
el cas d’Osona, el Ripollès o 
el Moianès, és petit o mitjà, i 
hauria de ser possible conti·
nuar amb l’activitat prevista 
ajustant·la a les noves nor·
mes, sobretot d’horaris. Però 
no deixar altra vegada desem·
parat el sector. 

La consellera, els 
ramaders i la cultura

A correcuita
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No acostumo a des-
penjar el telèfon de 
números descone-
guts, perquè hi ha 

molta publicitat que intenta ven-
dre’t qualsevol ganga a meitat de 
preu, però avui he despenjat. Aquí 
teniu la transcripció traduïda (ver-
sió meva sui generis, és clar):

Veu de noia alegre i decidida: 
“Bon dia, li volem informar que 
acaba de guanyar un creuer de luxe 
gratis per a tres persones, amb totes 
les despeses pagades. L’únic que 
necessitem de vostè a canvi és que 
parli bé d’aquest creuer amb els seus 
familiars i amics. Suposo que és una 
oferta que no voldrà rebutjar, oi?”.

Jo: “No hi estic interessada”.
Veu de noia alegre i decidida: 

“Perfecte! Doncs li dono l’enho-
rabona per la seva participació en 
aquesta meravella. Vaig a fer-li unes 
preguntes per veure si qualifica per 
a aquest premi”.

Jo: “Ho sento, no estic interessada 
en aquest ni en cap tipus de premi 
i ....”

Veu de noia alegre i decidida: 
“Entengui que aquest és un premi 
únic per a vostè, perquè...”

Jo (per a mi mateixa): Només hi 
veig dues possibilitats. La primera 
és que hagin posat a una noia sorda 
per comunicar un premi collonut, i 
així evitar-se els crits d’eufòria de 
tots els guanyadors. La segona opció 
és que hagin col·locat una màqui-
na que va repetint uns missatges, 
pensant-se que els receptors són 
gilipolles i rebran amb entusiasme 
el premi, celebrant-ho amb alegria 
infinita. Em decanto per la sego-
na opció, tot i que semblava una 
veu tan real i bonica, que fins i tot 
m’hauria agradat poder ser amiga 
seva. Com que la noieta en qüestió 
no calla, no tinc més remei que pen-
jar el telèfon.

I sentint-me una mica Vivien 
Leigh alço el puny al cel, i, amb 
veu de Hollywood, juro a qui pugui 
escoltar-me que mai més tornaré a 
despenjar el telèfon d’un número 
desconegut.

Creuer gratis
Roser 
Rovira

DES DE BOSTON

Si, tal com sembla, les competicions de 
Tòquio es fan sense públic, els Jocs Olím-
pics d’aquest estiu quedaran una mica des-

lluïts. La cridòria, l’emoció i l’alè del públic són essencials 
en l’esport de competició. Córrer els darrers quilòmetres 
d’una cursa de fons o d’un triatló enmig de dues fileres 
d’espectadors aplaudint i animant és una sensació incom-
parable, fins i tot per a esportistes de tercera fila, com era el 
cas d’aquest cronista trenta-cinc anys enrere.

Serà el segon cop que se celebren uns jocs olímpics a 
Tòquio. La primera vegada fou l’any 1964 i van servir per 
produir una transformació urbanística extraordinària. 
Tòquio era abans una ciutat caòtica, un conglomerat de bar-
ris desordenats, sense avingudes, amb gravíssims proble-
mes de circulació, sense noms als carrers i sense números 
a les cases. Des de l’elecció com a seu olímpica, milers de 
treballadors van fer obres de dia i de nit durant quatre anys 
per modernitzar la ciutat, construint grans i espectaculars 
edificis i una xarxa de vuit amples autopistes. Els japonesos 
van sorprendre el món amb un monorail aeri de tretze qui-
lòmetres que enllaçava l’aeroport amb el centre de la ciutat. 
Per no parlar de la construcció de l’estadi atlètic, l’atrevida 
arquitectura de la piscina amb sostre mòbil inclinat cap al 
centre amb només dos pilars, el parc esportiu Komazawa, el 
velòdrom, el canal per a les proves de rem i la vila olímpica 
rodejada de jardins preciosos.

En el vessant esportiu, d’aquells Jocs en recordem l’emo-
cionant final de la cursa de 10.000 metres, amb la sorpre-
nent victòria de William Mills, descendent d’una tribu 
sioux, que no havia guanyat mai cap cursa abans; la pirue-
ta del campió d’halterofília rus de pes gall, Alexey Vakjo-
nin, que aguantant 142 quilos sobre el seu cap va alçar una 
cama i es va mantenir en equilibri a peu coix; la final de 200 
metres braça, on la soviètica Galina Prozumenchikova va 
guanyar l’or i la nord-americana Claudia Kolb la plata, amb 
15 i 14 anys, respectivament; les quatre medalles d’or de 
natació de Don Schollander, a qui havia ensenyat a nedar la 
seva mare, Martha Dent Wendell, ni més ni menys que l’es-
pecialista que rodava amb Johnny Weissmuller les escenes 
aquàtiques de les pel·lícules de Tarzan; l’ajustada victòria 
de l’alemany Willi Holdorf en el decatló masculí, després 
de l’agònica cursa de 1.500 metres; les gràcils piruetes de la 
gimnasta Polina Astakhova a les barres asimètriques, o la 
consagració del gran etíop Abebe Bikila, que ja havia acon-
seguit la medalla d’or als Jocs de Roma l’any 1960, corrent 
descalç. El calçat de la marató de Tòquio se’l va comprar 
uns dies abans de la cursa a la mateixa vila olímpica. 

A Tòquio es va incloure el judo per primer cop al progra-
ma olímpic, en honor als amfitrions: era el seu esport naci-
onal. Els nipons van guanyar la majoria de competicions 
d’aquesta disciplina, però la seva alegria no va ser comple-
ta; a la final dels pesos pesats, el seu ídol Akio Kaminaga va 
ser derrotat pel gegant holandès Anton Geesink, que por-
tava gairebé deu anys entrenant-se amb el mestre Haku 

Michigami. Comprenent com n’era de dolorosa aquella der-
rota pels japonesos, l’holandès va indicar amb un gest als 
seus compatriotes que no saltessin al tatami per celebrar 
la medalla d’or, comportant-se amb una elegància exqui-
sida que el públic li va reconèixer. Els ensenyaments de 
Michigami no s’havien limitat a les tècniques de combat, 
sinó que havien inclòs el circumspecte comportament dels 
japonesos. 

Aquells Jocs van tenir un espectador d’excepció: Shizo 
Kamakury, un dels dos atletes que havia format part de la 
delegació japonesa als Jocs d’Estocolm del 1912; Kamakury 
havia participat llavors a la prova de marató, però no l’havia 
acabat. Una gentil sueca li havia ofert una taronjada en ple-
na cursa. Amb ella va acabar de passar la tarda i la nit... i ja 
no va tornar al Japó. Els seus compatriotes no en van tornar 
a tenir notícia fins cinquanta anys més tard, quan ja tenia 
uns quants nets suecs. 

Molta sort a tots als participants als Jocs de Tòquio, 
sobretot al centenar d’esportistes catalans; i encara que 
avui sigui una broma, esperem que no oblidin el que deia el 
baró Pierre de Coubertin: el que és important és participar-
hi.

Enric Casulleras  
Professor d’Economia a la UVic-UCC

Els Jocs Olímpics de Tòquio

Els Jocs de 1964 els recordem per 
l’emocionant final de la cursa de 
10.000 metres amb la sorprenent 

victòria de William Mills, 
descendent d’una tribu sioux, que 

no havia guanyat mai cap cursa

Si durant les vostres vacances a la 
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encarregueu els vostres vals
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Les parades de llibres van ocupar di·
jous el Passeig de Vic en la primera i 
encara tímida edició del Llibrestiu, 
iniciativa que s’ha reproduït en una 

quarantena de ciutats de Catalunya. 
Seguint el model que es va anomenar 
Sant Jordi d’estiu l’any passat, els lli·
breters es volen acostar al públic en 

un moment en què molta gent dispo·
sa de més temps per llegir. Entre les 
novetats d’aquests dies, dues novel·
les d’autors osonencs.

Llibrestiu comença el camí
Degoteig de públic sense aglomeracions en les parades que tots els llibreters de Vic van instal·lar al Passeig
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La presidenta del Parlament, Laura Borràs, amb la llibretera Pilar Vila i l’alcaldessa Anna Erra al costat, en el recorregut per les parades del Llibrestiu

Vic

Jordi Vilarrodà

Llibrestiu té potencial però 
s’haurà de persistir abans 
no s’instal·li en l’imaginari 
dels lectors. Aquesta era 
la sensació dels llibreters 
vigatans que van participar 
en la primera edició, aquest 
dijous. Vic era una de les més 
de 40 ciutats de Catalunya on 
es portava a terme aquesta 
iniciativa de la Cambra del 
Llibre que segueix l’estela 
del que l’any passat es va 
anomenar popularment com 
a Sant Jordi d’estiu. 

A diferència d’aquell, no es 
van veure cues per comprar 
llibres, tot i que va haver-hi 
un degoteig de gent durant 
la tarda i vespre. Molts ni tan 
sols havien sentit a parlar del 
Llibrestiu. “Més que venir, 
s’ho han trobat”, explicava 
Montse Ayats, directora 
d’Eumo Editorial i una de les 
impulsores de la iniciativa. 
Juntament amb Girona, Vic 
era dels pocs llocs on els lli-
breters i editors –entre ells 
també EL 9 NOU– es van 
aplegar en un mateix lloc, 
en aquest cas la rambla del 
Passeig. Entre ells, es van 
sortejar també les editorials, 
de manera que cadascú podia 
presentar una oferta dife-
rent. 

“La diferència de l’any 
passat és que hi havia una 
necessitat, i ara l’hem de cre-
ar”, resumia el llibreter Jordi 
Anglada. Si en aquell Sant 
Jordi d’estiu es tractava de 
recuperar el que no s’havia 
pogut fer a l’abril, ara es vol 

arribar al públic que busca 
lectures per a un moment de 
l’any en què pot tenir temps 
per dedicar-hi. “És cert que 
a les llibreries ara tenim 
aquest tipus de venda”, deia 
Anglada. El primer pas ja 
està fet i tots tenien clar que 
s’haurà de persistir fins que 
aquesta cita sigui coneguda: 
“Però d’alguna manera s’ha 
de començar”, explicava 
Montse Ayats. Aquest dijous 
l’èxit no es valorava pel 
calaix ni es feien llistes dels 
més venuts. “Ja estem con-

tents perquè han anat pas-
sant, en pocs moments hem 
estat sols”, explicava Ramon 
Sallés, de la llibreria Krític, 
especialitzada en manga i 
còmic.

En les parades hi eren pre-
sents les nou llibreries de 
llibre nou i usat de la ciutat, 
a més d’Eumo, EL 9 NOU i la 
Biblioteca Joan Triadú, que 
hi aportava un espectacle 
familiar i una lectura de con-
tes per a grans. En una d’elles 
hi va ser la consellera Dolors 
Bassa signant exemplars del 

llibre Carregades de raons, 
escrit a quatre mans amb la 
seva germana Montse, abans 
d’assistir a l’acte de la plaça 
Major en reconeixement als 
represaliats. 

Aprofitant aquesta ocasió 
també va visitar la fira la pre-
sidenta del Parlament, Laura 
Borràs, que es va aturar a 
totes les parades acompanya-
da de l’alcaldessa Anna Erra 
i la regidora de Comerç, Bet 
Piella. En la de Costa Llibre-
ter, Borràs hi va adquirir dos 
llibres de vell: una edició de 

L’òpera de tres rals de Bertold 
Brecht i Grans catalans d’ara, 
un llibre en què un jove 
Baltasar Porcel, l’any 1972, 
va aplegar les seves entrevis-
tes a figures històriques de la 
Catalunya del moment. Pilar 
Vila, de la llibreria Mater, 
va aprofitar per explicar a 
la presidenta que Vic és la 
ciutat de Catalunya amb més 
densitat de llibreries per 
habitant. I a més, capaces des 
sortir juntes en un Llibrestiu 
que tot just ara ha començat 
a caminar. 

Roda de Ter

J.V.

L’escriptora manlleuenca 
Raquel Santanera presen-
tarà aquest divendres el 
recull Reina de rates: crònica 
d’una època, amb el qual va 
guanyar el Premi Miquel 
Martí i Pol de poesia l’any 
passat. El guardó comporta 
la publicació de l’obra, que 
ha anat a càrrec de Pagès 
Editors. L’acte tindrà lloc a 

les 7 de la tarda, al costat de 
La Blava, en el marc de l’Es-
tiu a la Fàbrica, un cicle de 
tres jornades que organitza 
la Fundació Miquel Martí i 
Pol. Dos altres poetes, Núria 
Armengol i Gabriel Ventura, 
l’acompanyaran en l’acte. 
Santanera es va convertir en 
la primera dona osonenca 
que guanyava el guardó, que 
es convoca des de fa 36 anys.

El mateix divendres, a 2/4 
de 10 del vespre, l’actor Llu-

ís Soler recitarà el poemari 
Estimada Marta. Estiu a la 
Fàbrica s’acabarà dissabte 
amb tres propostes: la instal-
lació interactiva per a públic 
familiar d’Enginys Eko.poè-
tics i un taller de creació de 
cançons també per a públic 
familiar, a partir de les 6 de 
la tarda, i a 2/4 de 10 del ves-
pre, el concert Ju posa veu als 
poemes, amb Judit i Ricard 
Puigdomènech i Coloma 
Bertran. 

‘Reina de rates’, de Raquel Santanera, es presentarà aquest divendres

El darrer premi Martí i Pol, editat

Raquel Santanera

Vicenç Ambrós 
guanya el premi 
Josefina Oliveras

Lluçà Vicenç Ambrós, de 
Lluçà, és el guanyador de 
la 23a edició del Premi de 
Poesia Josefina Oliveras, que 
convoca l’Ajuntament del 
Pont de Vilomara i Rocafort 
(Bages). L’escriptor lluçanès 
s’hi va presentar amb l’obra 
Balanç, que segons el mateix 
autor reflexiona “sobre la 
vida, les contradiccions, els 
records, les expectatives i 
l’intent de sospesar les emo-
cions”. El premi fa memòria 
d’una de les primeres dones 
farmacèutiques del país.
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Francesc Soler amb la novel·la ‘Barcelona demà o aquesta tarda’, el seu debut literari

Roda de Ter

Jordi Vilarrodà

Fa més de vint anys que el 
periodista Francesc Soler va 
deixar el seu poble, Roda de 
Ter, per anar-se’n a viure a 
Barcelona. Concretament, 
a uns cent metres de la 
Sagrada Família. Des d’allà 
ha tingut “una perspectiva 
privilegiada”, com diu ell 
mateix, de la turistització de 
la capital i dels seus efectes. 
I n’ha fet l’eix argumen-
tal del seu debut literari, 
Barcelona demà o aquesta 
tarda (Columna), una novel-
la satírica que va escriure ja 
abans de la pandèmia. És a 
dir, abans que Barcelona es 
buidés de cop de turistes. 

Soler construeix el relat 
a partir d’una sèrie de per-
sonatges que poden ser 
arquetípics de Barcelona, o 
de les diverses barcelones 
que hi conviuen: des d’un 
arquitecte de la Barcelona 
olímpica fins a una migrant 
que fa d’estàtua humana a 
la Rambla, des del mossèn 
de la Sagrada Família fins a 

una peixatera de la Boqueria. 
Tots ells senten, d’alguna 
manera, que el turisme els 
ha robat la seva ciutat. “Què 
acaben tenint en comú un 
barceloní de Nou Barris, un 
de Gràcia o un de l’upper 
Diagonal? La visió negativa 
cap al turisme de masses”. 
Cada personatge se situa en 
un escenari que porta al límit 
de l’absurd allò que ja està 
passant a la ciutat, on ells a 
poc a poc esdevenen actors 
d’un gran decorat per al visi-
tant. Fins i tot el Palau de la 
Generalitat ha esdevingut 
l’hotel The Palace i el govern 
s’ha traslladat a un antic 
creuer fondejat al port. “No 
volia fer un assaig sobre el 
turisme, sinó fer que la gent 
s’ho passi bé”. Les accions 
delirants que emprenen els 
protagonistes quan acaben 
confluint van creant un 
crescendo amb un punt surre-
alista i sempre a punt de fer 
riure el lector. “Com a peri-
odista, observo la realitat i 
intento explicar-la, aquí vull 
que la gent s’ho passi bé”, 
explica Soler. 

L’opció que ha fet per la 
sàtira no és habitual en la 
narrativa catalana d’avui, 
i d’això n’ha estat del tot 
conscient quan ha comen-
çat a tenir un retorn de 
l’obra per part de llibreters 
i lectors. “Tenim una gran 
tradició satírica que ha anat 
desapareixent”. La gravetat 
de les crisis o l’autocensura 
de la correcció política han 
arraconat una vena potent 
en la literatura catalana. A 
Barcelona demà o aquesta 
tarda hi ha també un segon 

nivell de lectura, de crítica 
social, però en un rere-
fons que no amarga en cap 
moment la diversió. 

El periodista rodenc pen-
sa continuar a Barcelona, 
malgrat tot, “la ciutat que he 
triat per viure”. Ha vist com 
en aquest any i mig el seu 
barri es tornava un desert al 
desaparèixer el turisme, i ara 
observa que la normalitat tor-
na a poc a poc. I té clar que la 
pandèmia ha estat un temps 
“massa curt” com per canviar 
les tendències de fons. 

La mirada satírica d’un 
rodenc cap a Barcelona

El periodista Francesc Soler debuta en la novel·la
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Fernando Ezquerra a Tona amb la seva darrera novel·la, ‘La balada de las tres ausencias’

La trobada amb maquis 
que va marcar una vida

Quarta novel·la del tonenc Fernando Ezquerra

El xoc ‘cultural’
La primera escena de la 
novel·la és un xoc, real i 
metafòric. En Josep, l’ar-
quitecte, recupera un vell 
xandall de voluntari de 
Barcelona 92 i se’n va a 
córrer. Mentre fa exercici, 
pensant en les seves cabò-
ries, és envestit literal-
ment per un grup de turis-
tes que fan ruta en segway. 
De cop, es desperta del seu 
somni olímpic. 

Tona

J.V.

El pare de Fernando Ezquer-
ra era tot just un jove de 15 
any que pasturava bestiar a 
la serra de Santo Domingo, 
al Prepirineu aragonès, quan 
va topar amb una partida de 
maquis. Durant tres dies, va 
conviure amb els guerrillers 
antifranquistes i els va fer de 
guia pels camins que conei-
xia millor que ningú, en una 
experiència que mai més no 
podria oblidar. Per sort, va 
decidir anar-la explicant al 
seu fill, el professor i escrip-
tor Fernando Ezquerra, resi-
dent des de fa anys a Tona 
sense perdre les arrels ara-
goneses. I ell va prendre una 
altra decisió: convertir-la en 
la seva quarta novel·la. Així 
va néixer La balada de las 
tres ausencias (Rasmia Ed.), 
que l’autor qualifica com “la 
meva novel·la més personal”. 

La vivència paterna va ser 
el punt d’arrencada d’un pro-
cés que ha tingut més passos: 
buscar documentació de la 

partida de guerrillers amb 
què es va trobar, o recollir els 
testimonis d’altres persones 
grans sobre el tema. “No és 
un llibre de memòries, és 
una novel·la”, remarca l’au-
tor, encara que hi hagi molts 
fets verídics entremig. En 
l’estructura, l’ha dividida 
en dues parts: la primera, 
que són les converses amb el 
pare, i la segona, que és prò-
piament la narració del que 
va passar en aquells tres dies, 
gravats per sempre. 

Les absències a les quals 
es refereix el títol són tres 
de les que poden marcar 
una existència. La primera, 
la pèrdua de la família, que 
aquell jove pastor havia 
experimentat amb només 11 
anys, quan la mare va morir. 
D’aquí que el van llogar per 
a aquesta feina, on el van 
trobar els maquis. La segona, 
“la pèrdua del primer amor”, 
que li dona peu a parlar de 
les dones, les que havien vis-
cut un tast de llibertat amb 
la República “i després van 
retrocedir”. I la tercera, la 

separació dels amics. Que en 
aquest cas eren els mateixos 
guerrillers, que el van trac-
tar molt bé i que “mai se’n 
va oblidar”, malgrat que va 
guardar silenci sobre aquell 
encontre. En plena postguer-
ra, saber que s’havia estat en 
contacte amb maquis podia 
comportar, com a mínim, 
detenció i tortura. Ezquerra 
diu que la novel·la té també 
“un to existencialista”, pre-
nent el seu pare com a pro-
totip d’aquella gent humil 

“que malauradament sempre 
acaba perdent la partida”. 

Ezquerra compagina la 
docència amb la literatura, 
en què ha estat prolífic els 
darrers anys. Va debutar 
amb Los traductores del Arba 
(2012), al qual van seguir El 
autógrafo perdido (2016) i La 
muchacha que tenia lágrimas 
en la memoria (2017). L’edi-
torial on publica ara ha 
combinat nous autors amb 
clàssics com Ramón J. Sender 
o Valle-Inclán.  

Sempre llegint
Fernando Ezquerra recor-
da el seu pare llegint. Mal-
grat que de jove va deixar 
l’escola per fer de pastor, 
el mestre del poble i el 
capellà li deixaven llibres 
perquè el veien espavilat. 
Un pensava que hauria 
pogut anar a la universitat, 
i l’altre al seminari. Potser 
no és atzar que el seu fill 
sigui escriptor i professor.
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“Com a jove, em sento en el deure 
de trencar els tabús amb la clàssica” 
Entrevista a Jofre Bardolet, compositor de l’òpera ‘Ferides’, que s’estrena diumenge a L’Atlàntida
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Jofre Bardolet, aquest dimarts en una de les sales d’assaig de L’Atlàntida, abans de començar una sessió amb els músics de l’OCV

Vic

Jordi Vilarrodà

Surt d’un llarg i intens assaig 
de matí i tarda però l’energia 
no se li acaba. Jofre Bardolet 
(Vic, 1999) viu la il·lusió 
d’estrenar una òpera en la 
qual va començar a treballar 
quan encara no tenia ni 18 
anys. Ha arribat el moment.

Com el viu, aquest mo-
ment de traslladar la parti-
tura a l’escenari?

Tinc la gran sort de poder 
estrenar una òpera, una cosa 
extraordinària a la meva 
edat. Quan estava component 
Ferides no tenia cap expec-
tativa. Em venia de gust, em 
feia il·lusió i vaig destinar-hi 
moltíssimes hores durant 
tres estius, de 2017 a 2019. 
Quan es va anar perfilant i 
es va veure que era un pro-
jecte bonic, vaig començar 
a pensar a produir-ho. S’ha 
endarrerit un any, i per això 
ho estic vivint gairebé com si 
no fos una obra meva. El meu 
plantejament, ara, és com 
a director d’orquestra, que 
està molt bé perquè és el que 
he estudiat. Jo era un Jofre 
de 17 anys que va compondre 
Ferides i ara soc un Jofre de 
21 anys que està dirigint. I 
d’alguna manera, ara és una 
aproximació tècnica. 

Que algú de 17 anys tingui 
la idea d’escriure una òpera 
és insòlit com a mínim...

Hi ha una part d’incons-
ciència, de gosadia, a l’inici. 

Què vaig fer? Com que d’ide-
es se’n poden tenir moltes, 
vaig decidir fer-ne partícip 
una altra persona: quan ja 
tenia l’argument, vaig par-
lar amb Pol Blancafort per 
demanar-li si m’escriuria el 
llibret. Em va dir que sí. Va 
ser el punt de partida: aquí 
començava a caminar. Escric 
una escena, m’ho passo molt 
bé. I n’escric una altra, i una 
altra... això durant tres anys 
és l’òpera sencera. Me n’hau-
ria pogut cansar enmig? Sí, 
però no va passar. Cada vega-
da tenia més ganes de més, 
d’acabar-la. 

Com hem treballat amb el 
llibretista?

L’argument és meu, tenia 
clara l’estructura, el que 
volia que passés musical-
ment. A mesura que tenia 
parts escrites, me les anava 
enviant i jo feia la música.

També tenia clar que ha-
via de seguir un esquema 
clàssic, per dir-ho així? 

Absolutament. La idea de 
l’òpera tenia dos pilars: un 
homenatge a Mozart i amb 
una història catalana, que 
ens toqués de prop. Amb 
Mozart hi sento una conne-
xió, m’agrada moltíssim la 
seva producció operística, 
és un llenguatge que sento 
proper. L’homenatge no és 
només musical sinó argu-
mental: hi ha referències 
argumentals a les grans òpe-
res mozartianes.

És vàlid fer aquesta 

recreació, rescatar l’estil de 
Mozart des del segle XXI?

Reivindico un llenguatge 
que encara té molt a dir. Avui 
si estudies composició vol dir 
que és contemporània, o abs-
tracta, o electroacústica... I 
per què? Penso que en algun 
moment del segle XX es 
trenca la relació entre músi-
ca i públic, i avui costa molt 
que les generacions joves se 
sentin interpel·lades per allò 
que entenem com a música 
clàssica. La meva voluntat és 
aproximar aquest llenguatge 
als nostres dies. 

És tan contemporani fer 
aquesta òpera mozartiana 
com fer música tonal?

Tot és vàlid, i tot es retro-
alimenta. Jo mateix, estic en 
un grup de pop, o escrivint 
sardanes... i tot et dona 
inputs. Segur que no encares 
de la mateixa manera la com-
posició i la direcció d’una 
òpera si no els has tingut. 
Crec en el músic polifacètic: 
com més tecles toquis, més 
t’enriquiràs i tindràs més 
eines. 

Aquesta desconnexió 
amb el públic, a què pot ser 
deguda?

Tinc la sensació que no es 
fa l’esforç, i parlo de com se 
sent el públic. Si anar a un 
concert de clàssica és esforç, 
aquí hem fet alguna cosa 
malament com a societat. 
No et pots sentir interpel·lat 
per Beethoven, Txaikovski, 
Mozart, Dvorák? Pel motiu 
que sigui, la gent jove no s’hi 
sent atreta. Doncs jo, com a 
músic jove, em sento amb un 
cert deure moral de trencar 
esquemes i tabús. La música 
clàssica no és una cosa arcai-
ca ni avorrida, al contrari!

Quan parla d’eclecticisme 
en la seva música, a què es 
refereix?

Per exemple, que té remi-
niscències de música cata-
lana. No sabem gaire ben bé 
què és, són girs harmònics o 
melòdics, són ritmes... però 
sona català. Hi ha moments 
de Ferides que això hi és. 

Per què tria un moment 
com el de la Guerra Civil per 
situar la seva òpera?

Per ajudar a crear conscièn-
cia col·lectiva d’un episodi de 
la nostra història que sembla 
que haguem oblidat massa 
de pressa. Per a mi era ins-
pirador. Hi ha un gran com-
ponent tràgic per allò que 
suposa la marxa dels soldats 
a la guerra, la separació de 
famílies i les persones esti-
mades. He volgut ressaltar 
el dolor femení, que sembla 
que no quedi més amagat en 
una guerra. 

Hi surten, els ocupants, 

l’exèrcit franquista?
Sí. No els volia dibuixar 

únicament com els dolents,  
tot i que és fàcil que el públic 
ho vegi així. Hi apareix un 
personatge dels nacionals 
que provoca un terrabastall 
amorós, i un moment molt 
tràgic. Però al final de tot, 
vull donar un missatge d’es-
perança, d’amor i de vida. 
El darrer número, Visca la 
República!, pot semblar que 
trenca la línia versemblant 
de la història, però és una 
oda a la llibertat. 

Aquesta és una producció 
gairebé cent per cent oso-
nenca...

Això té molt de mèrit, i no 
ho dic per mi. No crec que 
ho puguin dir gaire ciutats i 
comarques. Tenim molta sort 
de l’Escola de Música i Con-
servatori de Vic, perquè és 
evident que d’aquí surt gent 
preparada i talentosa. En 
són alumnes gairebé tots els 
solistes i els dos repertoris-
tes, i l’Orquestra de Cambra 
de Vic, que són professors, 
exalumnes i alumnes avan-
tatjats. Pràcticament totes 
les persones amb les quals 
he entrat en contacte per fer 
aquest projecte m’han dit 
que sí, he tingut molta sort. 
També en la part escènica, 
perquè en l’òpera hi ha el 
perill que quedi en un segon 
pla. Jo soc molt teatrero, 
m’agrada i n’he fet, i amb 
Jordi Arqués sabia que esta-
ria en les millors mans. 

Una òpera  
de gran format 
i de producció 
osonenca

Vic L’Atlàntida viurà diu-
menge a les 7 de la tarda 
l’estrena de Ferides, una 
òpera de quilòmetre zero. I 
no només per seu compo-
sitor i director, Jofre Bar-
dolet. El llibret és del tam-
bé vigatà Pol Blancafort i 
la part musical és a càrrec 
de l’Orquestra de Cambra 
de Vic, la Coral Canigó 
i l’Orfeó Vigatà. Pel que 
fa als solistes, els papers 
principals els interpreten 
la soprano Judit Muñoz, 
de Vic; el tenor Joan Mas, 
dels Hostalets de Balenyà; 
el baríton Oriol Roca, de 
la Garriga (format a Vic), 
i l’única no osonenca, la 
soprano Marina Torra, 
de Calaf. Els pianistes 
són Maria Mauri i Joan 
Espuny. Tots han estat 
assajant a L’Atlàntida, 
resant perquè la Covid no 
espatlli l’estrena. L’òpera 
és de format gran, en dos 
actes, i el seu autor confia 
que tingui recorregut més 
enllà de l’escenari on s’es-
trenarà. De fet, se’n pre-
para una versió en format 
més reduït. 

“Un Jofre de 17 
anys va escriure 
‘Ferides’ i un de 
21 la dirigeix”
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Ripoll, el festival més veterà
Torna a la ‘normalitat’ i recorda un dels seus creadors, Joan Amils, en la 42a edició

Ripoll

Jordi Vilarrodà

El Festival de Música de 
Ripoll, el més veterà dels que 
continuen actius a Osona i 
el Ripollès, comença aquest 
dissabte la seva 42a edició 
amb un sentiment especial. 
Per una banda, el de poder 
“tornar a la normalitat, al 
que fèiem cada any”, com 
diu Anna Cassany, d’Amics 
de la Música de Ripoll, que 
l’organitza amb el suport de 
l’Ajuntament. I de l’altra, el 
d’homenatjar Joan Amils, 
que va presidir l’entitat i 
va ser durant molts anys el 
principal impulsor del festi-
val, mort l’octubre de 2019. 
L’any passat, les circumstàn-
cies de la pandèmia van fer 
impossible l’homenatge que 
estava previst fer-li. L’edició 
de l’any passat del festival 
es va dur a terme, tot i que 
reduïda. 

L’obertura donarà relleu 
al projecte “Despertant ins-
truments adormits” amb 
un concert de la formació 
Trobadours Art Ensemble, 
amb participació de músics 

Dos premis 
d’artesania,  
a Ripoll i Vic

Ripoll

Jordi Vilarrodà

El projecte “Despertant 
instruments adormits”, 
que treballa a partir de 
la reconstrucció d’instru-
ments musicals presents a 
la portalada del monestir 
de Ripoll i serà protago-
nista del primer concert 
del festival, és el guanya-
dor del Premi Prestigi, 
en el marc dels Premis 
Nacionals d’Artesania. 
L’Ajuntament de Ripoll, 
com a impulsor de la inici-
ativa sorgida del musicò-
leg Antoni Madueño, és el 
receptor d’aquest guardó 
que concedeix Artesania 
Catalunya. 

D’altra banda, la mestra 
artesana del cuir Sandra 
Quílez, de Vic, ha meres-
cut el Premi Restaura, per 
la seva tasca de recupe-
ració i restauració d’ele-
ments de pell i cuir de 
diferents espais expositius 
i museus. Quílez també ha 
estat la impulsora del car-
rer de la Riera com a Punt 
d’Interès Artesanal.
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D’esquerra a dreta, Joan Colomer i Montsina Llimós, regidora de Cultura, i Anna Cassany, amb el cartell del festival

catalans i occitans. Serà al 
monestir, a 2/4 de 10 del 
vespre. El proper divendres, 
Ripoll acull un concert del 
Festival de Música Antiga 
dels Pirineus (Femap) amb la 
Capella Cracoviensis, i l’en-
demà es farà el clàssic Con-
cert de Joves Promeses amb 
la participació dels alumnes 
del Curs d’Interpretació 

Musical que es porta a terme 
paral·lelament al festival. La 
programació reserva sempre 
un lloc al jazz, que en aques-
ta ocasió serà amb Ignasi 
Terraza Trio el 30 de juliol. 
Una gala lírica que comptarà 
amb la participació del tenor 
ripollès Jordi Galan i un con-
cert del Trio Arriaga continu-
aran la programació al mes 

d’agost. El recital de poesia i 
música en memòria de Joan 
Amils és el que tancarà el 
festival el dia 28 d’agost sota 
el títol de Dins del silenci, 
la música. Serà el colofó a 
un programa que, segons 
Cassany, “està pensat tot ell 
per fer-li homenatge, amb el 
piano, l’instrument que toca-
va ell, com a nexe comú”. 

David Conill torna a 
triomfar al Manlleu 
Film Festival
Manlleu El multipremiat No 
deixis que m’enfonsi, del rea-
litzador vigatà David Conill, 
va rebre diumenge el premi 
al millor curtmetratge en la 
categoria Osona al Manlleu 
Film Festival. El certamen 
va acabar amb una sessió al 
Teatre Centre en la qual es 
van donar a conèixer la res-
ta de premis. En categoria 
internacional, Carne, de la 
brasilera Camila Kater. En la 
nacional, d’obres produïdes 
als Països Catalans, el curt 

Candela, d’Anna Solans i 
Marc Riba. El jurat va deci-
dir també fer una menció 
especial a No quiero más, 

d’Alicia Moncholí. El premi 
del jurat jove es va entregar 
al film Adagio, del director 
Yago de Torres. 

Ramon Mirabet 
presenta a Sant   
Joan ‘Begin Again’

Sant Joan de les Abades-

ses El cantautor Ramon 
Mirabet actua aquest dissab-
te (2/4 de 10 vespre) al claus-
tre del monestir de Sant Joan 
en el segon concert del Festi-
val del Comte Arnau, que va 
començar la setmana passa-
da. Mirabet hi presentarà els 
temes del seu darrer treball, 
Begin Again (Warner Music, 
2019). Aquest és el tercer 
treball d’estudi del músic de 
Sant Feliu de Llobregat, for-
jat com a músic de carrer. 

Renaldo & Clara  
al pati del Seminari, 
aquest divendres

Vic El cicle La Cava d’Is-
tiu continua a Vic aquest 
divendres amb el concert de 
Renaldo & Clara al Pati de 
l’Ós del Seminari (2/4 de 10 
vespre). La formació lleida-
tana liderada per Clara Viñas 
continua en gira del disc 
L’amor fa calor, que sortia a la 
llum el setembre de l’any pas-
sat i suposava el seu retorn 
després d’un llarg silenci. 
Diumenge a les 7 de la tarda, 
a la plaça del Carbó, actuarà 
el Martí Mitjavila Trio.

Curtmetratges  
de medi ambient,  
a l’Espai Montseny

Viladrau Aquest cap de set-
mana l’Espai Montseny de 
Viladrau acull la segona edi-
ció d’un festival de curtme-
tratges sobre medi ambient i 
sostenibilitat. En el certamen 
s’hi han inscrit enguany 77 
films de diferents països, dels 
quals se’n van seleccionar 
16 per a la fase final. Les 
projeccions es faran en dues 
sessions, divendres a les 8 
del vespre i dissabte a les 
10. Dissabte, a més, hi haurà 
degustació gastronòmica.

Sobremunt, última 
parada dels Brots  
del Cantilafont

Sobremunt La quarta i dar-
rera sessió del festival Brots 
del Cantilafont serà aquest 
dissabte a Sobremunt. A 
partir de les 7 de la tarda, 
Joana Gomila i Laia Vallès hi 
presentaran el disc Paradís, 
seguides de l’espectacle de 
dansa Cossoc, a càrrec del 
ballarí català Magí Serra i 
l’eslovena Anamaria Klajns-
cek. La darrera actuació serà 
la de Morena Tradipatxanga, 
amb versions de música lleu-
gera amb ressò tradicional. 

La cinquena onada 
de la Covid provoca 
suspensions d’actes

Vic/Ripoll El creixement 
de la cinquena onada de la 
Covid ha provocat suspen-
sions d’actes aquest cap de 
setmana. Campdevànol ha 
ajornat per al dia 9 d’octubre 
el concert del festival Clave-
taires a la font del Querol en 
què havien d’actuar Mishima 
i Maria Jaume. A Seva, s’ha 
suspès la celebració del festi-
val Munart, dissabte a la font 
del Sors, i a Cantonigròs tam-
poc no es farà el Festivalet 
del Collsacabra.
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Premi per a un projecte efímer 
de l’estudi d’arquitectura SP25

Montpeller/Vic L’estudi d’arquitectura SP25 
de Vic, integrat per David Oliva i Elisenda 
Planas, ha obtingut el Premi del Públic al Fes-
tival des Architectures Vives que s’ha celebrat 
a Montpeller. El premi correspon al projecte 
d’arquitectura efímera Sablier (a la fotogra-
fia), que defineixen com “una invitació a posar 
l’arquitectura cap per avall”, un símbol dels 
temps de transició que vivim. La casa, element 
bàsic, s’hi mostra reduïda a la mínima expres-
sió, capgirada i repetida, sobre una làmina 
reflectora que amplia la visió. “Una simetria 
que descobreix la forma d’un rellotge de sor-
ra”, mesura del pas del temps “i del procés de 
transició que vivim”. 

SP
25

 

D’Enric Comas a Montse Ayats, 
relleu històric al Casino de Vic

Vic A punt d’arribar al 175è aniversari, el Casi-
no de Vic ha viscut un canvi de junta històric. 
En l’assemblea de socis que va tenir lloc el 
passat divendres, va assumir la presidència per 
primera vegada una dona, l’editora Montse 
Ayats, prenent el relleu d’Enric Comas, que 
ha estat al capdavant de l’entitat durant els 
últims 17 anys. També s’ha renovat la majoria 
de la junta, que queda formada per Mònica 
Jofre, Montse Simon, Jordi Comas, Ernest 
Crusats, Jordi Molet, Quim Crusellas, Eduard 
Franquesa, Carme Anfruns i Joan Martínez. 
A la fotografia, la president entrant i el presi-
dent sortint a la sala Modernista, abans d’ini-
ciar l’assemblea. 
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Delimiten un entorn protegit     
per a Santa Cecília de Molló

Molló El Consell Executiu de la Generalitat 
va aprovar dimarts delimitar un entorn de 
protecció per a l’església de Santa Cecília de 
Molló (a la fotografia). La finalitat d’aquesta 
mesura és “evitar l’alteració d’aquest entorn”, 
actualment sense edificacions i que permet 
veure des de lluny la façana principal de l’es-
glésia, amb la portalada i el seu esvelt campa-
nar romànic. “Una fita en el paisatge”, segons 
el text aprovat. La delimitació inclou també 
el subsòl del monument, amb el control de les 
intervencions que s’hi produeixin des del ves-
sant arqueològic. Construïda entre els segles 
XI i XII, Santa Cecília es considera un dels 
millors exemples de romànic al Ripollès.

JO
R

D
I 

PU
IG

El museu de Ripoll 
recorda la figura de 
Palmira Jaquetti

Ripoll El Museu Etnogràfic 
de Ripoll acull aquest diven-
dres (7 tarda) la represen-
tació de Palmira a Pardines, 
el muntatge teatral amb què 
Bubulina Teatre recorda 
la figura de l’escriptora i 
folklorista Palmira Jaquetti 
(1895-1963), que va col-
laborar en la recol·lecció de 
material per al Cançoner 
Popular de Catalunya. Una 
part d’aquesta tasca la va 
desenvolupar al Ripollès, 
entre les valls de Ribes i 
Camprodon, i va quedar 
recollida en un dietari que 
escrivia in situ, que va servir 
de base per a l’espectacle. La 
seva prosa era considerada 
per Josep Pla la millor dels 
anys 30 a Catalunya. Sota la 
direcció de Jordi Lara, i amb 
l’actriu Elisenda Rué i el 
guitarrista Isan Rubio com a 
protagonista, es va estrenar 
fa quatre anys a Pardines. La 
representació serveix com a 
cloenda de l’exposició “Llum 
a l’ànima. Palmira Jaquetti”, 
que fins diumenge es pot 
veure al Museu Etnogràfic 
de Ripoll i que va impulsar 
el Departament de Cultura 
l’any passat per commemorar 
el 125è aniversari del seu 
naixement. 

Torelló entrega els 
premis Pescamots
Torelló Aquest dijous s’han 
entregat al Museu de la 
Torneria de Torelló els pre-
mis Pescamots, convocats 
per l’Associació d’Estudis 
Torellonencs (ADET) i l’Ofi-
cina de Català de Torelló, 
i adreçats a persones que 
estan estudiant el català o 
participen en el programa 
local de voluntariat lingüís-
tic. Els premis han recaigut 
en María Eugenia Marín per 
El meu país, Lorena Vignolo 
per Massa d’hora per marxar 
i Rastre de guerra i mort i 
Carolina Rodríguez per Una 
carta a un amic.
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alta”, destaquen. Les empre·
ses són ara mateix els seus 
principals clients, però no 
tanquen la porta a comandes 
puntuals de particulars, “com 
treballadors que fan teletre·
ball o alguna persona gran 
que ens ho ha demanat”. La 
previsió a partir del setem·
bre, si es recupera la norma·
litat i es va minimitzant el 
teletreball, és de continuar 
creixent. Ho volen fer, però, 
de forma controlada, “per no 
perdre la qualitat que estem 
oferint”. La clau, oferir uns 
plats elaborats “amb produc·
tes de proximitat i de tem·
porada”, i cuinats el mateix 
dia que se serveixen. Cuina 
mediterrània, saludable i 
equilibrada, i alhora adapta·
da a les necessitats nutricio·
nals que cada activitat labo·

Santa Eugènia de Berga

Miquel Erra

Molts treballadors no tenen 
l’oportunitat d’anar a dinar a 
casa a diari. Alguns busquen 
el menú d’algun restaurant 
proper o, els més discipli·
nats, es fan el tàper a casa 
i s’entaulen als office de la 
mateixa empresa. Hi ha una 
tercera possibilitat, la de 
contractar un servei a domi-
cili. És el que ofereix Eat’s 
Easy, una empresa amb seu 
a Santa Eugènia que, des de 
fa un any, disposa d’aquest 
servei de portar el menjar a 
les empreses. Ho fa amb dos 
actius amb especial valor 
afegit: d’una banda, cada 
menú està dietèticament 
pensat per la nutricionista 
Aina Suárez; de l’altra, qui 
ho cuina és Jordi Arumí, del 
restaurant Arka, un dels xefs 
osonencs amb projecció.

La idea la van començar 
a gestar el mateix Arumí i 
Albert Reniu, cap de sala del 
restaurant Ca l’U, companys 
del col·lectiu Osona Cuina, 
la tardor del 2019, just abans 
de la pandèmia. L’aposta de 
base era molt clara: “Unir 
salut i gastronomia”. Per això 
de seguida van incorporar 
a l’equip la dietista i nutri·
cionista Aina Suárez i Jordi 
Sala, que va assumir les fun·
cions de comercial. L’empre·
sa va arrencar ara fa un any i 
els resultats “són millors i tot 
del que prevèiem”, apunta 
Sala. Van començar servint, 
de prova, una trentena de 
menús diaris i ara ja en fan 
un centenar de mitjana. “La 
resposta dels clients és molt 
bona i la fidelització, molt 

ral requereix. “No necessita 
el mateix la persona que està 
a les oficines que l’instal·
lador, per exemple”, apunten. 
És per això que cada dia ofe·
reixen a escollir tres primers 
plats, tres segons i quatre 
postres. A la línia nutricional 
que marca Suárez, Arumí hi 
aporta la seva mà als fogons: 
“Mirem que surti bo i que hi 
hagi prou varietat per evitar 
cansar el client, perquè un 
dels perills és avorrir·lo”, 
remarca. Així, els 30 plats 
setmanals que ofereixen de 
primer i segon es canvien 
una setmana per altra.

Ells mateixos també 
assumeixen el lliurament, 
logística que controla direc·
tament Reniu. Tant ell com 
Arumí s’ha hagut d’avesar a 
completar una doble jornada 

laboral: la que dediquen a 
Eat’s Easy i la dels respectius 
restaurants. “És dur, però 
el projecte és motivador”, 
destaquen. Precisament, un 
dels esquers és poder oferir 
a les empreses no només 
aquest servei de menjar 
sinó la possibilitat d’altres 
formats específics servits 
directament des de Ca l’U i 
el restaurant Arka, així com 
les instal·lacions del mateix 
Hotel Arumí, que aquest 
últim any ha redirigit el seu 
target cap a les empreses, 
“amb un ambient 100% 
laboral”. Com a detall, tots 
els envasos que utilitzen són 
compostables, “perquè la 
qualitat de vida dels nostres 
clients no només passa per la 
seva salut sinó també per la 
del planeta on vivim”. Easy.

Bo, saludable i ‘easy’
Jordi Arumí, del restaurant Arka de Santa Eugènia, i Albert Reniu, de Ca l’U de Vic, lideren 
Eat’s Easy, una empresa que porta menjar a les empreses amb supervisió dietètica inclosa
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Jordi Sala, Aina Suárez, Albert Reniu i Jordi Arumí, a les dependències de l’Hotel Arumí, on preparen les comandes

Petit passant i Festa 
del Batre, divendres 
a Santa Eugènia

Santa Eugènia de Berga 
En el marc del cicle Juliol a la 
Fresca, Santa Eugènia donarà 
protagonisme aquest diven·
dres als Tonis del poble. A 
partir de les 6 de la tarda pro·
tagonitzaran un petit passant 
–el que no es va poder cele·
brar per Sant Antoni– i, tot 
seguit, una mostra de la Fes·
ta del Batre, al carrer Raval. 
La jornada acabarà amb un 
concert de música popular i 
de taverna a càrrec del grup 
Julivert, a la plaça Nova.

19a Firallonga, 
diumenge a 
Vilallonga de Ter

Vilallonga de Ter Un con·
curs d’agility, puntuable 
per al campionat estatal, 
obrirà aquest divendres el 
programa de la 19a Fira·
llonga, a Vilallonga de Ter. 
El dia central de la fira 
serà diumenge, amb activi·
tats consolidades com una 
demostració tradicional de 
batre, l’exposició i cercavila 
de tractors antics, mercat 
artesanal o una demostració 
d’oficis artesans. Les acti·
vitats es desenvoluparan al 
carrer de la piscina i a la zona 
esportiva.

El 77è aplec de 
Manlleu, convertit 
en format concert

Manlleu Aquest divendres 
havia de tenir lloc el 77è 
aplec de la sardana a Man·
lleu, suspès l’any passat per 
la pandèmia. Les últimes 
restriccions aprovades pel 
Procicat han obligat l’Agru·
pació Sardanista Manlleuen·
ca a replantejar el format 
de l’aplec i reconvertir·lo en 
un doble concert. Les cobles 
Marinada i La Principal 
del Llobregat hi posaran la 
música, a partir de les 9 del 
vespre als jardins de Can 
Puget. Cal inscripció prèvia.

Patrimoni  
i natura, al tren 
turístic de Ripoll

Ripoll El trenet turístic de 
Ripoll, que des de mitjans 
de juliol i fins a la segona 
quinzena d’agost estarà en 
actiu, plantejarà dos recor·
reguts per tal de descobrir el 
patrimoni de la vila o bé l’en·
torn natural. Els diferents 
recorreguts tindran com a 
punt de sortida la plaça Abat 
Oliba i en alguns s’ofereix 
una entrada combinada al 
Monestir i el Museu, a cost 
rebaixat. El primer viatge 
d’estrena serà aquest diven·
dres a 2/4 d’11 del matí. J.R.

L’Off Modo converteix 
Vic en la capital de la 
moda independent
Vic Després del bon regust que va 
deixar l’any passat –tot i les limitaci·
ons per la pandèmia–, aquest dijous al 
vespre arrencava a Vic la segona edició 
de l’Off Modo, el festival internacional 
de moda independent que impulsen 
Meritxell Balmes i Vicenç Mustarós 
des del Vic Fashion Institut, una asso·
ciació que es proposa “donar suport a 
la moda d’autor i apropar·la al públic 
del carrer”, apuntava Balmes durant la 
inauguració. A diferència de la primera 
edició, que es va haver de concentrar al 
recinte firal del Sucre, enguany les des·
filades tindran lloc entre la plaça Major 
(dijous i divendres) i l’Hotel Les Claris·
ses (dissabte). La jornada de dijous es 
va escurçar una mica en coincidir de ple 
amb l’acte dels presos independentista 
que hi havia a la mateixa plaça Major.
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“El Joc dE la FEsta 
MaJor”. Ja fa un 
parell o tres d’anys 
que es convoca. Es 
tracta de trobar l’acte 
que no té il·lustració, 
tot relacionant cada 
activitat amb el dibuix 
–un llistat que ara ha 
quedat revisat–. Es 
publica a la revista 
‘Vilatorta’ en l’edició 
de festa major. les 
il·lustracions són de 
david soler, ‘desulé’

Sant Julià manté algunes  
de les propostes en ‘standby’
Sant Julià de Vilatorta

Miquel Erra

La festa major de Sant Julià, 
que ha de començar aquest 
diumenge i s’allargarà fins 
al diumenge següent, dia 
25, resta a l’expectativa que 
s’acabi de concretar la lletra 
petita de les noves mesures 

imposades pel Procicat arran 
de la irrupció de la cinquena 
onada de la pandèmia. El pro·
grama que s’havia tancat la 
setmana passada ha quedat 
desfasat, i aquests dies enca·
ra hi ha interrogants oberts, 
a banda d’algunes anul·
lacions confirmades. Si bé el 
programa inicial encara que·

dava lluny del de fa dos anys 
–no tornaven ni el Birratorta, 
ni el concurs d’allioli, ni la 
nova Olimpíada popular, 
per exemple–, la festa major 
recuperava alguns dels seus 
trets d’identitat. Ara, però, 
s’ha hagut de fer marxa enre·
re. Entre els actes suspesos 
hi ha l’actuació del DJ Xevi 

Festes, prevista per al diven·
dres a la nit, o la dels Piratas 
Rumbversions, anunciada per 
a la mitjanit de dissabte. Tam·
poc no hi haurà l’emblemàtic 
sopar popular –que l’any passat 
sí que es va poder convocar–. 
Altres propostes han hagut de 
readaptar horaris. És el cas de 
l’actuació dels Tapeo Sound 
System, amb el seu repertori de 
versions. Estava programat per 
a les 2 de la matinada i s’haurà 
d’avançar a les 10 del vespre, 
amb el públic assegut i bombo·
lles d’un màxim de 10 persones.

Ara mateix dos dels grans 
interrogants són la caminada 
nocturna del dimarts dia 20 i la 
bicicletada popular del dijous 
22, apunta Marc Vilarrasa, 
regidor de Festes, aquests dies 
de bòlit. També queda pendent 
si es podran ballar sardanes el 
dia 25. Sí que estan confirmats 
el joc Vilatorta Pam a Pam, el 
concert de l’Orquestra Venus 
o l’espectacle de circ dels Circ 
Los. Tots els actes tindran lloc 
a la zona esportiva municipal, a 
l’aire lliure, amb controls d’afo·
rament i el públic assegut. El 
programa arrenca amb la inau·
guració de l’exposició col·lectiva 
d’artistes (dissabte) i la presen·
tació del llibre de Francesc Ore·
nes Temps de verema, a l’Aula 
de Cultura (diumenge).

Pol. Ind. La Quintana - C. Comerç, 23-25
08504 SANT JULIÀ DE VILATORTA

Tel. i fax: 93 812 22 57 - Mòbil 629 86 88 52
fusteriaaguilar@telefonica.net - www.fusteriaaguilar.com

BONa
festa majOr!

Ctra. Vilalleons km 0,8 - Sant Julià de Vilatorta
   Tel. 93 812 20 19 · Fax 93 888 78 66  ·  e-mail: info@triposona.com

· TRIPA NATURAL PER 
A EMBOTITS I SAL

· MAGATZEM 
FRIGORÍFIC

Bona festa major!!

Dissabte 17 de juliol 

6 de la tarda: Aula de Cultura
Inauguració de la 61a exposició de 
la festa major.

Dissabte 17 de juliol 

7 de la tarda
Presentació del llibre ‘Temps de 
verema’, de Francesc Orenes, a 
càrrec d’Anton Carrera.

Dimarts 20 de juliol

2/4 de 8 vespre - zona esportiva
Masterclass Bodypump amb 
FITPAuness gIMnàs.

Dimecres 21 de juliol

2/4 de 10 de la nit - Plaça Catalunya
Caminada nocturna.

Dijous 22 de juliol

7 de la tarda- Plaça Catalunya
Bicicletada popular.

10 de la nit - zona esportiva
vIlATOrTA PAM A PAM
el concurs més vilatortí!

Divendres 23 de juliol

2/4 d’11 de la nit - esplanada
esportiva
Castell de focs

11 de la nit
Òscar tramoueres monologuista.

Dissabte 24 de juliol

6 de la tarda - esplanada zona 
esportiva
espectacle de titelles ‘lA
verITABle hIsTÒrIA Dels Tres
POrqueTs’. Companyia Xip-Xap.

10 de la nit
TAPeO sOunD sysTeM versions 
per a tots els públics.

Diumenge 25 de juliol

5 de la tarda - Parc de les set Fonts
Audició de sardanes amb la Cobla 
Canigó.

7 de la tarda - Parc de les set Fonts
gran Concert amb l’Orquestra 
venus.
10 de la nit - zona esportiva
KAsuMAI. espectacle de circ, 
companyia Circ los.

Les noves mesures dictades pel Procicat per frenar 
la cinquena onada de contagis obliguen a fer alguns 
canvis en els actes de la festa major. Aquesta és la 
programació en data de 14 de juliol. Estigueu al cas de 
possibles nous canvis consultant l’infovilatorta App

sant julià de vilatorta

Ajuntament de
Sant Julià de Vilatorta

Vedella i xai 
de la millor 
qualitat

La carn de porc 
i derivats són 
de raça Duroc

El fuet i la 
llonganissa
estan elaborats 
sense lactosa ni 
conservants

Tots els nostres 
arrebossats són 
sense gluten 

Av. Nostra Sra. de Montserrat, 21 - Sant Julià de Vilatorta - Tel. 93 888 77 77
VAcANcES del 26 JuLioL al 9 D’AgoST, tots dos inclosos
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Sant Julià de Vilatorta

www.santvicencdetorello.cat
www.coloniaborgonya.cat

DIJOUS 22 DE JULIOL

A les 21.00h, al Casal Cultural, Re-
coneixement a BRUNA VILAMALA i 
TXELL DOMÈNECH pels seus èxits 
esportius aconseguits la temporada 
2020-21.

Seguidament, a les 21.15h, al Casal 
Cultural, MONÒLEG de QUIM VILA.

DIVENDRES 23 DE JULIOL

A les 20.00h, a la plaça de Can 
Salvans, PREGÓ DE FESTA MAJOR. 
Seguidament, s’anomenaran els 
PUBILLS i PADRINS 2021.

A les 21.00h, a la plaça de Can 
Salvans, CONCERT de MARIA ISAS, 
filla de Borgonyà.

DISSABTE 24 DE JULIOL

A les 10.30h, al carrer Girona, 15è 
TOBOGAN BOIG.

A les 12.00h, al camp de futbol, 
Presentació del CD Borgonyà.

A les 21.30h, al camp de futbol, 
CONCERT DE FESTA MAJOR, a 
càrrec de l’ORQUESTRA VENUS.

DIUMENGE 25 DE JULIOL

A les 9.00h, a l’església, MISSA 
SOLEMNE de Festa Major.

A les 9.30h, XOCOLATADA PO-
PULAR. Aquest any no cal que et 
moguis de casa, perquè passarem 
a repartir la coca i xocolata porta 
a porta.

A les 11.00h, a la plaça de Can 
Salvans, BALLADA DE GEGANTS, a 
càrrec dels GEGANTS DE VILA-
SECA i la colla gegantera de Sant 
Vicenç de Torelló.

A les 12.00h, al Casal Cultural, 
CONCERT VERMUT a càrrec de 
BARBË POPOV.

A les 22.00h, a la plaça de Can Sal-
vans, rom cremat, mocadors i bona 
música a la CANTADA D’HAVANE-
RES a càrrec del grup PEIX FREGIT.

DILLUNS 26 DE JULIOL

A les 20.30h, a la plaça de Can 
Salvans, Inscripcions per a la XXXII 
CAMINADA POPULAR. Enguany, 
per les restriccions per la Covid-19, 
no hi haurà entrepà. La caminada 
serà gratuïta.

Seguidament, a la plaça de Can 
Salvans, FI DE FESTA MAJOR amb 
focs d’artifici, si el temps ens ho 
permet.

Del 22 al 26 
De juliol
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Borgonyà

Quim Vila, l’Orquestra Venus o el 15è     
Tobogan Boig, entre els actes destacats

Borgonyà manté una 
quinzena d’activitats
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Part dels artistes que participaran a la col·lectiva, aquest dimecres a l’exterior de l’Aula de Cultura, on exposaran

Una quinzena d’artistes locals, a la 61a col·lectiva de festa major

L’art de fer poble

Sant Julià de Vilatorta

M.E.

“La gent ja ho espera; és 
una tradició”. Joan Soler, 
que firma com a Riera, fa 
una quinzena d’anys que 
viu a Sant Julià i des del 
primer dia que pren part de 
l’Exposició de Festa Major, 
una col·lectiva que arriba a 
la 61a edició, convertida en 
una de les més antigues de 
la comarca en actiu.

Riera és dels pocs artistes 
professionals que hi prenen 
part. La majoria pinten, 
esculpeixen o fotografi-
en per afició. És el cas de 
Josep Font, fill de Sant Julià 
però resident des de petit 
a Barcelona, que mai no ha 
perdut el contacte amb el 
seu poble natal. Bon afici-
onat a la pintura “venir a 
aquesta exposició sempre és 
especial”. De fet, ell i Cèlia 

Vallès són els actuals coor-
dinadors del certamen.

“A mi no m’agraden les 
col·lectives, però per Sant 
Julià, el que calgui”, apunta 
l’històric Ton Carrera, que 
sempre ha compaginat la 
poesia amb la pintura. “Si 
no ho fas cada dia, mala-
ment”, deixa anar. Ell acos-
tuma a pintar als matins 
i a escriure “després de la 
migdiada”. Un altre pintor 
de reconeguda trajectòria 
és Josep Trilla, per a qui el 
pintar ha esdevingut “el 
meu aliment espiritual”.

Més enllà d’un nucli 
estable d’artistes, sempre 
vinculats al poble, l’exposi-
ció estrena cada any alguna 
cara nova. “Per mi això és 
especialment emotiu, per-
què tot d’una descobreixes 
que la teva veïna també pin-
ta i no ho sabies”, descriu 
Cris Suñén, actual regidora 

de Cultura, que aquest 
dissabte, a les 6 de la tarda, 
presidirà la inauguració de 
la mostra, a l’Aula de Cul-
tura.

La iniciativa de muntar 
una exposició d’artistes 
locals per la festa major va 
sortir del difunt Josep Men-
ció, l’any 1960, quan la festa 
major encara se celebrava 
pel setembre. Durant més 
de 35 anys Menció en va ser 
l’ànima i el dinamitzador. 
Des de llavors hi han passat 
una llarga llista de pintors, 
terrissers, ceramistes, escul-
tors o picapedrers, fidels a 
una cita amb l’autèntic art 
vilatortí. Entre els que hi 
participen enguany també 
hi noms com els d’Isabel 
Illa, Xevi Pona, Francesc 
Orenes, Joan Rodríguez, 
Josep Vivet, Emili Salgado, 
Gerard Rovira, Albert Trilla, 
Anna Rifà o Pere Morral. 

Borgonyà

M.E.

Una quinzena de propostes 
concentrades en cinc dies 
conformaran el programa de 
la festa major de Borgonyà, 
que ha aconseguit mantenir 
tots els actes que ja s’havien 
previst abans de les noves 
restriccions imposades pel 
context de la pandèmia. Úni-
cament s’ha hagut d’anul·lar 
la botifarrada que hi acos-
tumava a haver al final de la 
caminada popular de l’últim 
dia festiu. També la xocolata-
da popular del diumenge dia 
25 es farà en format a domi-
cili; i el concert de l’Orques-
tra Venus, dissabte a la nit, 
no podrà incloure ball i el 
públic haurà d’estar assegut.

La festa major arrencarà el 
proper dijous amb un reco-
neixement a Bruna Vilamala 
i Txell Domènech pels seus 
recents èxits esportius i un 

monòleg a càrrec de Quim 
Vila, al Casal Cultural. La 
jornada de divendres s’obrirà 
amb el pregó i el nomena-
ment dels nous pubills i 
padrins del 2021, i acabarà 
amb un concert de Maria 
Isas, filla de Borgonyà, a la 
plaça de Can Salvans.

Dissabte arrencarà amb 
una de les propostes que 
ja esperen els més menuts: 
el Tobogan Boig, al carrer 
Girona, que arriba a la 15a 
edició. I a la nit, una de les 
cites habituals, el concert 
de la també local Orquestra 
Venus, que enguany celebra 
el 25è aniversari. La jorna-
da de diumenge inclourà, 
bàsicament, una ballada 
dels gegants de Vila-seca; un 
concert-vermut amb Barbë 
Popov, i, al vespre, una canta-
da d’havaneres amb el grup 
Peix Fregit. Dilluns es clourà 
el programa amb la caminada 
vespertina i el fi de festa.
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Sant Miquel de BalenyàSant Martí de Centelles

Fe
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22-25
JULIOL
2021

Sant
Miquel

de
Balenyà

Organitza: Comissió de Festa Major amb el suport de

i

di
jo

us22
20.30 Coral el galleret donarà el tret de 
sortida a la festa major

pregó de festa major
22.30 nit màgiCa amb el mag shado

di
ve

nd
dr

es

23
18.30 Grup de música per a tota la 
família la tresCa i la verdesCa amb
l’espectacle ZUm

20.30 Caminada popUlar / 7-8 km 
aprox. Sortida de la plaça de l’Església
Porteu lot i got.

22.30 nit de ConCert amb siCUta
Versions d’avui, d’ahir i de fa dos dies

di
um

en
ge25

10.00 29a trobada de gegants
17.00 gran qUina de festa major
21.00 nit d’havaneres amb Crema
Catalana

Tots els actes es faran a la plaça de l’Església menys els que surten especificats.
En cas de força major, la Comissió es reserva el dret ade canviar la programació o l’ubicació

20/07-1/08 Horari del Casal exposiCió fotogràfiCa
“La saviesa de ser dona”
Al Casal
Inauguració dilluns 19 de juliol a les 18.30

di
ss

ab
te24

10.00 merCat de trasto i no trasto
Inscripcions: 696847897 - Andrea

10.30 matí d’art amb família.
A càrrec de PAKDART

16.30 8è Campionat d’esCaCs
puntuable al Circuit Llampec d’Osona
Campionat de parxís al Casal

19.00 ConCert de festa major amb
l’orqUestra selvatana
23.00 ConCert de festa major amb 
l’orqUestra selvatana
Seguidament: dj tUnko

Festa
Major

del 22 al 25
de juliol

DIJOUS 22

DIVENDRES 23

20.00 h Pregó de Festa Major
A càrrec de la Dra. Encarna Martínez,
a la Plaça de l’Ajuntament.

20.30 h Batucada
A càrrec del grup de batucada
“El Batec del Congost”,
a la Plaça de l’Ajuntament.

21.00 h Traca musical d’inici
de Festa Major
Al C/ Estació.

21.30 h Brindis i piscolabis popular
A la Plaça de l’Ajuntament.

21.00 h Sopar de Festa Major
A la pista poliesportiva de l’Oller.
*Per reservar taula cal dirigir-se a 
l’Ajuntament abans del 21 de juliol.

22.00 h Karaoke
A la pista poliesportiva de l’Oller.

23.00 h Ball de Festa Major
A la pista poliesportiva de l’Oller.

00.00 h Discomòbil
A la pista poliesportiva de l’Oller.

DISSABTE 24

DIUMENGE 25

09.00 h Jornada esportiva
A la zona esportiva de l’Oller.

17.00 h Festa infantil i berenar
A la Plaça de l’Ajuntament.

18.30 h Cercavila de gegants
A càrrec de la Colla Gegantera
d’Aiguafreda i “El Batec del
Congost”.

21.00h Botifarrada popular
A la pista poliesportiva de l’Oller.

23.00 h Concert Jove
A càrrec de “La Tropical”,
a la pista poliesportiva de l’Oller.

01.00 h Discomòbil
A la pista poliesportiva de l’Oller.

09.00 h Missa solemne de Sant Jaume
A Sant Pere de Valldaneu.

10.00 h Xocolatada popular
A Sant Pere de Valldaneu.

11.00 h Espai Màrius Torres
al Mas Blanc
Recital de poesia i música.
Dinar 25€. Reserves: 93 844 24 06.

17.00 h Mercadet de l’Abella
Al  C/ Estació.

19.00 h Audició de sardanes
A la Plaça de l’Ajuntament.

21.00 h Sorteig de Festa Major
A la Plaça de l’Ajuntament.

21.30h Fi de Festa Major
A la Plaça de l’Ajuntament.

Sant Martí 
de Centelles
2021

Organitza:

Col·labora:

Comissió de festes
Sant Jaume 76

Ajuntament de
Sant Martí de Centelles

Divendres, 16 de juliol de 202134 Les festes majors, readaptades

Gemma Humet obre el 
foc d’una festa retallada

Quatre dies festius amb 
anul·lacions puntuals
Sant Miquel de Balenyà

Angi Conejo

Les últimes mesures imposades des 
del Procicat han fet que Sant Miquel 
de Balenyà també hagi hagut de fer 
canvis d’última hora al programa 
de la festa major, en què la majoria 
dels actes se celebraran a la plaça de 
l’Església. La festa arrencarà dijous 
dia 22 amb l’actuació de la Coral El 
Gallaret, a 2/4 de 9 del vespre. Tot 
seguit, hi haurà l’habitual pregó, 
en què com cada any el ponent serà 
sorpresa fins a l’últim moment. La 
primera jornada acabarà amb una nit 
màgica amb Mag Shado i l’espectacle 
Mentalista, que ha obtingut el Premi 
Nacional de Màgia. 

De divendres només han hagut 
de suspendre l’últim acte de músi-
ca amb DJ. La jornada començarà 
amb l’espectacle familiar Zum, de 
La Tresca i la Verdesca, grup que ja 
tenen planificats els seus concerts 
per fer en grups bombolla. Al ves-
pre, hi haurà la caminada popular i 
a 2/4 d’11 de la nit, concert amb el 
grup Sicuta, que haurà d’acabar for-
çosament a 2/4 d’1 de la matinada. 
Les activitats continuaran dissabte 
al matí amb el Mercat de trasto i no 
trasto i amb un matí d’art amb famí-
lia a càrrec de Pakdart. A primera 
hora de la tarda, al Casal, hi haurà el 
8è Campionat d’Escacs, puntuable 
per al Circuit Llampec d’Osona, i el 
campionat de parxís. A les 5 de la tar-
da, es recupera una de les activitats 
més esperades, el partit de futbol 
entre solters i casats, al camp de 

futbol. I a les 7 de la tarda, a la plaça 
de l’Església, hi haurà el concert de 
festa major amb l’Orquestra Selvata-
na, amb tothom assegut. En canvi, el 
sopar de festa major, el ball de con-
feti i el DJ han quedat anul·lats. Amb 
tot, Josep Antoni Vallbona, president 
de l’EMD, explica que encara estan 
en negociacions amb l’Orquestra Sel-

vatana “per fer un doble concert per 
ocupar l’hora del ball de confeti”. 

Diumenge començarà amb la 29a 
Trobada de Gegants, i s’anul·larà la 
xocolatada i la vermutada inicial-
ment previstes. A la tarda, es manté 
la Gran Quina, “un dels actes més 
esperats per la gent del poble”, recor-
da Vallbona. A la nit tancaran els 
actes el concert d’havaneres amb el 
grup Crema Catalana i el gran fi de 
festa amb els focs artificials. 

Paral·lelament, durant tota la set-
mana i fins a l’1 d’agost, al Casal, es 
podrà visitar l’exposició fotogràfica 
titulada “La saviesa de ser dona”, de 
la Mancomunitat La Plana, en què 
una de les protagonistes i l’autora 
de les fotos són de Sant Miquel de 
Balenyà.

El Mag Shado, els 
Sicuta o l’Orquestra 
Selvatana, entre les 
propostes destacades

Sant Martí de Centelles

Josep Paré

La 15a edició de la Nit de Valldaneu, 
aquest dissabte a les 10 del vespre 
amb la cantautora Gemma Humet, 
tornarà a ser el preàmbul d’excepció 
per a la festa major de Sant Martí de 
Centelles, que tindrà lloc del 22 al 
25 de juliol i que també ha hagut de 
fer notables retocs al programa per 
adaptar-se a les noves normatives.

Gemma Humet, que presentarà 
els temes del seu últim disc, Màtria, 
és una nova aposta de qualitat dels 
organitzadors d’aquesta vetllada, 
amb l’objectiu que brilli per si matei-
xa tot i estar dins la festa major. 
Aquest recital sempre procura portar 
cares conegudes o en fase de pro-
jecció. En aplicació de la normativa 
sanitària, no es vendran entrepans, 
coca ni begudes.

També hi ha modificacions a la 9a 
Cursa de Valldaneu, que està previs-
ta per al 18 de juliol, amb sortida des 
de davant l’ajuntament a les 9 del 
matí. En aplicació de la normativa 
sanitària, l’organització no propor-
cionarà esmorzar a les persones 
inscrites com es feia habitualment. 
Com explica el regidor de Festes, 
Josep Llovera, “estàvem il·lusionats, 
com sempre, per fer la nostra festa 
major que la comissió i l’Ajuntament 
havíem preparat amb ganes, però ara  
estem davant una festa major de cir-
cumstàncies, amb la nova normativa 
s’ha de refer tot”. Bàsicament s’anul-
len actes d’àpats i les barres de begu-
da; tots els actes del divendres 23, on 

hi havia karaoke, sopar popular, ball 
de festa major i discomòbil. La festa 
major de Sant Martí tenia previst 
fer quatre dies de festa, que queda-
ran en tres. Es mantenen el pregó 
de la doctora Encarna Martínez del 
dia 22, seguit d’una batucada i una 
traca musical. Per al dissabte 24 s’ha 
cancel·lat la botifarrada popular i la 

discomòbil, però encara estan anun-
ciats els actes esportius a l’Oller, 
la festa infantil –sense berenar– o 
la cercavila de gegants. El concert 
jove amb la Tropical es farà a un 
nou horari, les 10 del vespre, però al 
mateix lloc previst, la pista polies-
portiva de l’Oller. 

Del diumenge 25 ha saltat la xoco-
latada popular. Es manté la missa i, 
sobretot, el recital de poesia i músi-
ca a l’espai Màrius Torres del Mas 
Blanc, on va morir el poeta nascut a 
Lleida, quan estava al sanatori del 
Mas Blanc per curar-se de la tuber-
culosi, en un dels actes estrella d’en-
guany, a les 11 del matí. A la tarda 
hi haurà el mercadet tradicional de 
l’Abella, les sardanes, el sorteig i el 
fi de festa. 

La 15a Nit de 
Valldaneu, dissabte, 

preàmbul d’un 
programa reduït

Programa de 
mínims per a la 
festa major del 
Barri Osona, a Vic

Vic Aquest cap de setmana 
també és festa major al Barri 
Osona, de Vic. I com la resta 
de programes festius, s’ha 
hagut de readaptar a les 
noves normatives sanitàries 
que ha imposat la Generali-
tat. En total s’han programat 
cinc propostes, la meitat de 
les previstes inicialment. 
Aquest divendres, a les 7 de 
la tarda, hi haurà una classe 
d’introducció al ioga, a càrrec 
de Yoga One, i a partir de les 
10 del vespre, una sessió de 
cinema a la fresca. Dissabte 
el matí arrencarà amb un tor-
neig de petanca i a partir de 
2/4 d’11, jocs infantils dina-
mitzats per la Casa d’Oficis. 
Finalment, diumenge a les 6 
de la tarda hi haurà un fes-
tival de titelles. S’han hagut 
d’anul·lar propostes com el 
dinar i sopar de dissabte o la 
xocolatada de diumenge.
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Una imatge del campa-
nar de Vic, de 46 metres 
d’alçada, reflectit al 
finestral de l’edifici del 
Museu Episcopal

Torres, cloquers i campanars

Xavier roviró
i carme rubio

El cloquer de la catedral de Vic és un campanar esvelt, de 
46 metres d’alçada, que manté la forma de planta quadrada 
des dels fonaments fins a la part superior. Cada un dels sis 
pisos està separat per franges o plafons emmarcats d’arcuaci-
ons cegues llombardes. Per tal d’evitar l’excés de pes de l’obra 
morta, les finestres obertes de cada franja es van fent més 
grans i amples segons augmenta l’altura de la torre, de for-
ma que els pisos més alts tenen amples obertures separades 
per una o dues columnes. Aquest sistema de construcció jun-
tament amb la línia decorativa llombarda fan que s’obtingui 
el màxim efecte d’esveltesa amb la mínima utilització d’ele-
ments. La construcció de la torre es va acabar el 1064, pocs 
anys després de la mort del bisbe Oliva. Aquest cloquer està 
considerat com una de les meravelles del romànic llombard de 
Catalunya. 

El 1428, el terratrèmol de la Candelera va fer moltes vícti-
mes i va ensorrar molts edificis i torres arreu de Catalunya. 
La catedral de Vic el va resistir, però com a prevenció davant 
de noves rèpliques es van fer tapiar els finestrals de la tor-
re, i així van continuar durant molts anys. Coincidint amb el 
creixement de la ciutat de Vic cap als barris dels Caputxins i 
de l’Eixample Morató, a finals del XVII es va fer una reforma 
barroca que va consistir a fer més alta la torre, perquè calia 
fer arribar més lluny el so de la campana de les hores. I així va 
quedar, amb l’acabament obert, amb ferramenta i vuit immen-
sos finestrals escairats impropis del romànic. A la dècada dels 
setanta, el doctor Eduard Junyent es va plantejar retornar el 
campanar a la seva forma original, probablement acabat amb 
volta de cúpula, però com que no es va trobar un model segur 
es va optar per refer l’estructura inicial i mantenir la forma 
del remat de la torre.
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El campanar de la catedral de Vic

“Val més Torrefeta que Castellserà”, contra l’excés d’aspira-
cions.

DescripciÓ

la lleGenDa

S’explica que Bernat Calbó, que va ser bisbe de Vic, era una 
persona de gran santedat. Tan gran va ser el reconeixement 
de la seva virtut que, quan el bisbe tornava a la ciutat després 
d’algun viatge per les moltes gestions que comportava ser el 
prelat d’un gran bisbat, les campanes de la catedral comen-
çaven a repicar sense que ningú les fes sonar per anunciar 
la seva arribada. I així va ser com ràpidament es va difondre 
aquest fet extraordinari de les campanes que sonaven soles 
cada cop que el bisbe entrava a la ciutat.

Ara bé, una vegada que el bisbe tornava d’haver fet un llarg 
viatge, les campanes van restar mudes. Aquell darrer trajecte 
li havia resultat dur i penós a causa de les tempestes contínues 
i de les fortes ventades que havien acompanyat la seva comiti-
va durant hores. Quan van arribar al coll de Malla, des d’on 
podia contemplar al fons la imatge de la seva ciutat, el bisbe 
ja veia a tocar la fi d’aquell calvari. El vent, però, continuava 
bufant acarnissadament, es pot dir que més furiós encara que 
durant tot el camí, i en aquells moments, esgotat i molt enut-

jat, el va maleir amb ganes. I així va ser que, una estona més 
tard, quan el bisbe i els seus acompanyants s’acostaven a les 
portes de Vic, les campanes no van repicar pas.

Llavors, Bernat Calbó va comprendre a l’acte que havia 
ofès Déu amb la seva maledicció i no va voler entrar a la ciu-
tat fins que no fos perdonat. Allà mateix va lliurar als seus 
assessors i ajudants totes les disposicions necessàries per al 
bon govern del bisbat, i després es va retirar a fer penitèn-
cia. Se’n va anar pel Congost, cap al Besòs avall i fins arribar 
al mar. Es va treure l’anell episcopal i el va llançar a l’aigua 
dient que no tornaria a Vic fins que no tornés a lluir aquell 
anell a la seva mà. Aquest seria el senyal que Déu l’havia 
perdonat. Bernat Calbó es va retirar a la muntanya de la 
Conreria, acollit a la cartoixa de Montalegre, on faria peni-
tència i vida solitària. Allí va passar tres dies, però al tercer 
dia, mentre dinava sol al seu refectori, va obrir un peix i va 
trobar a dins l’anell que ell mateix havia tirat al mar. Amb 
això, va comprendre que Déu l’havia perdonat i va decidir 
tornar tot seguit a Vic. Quan Calbó es trobava a una llegua 
de la ciutat, les campanes van repicar per elles mateixes i, 
quan el bisbe va entrar pel portal de Queralt, es va trobar 
amb molts vigatans que el van anar a rebre, alertats pel so 
de les campanes.

Segons una altra versió, no va ser l’anell l’objecte que el 
bisbe va llançar al mar, sinó la clau del cilici que duia cenyit 
al cos per mortificar-se. Sigui l’anell o la clau del cilici, mira-
culosament l’objecte va aparèixer dins les entranyes del peix 
pescat al mar. De fet, a Bernat Calvó se li van atribuir molts 
altres miracles després de ser perdonat. El bisbe va morir el 
26 d’octubre de 1243. Uns anys després, el 1260, va ser bea-
tificat pel papa Alexandre IV, però no se’l va canonitzar fins 
al 1710. Unes estrofes dels seus goigs diuen:

El 1998, totes les campanes de la ciutat de Vic van sonar 
plegades en un concert insòlit i històric. 17 campanars i 
41 campanes, amb els corresponents músics campaners, 
van ser els intèrprets únics i bàsics del concert Nocturn de 
campanes, que el compositor del Campello (País Valencià) 
Llorenç Barber va compondre expressament per ser tocat 
a Vic. Passades les 11 de la nit del dissabte 25 d’abril, va 
començar el concert en què van sonar a l’uníson durant 
gairebé nou minuts totes les campanes (al campanar de la 
catedral en repicaren 10 i al del Carme, 6) seguint el tempo 
que indicava la partitura. El segon moviment va consistir 
en una escala de repics que va començar al campanar del 
Carme i va acabar al de Sant Domènec. El tercer moviment 
van ser solos que anaven disminuint i augmentant cons-
tantment. A mig concert, la campana grossa de la catedral 
va començar un pedal que ja no es va aturar fins al final. El 
quart i últim moviment va ser un crescendo progressiu que 
va culminar amb la traca final de totes les campanes que 
repicaven conjuntament. El concert va acabar passades les 
12 de la nit.

Tots, els músics i el públic que vam poder gaudir d’aquest 
concert únic i irrepetible, vam tenir la sensació d’haver 
presenciat un concert meravellós, d’haver gaudit d’una fita 
històrica, talment com devia haver estat la sensació dels 
vigatans del segle XIII, quan sentien tocar soles les campa-
nes per avisar que Bernat Calbó entrava a la ciutat.

el reFranY

introducció a Torres, 
cloquers i campanars 

1 campanar de 
Folgueroles

2 campanar de la 
catedral de Vic

3 campanar de la pietat 

4 campanar d’alpens

5 campanar de seva

6 Torre d’en carles de 
Taradell

7 campanar de Beget

8 campanar de centelles

Fou gran vostra penitència
cada dia dejunàveu,
contra els moros de València
viles i castells guanyàreu;
quan victoriós sou tornat
les campanes vos fan so:
Siau-nos sempre advocat
pare Sant Bernat Calbó.
                                                  

Impacient maleíreu
en certa ocasió lo vent,
i penitent vos cenyíreu
de ferro cert instrument,
la clau d’ell haveu trobat,
dintre un peix, o sant baró:
Siau-nos sempre advocat
pare Sant Bernat Calbó.
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“Sacrificat és no poder 
escollir”

Vilanova de Sau

Miquel Erra

Vostè ha passat per res-
taurants d’Arenys de Mar, 
Granollers, Barcelona o 
París, alguns d’alta cuina, i 
ara la trobem a Vilanova de 
Sau. Un pas enrere?

No. No existeix l’anar 
enrere a la vida. A la vida 
sempre es va endavant. No 
concebo que venir en aquest 
paradís, aquest cel a la terra, 
sigui anar enrere. És un pas 
endavant immens quant a 
rendibilitzar i donar valor a 
les hores que treballes per 
proporcionar-me una quali-
tat de vida impagable.

Això no és una mica 
hippy?

No. Mira, tot el que tinc 
li dec a l’exercici de l’ofici 
de la cuina en un sistema 
capitalista. Em sento autò-
noma gràcies al fet d’estar 
disposada a treballar i a 

tenir un ofici que ara mateix 
em vertebra, forma part de 
mi i alhora em dona uns alts 
graus d’autonomia.

Li han posat l’etiqueta 
“cuinera de poble”. Això no 
és pejoratiu?

Això dependrà de qui ho 
verbalitza i com ho interpre-
ta. Un poble és un lloc petit 
on viu poca gent; una ciutat, 
un lloc gran on viu molta 
gent. No hi ha cap altra càr-
rega de valor, al contrari.

Em dirà que la cuina, un 
ofici tan sacrificat, la fa 
feliç?

No crec que hi hagi oficis 
més durs que altres, el que 
hi ha són graus d’exigència 
amb un mateix, que després 
són més o menys inabasta-
bles aparentment. És molt 
sacrificada la cuina? Jo no he 
sacrificat res, en tot cas he 
invertit molt. Totes les deci-
sions que he pres han sigut 
sobre la base de tenir el pri-
vilegi d’escollir. Dir que des-
prés de 25 anys d’exercici de 
la professió la cuina és sacri-
ficada seria fer una mica 
el merda. Sacrificat és no 
poder escollir. Si no m’agra-
dés, demà faria les maletes i 
faria una altra cosa. 

Cuinem tal com som?
Ho fem tot tal com som.
I com és la seva cuina?
És com soc jo. Franca, 

directa, senzillota, amb 
aquest “ota” que no és 
pejoratiu, sinó de poble, 
que dèiem. És una cuina 
que procura complir allò 
que promet, i promet allò 
que estic segura de poder 
complir amb solvència. Em 
nodreixo de la història que 
jo he viscut, del context en 
què estic i de la companyo-
nia amb els meus veïns.

Josep Pla parlava de la 
cuina del paisatge… quin 
gust tenen les Guilleries?

Uau! Les Guilleries tenen 
un gust visceral i molt direc-
te. Amb molts matisos, tam-
bé, tants com tons de roig 
agafen el cel i les cingleres a 
cada posta de sol. Però alho-
ra no emmascaren, busquen 
la bellesa sense filtres. Aquí 
el paisatge no s’adapta a tu, 
el paisatge és el que deci-
deix si et quedes o te’n vas, 
no fa concessions.

Vostè ha dit “la cuina em 
permet no tenir por del 
demà”. Sembla tret d’un 
manual d’autoajuda...

No, no és Paulo Coelho. 
La cuina em permet no tenir 
por del demà perquè, mira, 
això també ho pensava fa 25 
anys, quan m’hi vaig posar: 
a tot arreu tothom cuina, 
tothom menja. Puc pres-
cindir de segons què, però 
menjar ho hem de fer tots. 
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I cada dia mengem menys 
a casa... Tenia clar que si a 
base d’aprendre, de practicar 
i d’escoltar aquells que en 
sabem m’acabava formant en 
aquest ofici, el dia de demà 
no tindria por de quedar-me 
sense feina, perquè a base de 
treballar, en aquest país tot 
s’aconsegueix, si més no els 
mínims.

Tradicionalment la dona 
ha passat moltes hores a la 
cuina, però els grans xefs 
són gairebé tots homes…

Des del neolític, l’ho-
me sempre ha fet la cuina 
extraordinària, la de cara a 
l’exterior; la de posar la carn 
en una graella convertit en 
ritual cerimonial, per mos-
trar-se. En canvi, la dona 
s’ha ocupat tradicionalment 
d’aquesta cuina del miracle 
dels pans i els peixos, tinc 
tantes boques per alimentar 
i tants recursos. És la cuina 
primordial i l’única que és 
imprescindible. En aquesta 
cuina no hi ha autoria. Qui 
va inventar l’escudella, el fri-
candó o l’estofat amb faves? 
El masculí és el món de la 
barbacoa del diumenge a la 
piscina, de posar les graelles 
de la calçotada... Tot això ve 
de molt enrere.

Cuinen diferent els homes 
que les dones?

No. De sensibilitats dife-
rents n’hi ha tantes com 
éssers humans. No és una 
qüestió de gènere.

Posem-nos seriosos: hi ha 
masclisme a la cuina?

Com a qualsevol àmbit de 
la vida, ni més ni menys. Allà 
on hi ha homes i dones hi ha 
masclisme.

Vostè havia estudiat Soci-
ologia i Polítiques, abans de 
gastronomia...

Sí, no ho vaig acabar...
Tenen res a veure?
Tot. Si una cosa és la cuina 

en aquest país és reunir-nos 
al voltant d’una taula. Quan 
quedem per trobar-nos amb 
uns amics quedem a sopar, 
a dinar...; en aquest país les 
trobades socials es fan a l’en-
torn d’un àpat.

És molt activa a les xarxes 
socials i els seus videotuto-
rials van tenir molt ressò 
pel confinament. Què li 
aporta aquesta presència?

M’ho passo molt bé. No és 
una cosa que forci, sinó que 
simplement em deixo anar i 
gaudeixo explicant les coses 
com jo les veig. Ho faig amb 
molt entusiasme, i això sem-
bla que a la gent li agrada.

L’entorn del poble

Maria Nicolau escull 
l’entorn del poble per 
fer-se la foto. En aquest 
entorn –aquests dies amb 
els pagesos segant els 
camps– hi surt a passejar 
sovint amb el gos per es-
bargir-se i desconnectar 
de la feina.

MARIA NICOLAU
cuinera
Maria Nicolau (la Garriga, 1982) porta 25 anys de 
cuinera, durant els quals ha passat per diferents res-
taurants de dins i fora del país. Ara fa quatre anys es 
va incorporar com a cap de cuina a El Ferrer de Tall, 
de Vilanova de Sau. La seva veu i tarannà també es 
fan escoltar a través de les xarxes socials.



OPINIONOU9EL

El passat dia 25 de juny el Parla-
ment Europeu (PE), la Comissió 

Europea (CE) i el Consell de Ministres de la Unió 
Europea (CM) van arribar a un acord en les negoci-
acions a tres bandes sobre les propostes legislatives 
de la política agrària comuna (PAC) presentades 
l’any 2018 per la CE. Aquesta ha estat la primera 
vegada en què el Parlament ha intervingut en tant 
que co-legislador en una reforma de la PAC. En 
altres paraules, per primer cop ha estat en el mateix 
grau d’implicació en el procés de presa de decisi-
ons d’aquesta política que les altres institucions, 
tal com estableix el Tractat de Lisboa que va entrar 
en vigor l’any 2009, i això ha influenciat molt en el 
resultat.

Quina és la principal novetat d’aquesta nova 
PAC? El principal canvi d’aquesta reforma de 
la PAC (que entrarà en vigor l’any 2023) serà la 
nova governança. Què vol dir això? Significa que 
la Comissió establirà uns objectius a complir i que 
els estats membres (EM), a través dels plans estra-
tègics nacionals, hauran de fixar les mesures per 
complir amb aquests objectius. És a dir, la Comissió 
es convertirà en una auditora del compliment dels 
plans estratègics nacionals. 

La nova PAC, que manté l’estructura en dos pilars, 
haurà d’estar encaminada a aconseguir els objec-
tius següents: 1) reequilibrar el poder de la cadena 
alimentària; 2) actuar contra el canvi climàtic; 3) 
protegir el medi ambient; 4) preservar els paisatges 
i la biodiversitat; 5) donar suport al relleu generaci-
onal; 6) crear zones rurals dinàmiques (recentment 
la Comissió ha publicat una nova comunicació amb 
aquest objectiu); 7) protegir la qualitat alimentària 
i sanitària; 8) garantir una renda justa, i, finalment, 
9) reforçar la competitivitat. 

Un element clau de la nova PAC (igual que ho va 
ser en la PAC de 2003) serà el concepte d’agricultor 
genuí. De nou, els estats hauran de definir qui té 
dret a percebre els ajuts directes de la PAC. 

Un altre aspecte destacat de la nova PAC és l’am-
bició ambiental. Ja tractarem en una altra ocasió la 

importància per aquesta CE de l’anomenat Pacte 
Verd Europeu. La PAC contribuirà als objectius del 
Pacte Verd Europeu a través dels anomenats eco-
esquemes. Els ecoesquemes s’afegiran a l’anome-
nada condicionalitat (ja en vigor des de la reforma 
de la PAC de 2003). Els ecoesquemes són un con-
junt de pràctiques per millorar les condicions agro-
nòmiques, foment de la biodiversitat, pràctiques 
per lluitar i adaptació contra el canvi climàtic de 
les superfícies agràries.  Segons l’acord arribat (i 
ratificat pel Consell de Ministres d’Agricultura de 

la UE dels dies 28 i 29 de juny), els EM hauran de 
destinar el 25% del pressupost del primer pilar de 
la PAC a aquestes pràctiques i les explotacions hau-
ran de deixar un 4% de la seva superfície sense cul-
tivar per fomentar la biodiversitat. En l’àmbit del 
segon pilar, els òrgans colegislatius han decidit que 
els estats hauran de destinar el 35% dels recursos 
del segon pilar per les conegudes mesures agroam-
bientals. 

Abans de concloure aquest gran repte d’explicar 
la PAC amb l’espai previst per aquest article, hi ha 
tres elements fonamentals en aquesta reforma; en 
primer lloc, la novetat de la introducció de la con-
dicionalitat social (exigència fonamental del Parla-
ment), és a dir, a partir de 2025 serà obligatori que 
els estats facin complir les condicions laborals pels 
treballadors agrícoles; en segon lloc, la nova PAC 
preveu, igual que l’anterior, un pressupost mínim 
destinat als joves agricultors, i tercer, la PAC apro-
vada (en falta la ratificació formal del Parlament i 
del Consell de Ministres) preveu un pressupost per 
ajudar els sectors productius en dificultats. 

Elisenda Fatjó-Vilas March  
Tècnica d’Agricultura de la delegació 
del govern davant la Unió Europea

Habemus PAC

La nova política agrària 
comuna contribuirà als 
objectius del Pacte Verd 

Europeu a través dels 
ecoesquemes
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S’ha acabat la festa. La gent que ho ha 
desitjat, ha vist, viscut i/o participat, 
cadascú a la seva manera, però cada 

vegada amb sentiment d’orgull i pertinença, de tot el 
ventall d’actes i activitats que complementen les festes 
de Sant Miquel dels Sants. Després de mesos de tre-
ball per part de moltíssimes persones a títol individu-
al i a través de diferents entitats, la feina ha donat el 
seu fruit. Un cop s’acaba, les places i carrers, escenaris 
d’aquelles úniques i apoteòsiques celebracions, queden 
de cop silencioses i absències del que han representat 
aquells dies per tornar a ser durant una altra volta els 
carrers quotidians.

Des de dins queda un buit immens, acostumat a ner-
vis, presses, reunions i trucades per tal que tota l’or-
ganització surti bé: aquell cuc que et va fent punxades 
a l’estómac. De cop i volta tot desapareix d’un dia per 
l’altre. Alhora, però, venen unes pessigolles al cor, fruit 

de la gran satisfacció d’haver compartit i viscut amb 
amics, companys i coneguts aquell seguit de senti-
ments transformats en festa i tradició. La gent en parla 
dies i setmanes, comentant i rememorant.

Des d’aquí vull aprofitar per felicitar l’organització 
dels diferents i diversos actes de la festa així com la 
ciutadania en general per tenir la capacitat de fer una 
festa major profundament ciutadana. Hem demostrat, 
com diu l’amic Joan Soler, ser capaces de formar ciutat 
i de ser ciutadans amb capacitat de creació i participa-
ció.

Sobretot, però, el ram que més em pertoca: a l’orga-
nització del seguici infantil per la gran feinada que 
fa pel present, però també pel futur; al seguici gran 

per haver treballat de valent per superar expectatives 
d’èxit en tots els sentits en pocs anys; a aquesta casa 
per abocar-se a participar i difondre-ho com cal; a 
l’Ajuntament per tot el suport; als geganters en especi-
al, castellers, sardanistes, diables, associacions de veïns 
incorporades aquest any.

Per últim, fer saber a la ciutadania que estem molt 
orgullosos de la gran participació d’enguany. Fins i 
tot la nitgília està agafant una volada de participació 
important que ens empeny a recórrer carrers amb els 
gegants fins ben entrades les 12 de la nit. Hem vist els 
carrers i places principals plenes a vessar, la vocació i 
sentiment que han demostrat no té precedents. Això 
ens carrega les piles per treballar més i millor de cara 
als següents anys. Segurament el cúmul de circumstàn-
cies que hàgim passat un any sense festa major, i que 
cada vegada està arrelant més aquest sentiment que la 
gent se l’ha fet seva.

Roger Albert Casanova  
President Colla Gegantera de Vic

Orgullós de la festa major

Des de dins queda un buit 
immens, acostumat a nervis, 
presses, reunions i trucades 

perquè tot surti bé: aquell cuc 
que et fa punxades a l’estómac

Des de l’antiguitat, els prin-
cipals pensadors, Plató i 

Aristòtil de pioners, han ideat fórmules 
que guiïn els humans per assolir una con-
vivència pacífica, virtuosa i de cooperació. 
Potser els “vells anarquistes” tenien raó en 
afirmar que és en el suport mutu on es tro-
ba la clau de la supervivència de la huma-
nitat. Si fos així, la tasca principal de l’edu-
cació hauria de ser aprendre i ensenyar a 
viure mostrant les claus del bon conviure. 

Tots, de manera més o menys manifes-
ta, desitgem viure bé, no només viure. Però 
viure bé no és el mateix per a tothom, de 
manera que és en aquesta idea on hauríem 
de centrar part important del debat educa-
tiu. Saber conviure, que és acceptar mane-
res diferents de viure, no és fàcil. Ni tan 
sols ho és conviure amb la parella que s’ha 
triat! Aprendre a conviure amb veïns de tot 
tarannà o amb ciutadans que ens semblen 
d’allò més estranys és tot un art i requereix 
graus o nivells. Un primer nivell, de resis-
tència, permet suportar els comportaments 

estranys dels altres, mirant de reüll que no 
se saltin cap norma bàsica. Un segon nivell, 
de respecte mutu, fa que hom reguli l’acció 
tenint en compte l’altre, i es pot arribar a 
un tercer nivell, d’excel·lència, que és d’au-
tèntica acceptació de l’altre. 

La recíproca acceptació, com passa amb 
parelles que conviuen molts anys, significa 
sustentar la relació en l’estima. L’estima 
porta al suport mutu i a saber reconèixer 
i acceptar en l’altre el desig universal de 
viure bé. Per aconseguir aquest bon con-
viure cal ser conscients d’on som, en quin 
punt ens trobem en això que hem ano-
menat evolució (progrés?) de la humani-
tat. També cal tenir present que no hi ha 
afecte ni amor sense cap dolor, de manera 
que saber conviure implica saber assimi-
lar alguna dosi de dolor, no es pot esquivar 
sempre. 

Saber conviure implica repensar la polí-
tica i fer-ne “l’art de viure junts els uns 
amb els altres”, com deia H. Arendt. Fer 
política, des del bressol fins al Parlament, 
pensant en els altres. Pensar-la com l’ofici 
de la bona comunicació, l’instrument que 
dissenya l’arquitectura de la polis, el saber 
de sabers perquè els aplega tots. Aristòtil 
(Ètica a Nicòmac) diu que desitjar el bé 
per a un individu és noble, però és gran, 
bell i sublim desitjar i fer efectiu aquest bé 
per a tot un poble. Potser saber conviure 
se sustenta en aquest principi i en fer que 
la base de tota convivència sigui l’equitat, 
que ningú passi fred, gana o set. 

Implica saber assimilar 
alguna dosi de dolor, no es 

pot esquivar sempre

Saber conviure
Agnès Boixader 

Mestra jubilada

COP D’ULL AL TWITTER

PEP COMA

“Cada dia penso més que a les escoles i instituts del 
país cal una nova assignatura que es digui “Viure a 
Catalunya” i ensenyar a noves generacions que el 
bosc no és de tothom, gos lligat, no t’acostis a una 
vaca, bossa d’escombraries dins del contenidor, 
camins públics i privats…”

@pepcoma

SERGI TARRÉS

“Fa uns mesos, alguns gurus epidemiòlegs semblava 
que disfrutessin si sota el mandat d’Alba Vergés les 
xifres empitjoraven i la culpaven de tot. Els mateixos, 
ara, animen les autoritats sanitàries i, en el millor 
dels casos, callen. Quines coses.”

@SergiTarres

JOAN COMA ROURA

“Hi ha gent d’ERC i gent de JxC que ara o abans, abans 
o ara, sembla que s’alegrin que les coses no van bé per 
així culpar l’altre! Quin parell de hooliganismes!”

@joancomaroura
TERESA ROSELL

“Diuen que som una societat infantilitzada. Jo més 
aviat crec que estem en aquella fase de no creure en els 
angelets però creure que el rentaplats es buida sol.”

@TeresaRosell 

MERITXELL VILAMALA

“El corc de la ramaderia (i de la pagesia en general) 
són les macrogranges. El sector no és monolític. Sem-
pre a favor d’un altre tipus d’explotacions, les que 
fixen gent al territori i expliquen el nostre paisatge.”

@xellvilamala
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Resum de la celebració 

Des de la casa natal de sant Miquel dels Sants dono 
gràcies a Déu per la festa major que hem celebrat. 
Crec que tots podem estar contents. El sant ha 
estat festejat solemnement a la seva capella, com 
també el solemne ofici a la catedral. La seva imatge 
adornada de la mà de la senyora Miquela Costa hi 
donava un to de solemnitat. El perfum de l’espí-
gol que sempre té a punt el senyor Manel hi dona-
va un to festiu. No hi ha mancat la flama de tants 
ciris que la ciutadania ha encès en honor del sant, 
ni el ramet d’espígol, donat amb tant d’amor. Grà-
cies a tots els qui ho han fet possible. Crec que hem 
demanat amb fe la intercessió del sant per tota la 

ciutadania i per tots els qui han treballat perquè 
així fos. Cal donar gràcies a qui ha ensenyat als nos-
tres infants que sant Miquel ha estat un jove com 
ells, però que el seu cor era una entrega d’amor a 
Déu i als altres. Ell que trepitjà els nostres carrers, 
però que ho feu sobre un prisma molt cristià i ense-
nyat pels seus pares. Des de la casa de sant Miquel, 
donem gràcies a Déu i a tots els qui ho han fet pos-
sible. No ens vam oblidar de les persones que cada 
any venien i enguany ja ho miren des de l’eterni-
tat. Se’ls ha celebrat una missa en sufragi. Amics 
i devots de sant Miquel dels Sants, que ell sigui el 
nostre protector a la Terra i intercedeixi per tota 
la ciutadania. Que el do de la pluja que unes devo-
tes van demanar caigui abundosa sobre els nostres 
camps. Vivim doncs com sant Miquel la fe, l’espe-
rança i la caritat. Acabo dient que enguany sant 
Miquel ha estrenat la creu que porta sobre l’esca-
pulari. La senyora M. Costa s’ha cuidat de fer-la fer 
i que té el seu preu econòmic. Ja l’anirem pagant, 
oi? L’altra estava en desús. Amics, un any més ho 
hem celebrat. Que sant Miquel continuï essent el 
nostre protector i guia.

Montserrat Garriga Sardà 
Vic

Somiar i despertar-se

En una de les seves cartes a una pacient, Carl Gus-
tav Jung (1875-1961), metge, psiquiatre, psicòleg i 
assagista suís, a més de fundador de l’escola de psi-
cologia analítica (anomenada també psicologia dels 
complexos i psicologia profunda), li deia en anglès: 
“Qui mira enfora somia, qui mira endins es desper-
ta” (Letters of C. G. Jung: Volume 1, 1906-1950). Es 
podria fer un símil amb l’ús de la llengua. Hem de 
despertar-nos de la desgana, de la letargia en què 
estem sumits. Hem de ser conscients de la riquesa 
que tenim i que no podem perdre, sense oblidar, és 
clar, que hem de ser oberts a noves incorporacions 
a la nostra llengua que ens permeten viatjar sense 
moure’ns de casa, somiar altres mons, altres pai-
satges, altres gents. L’aportació lingüística de les 
altres cultures ha estat fonamental i ho continua 
sent. Es pot somiar una societat en què estiguem 
ben desvetllats i deixem enrere certes inèrcies, com 
creure que és de bona educació parlar en castellà 
a qui probablement entén el català. Sortim de les 
pors i dels complexos que han passat generació rere 
generació! Encara hi som a temps. Perquè la sort de 
les llengües es juga sobretot en els usos interper-
sonals i quotidians, segons Albert Bastardas, exca-
tedràtic del Departament de Filologia Catalana i 

Lingüística General de la Universitat de Barcelona.

Francesc Vall-llobera 
Centelles 

Per què tanta violència?

És una pregunta que ens l’hauríem de fer cada dia. 
Tot i que sembla que naixem per destruir-nos els 
uns als altres. El fet de disposar de la racionali-
tat pot fer que siguem capaços de distingir el bé 
del mal, però no ens respectem. Els animals, que 
actuen per instint, moltes vegades pot ser que el 
seu instint els faci més racionals que l’ésser humà. 
Sembla que ja ens haguem acostumat a les notí-
cies d’accions violentes. Tot el que ens envolta té 
quelcom de violència: dibuixos animats a la televi-
sió, videojocs, pel·lícules, pornografia, etc. Neces-
sitem acció, la que sigui, on descarregar totes les 
frustracions, la incompetència, els desencisos en 
les relacions personals, laborals, de parella o sen-
tir-nos incòmodes amb nosaltres mateixos. Tot s’hi 
val. Els exemples que rebem són una constant vio-
lenta: els parlaments, els negocis, etc. Veiem com 
amb tota impunitat hi ha partits que discriminen 
les persones per la seva ètnia o condició. Als immi-
grants que han de buscar refugi per subsistir se’ls 
titlla de delinqüents. Els homosexuals, que tant 
els ha costat el seu reconeixement, són maltractats 
de paraula i fets promoguts per la incitació a l’odi 
de diputats d’extrema dreta sense que ningú sigui 
capaç d’aturar-los ja que se senten emparats per la 
justícia. Fa pocs dies hem viscut l’atac a un jove a 
Galícia per un grup prou jove per deixar-se influ-
enciar per aquestes idees que fomenten l’homofò-
bia. Hem sentit un bisbe d’una diòcesi d’Andalu-
sia criminalitzant els homosexuals, creient-se en el 
dret d’opinar sobre la creació, per Déu, de l’home i 
la dona i fer comparacions que crec que no venen 
al cas per no desacreditar més l’Església, que en 

definitiva mai pot ser representada per aquestes 
minories que ocupen llocs importants. Les lleis són 
tan interpretatives que les defenses no tenen mas-
sa problemes per alliberar els delinqüents. Totes 
les violències comencen per “un no res” que amb el 
temps es tornen habituals. Actituds discriminatòri-
es les trobem arreu, i si ho mirem bé moltes vega-
des l’única resposta que hi donem és que ens sen-
tim impotents per afrontar-la. En canvi ens afecta 
a tots i és responsabilitat de tots fer el possible per 
erradicar-la. Ens queda l’esperança que l’educació 
que reben els nostres fills i nets actualment a les 
escoles donin el seu fruit i no ens haguem de pre-
guntar mai més: Per què tanta violència?

Josep M. Perramon Colomer 
Tona

Exemple

D’antuvi, està clar que per als nostres infants som 
el primer referent, on s’emmirallen i aprenen a in-
teractuar amb la resta de la societat. Després, però, 
la tutoria per l’educació, cultura i socialització és 
compartida amb l’escola i el cercle d’amics. Alesho-
res, si el que veuen per part d’alguns són conductes 
violentes de qualsevol mena, il·legalitats, intoleràn-
cies, opressió, canvis del promès per part dels polí-
tics, emprant circumloquis per no reconèixer-ho, a 
més de la inseguretat laboral. El resultat és i serà 
el que estem veient: abandonaments escolars, bo-
tellons, consum a dojo d’alcohol, cada cop en edats 
més primerenques, amb el risc d’alcoholisme. Con-
duccions temeràries, alguns cops amb resultats fu-
nestos. Violències entre ells o contra els col·lectius 
més vulnerables, com és el darrer cas homòfob. Da-
vant d’aquesta tessitura l’ordre dels factors sí que 
altera el producte. 

Lluís Ferrer 
Figaró

Carta al Departament d’Educació

Referent a la carta signada per la Sra. Gemma 
Boix en nom del Departament d’Educació, que 
es va publicar en aquest bisetmanari el proppas-
sat dilluns dia 12 de juliol i que responia als pares 
que es van dirigir al conseller d’Educació, voldria 
fer les següents reflexions: en primer lloc, voldria 
deixar ben clar que en cap cas vull desmerèixer 
cap altre centre públic, com bé diuen els pares a 
la seva carta. Ho sostinc i ho defenso. Els pares, en 
la seva carta, parlen de la incertesa i ambigüitat de 
la resposta rebuda des de les instàncies que estan 
implicades en la planificació escolar a les quals es 
van dirigir. La resposta del dia 12 continua amb la 
mateixa tònica. El vocabulari utilitzat és propi del 
Departament: termes ostentosos i sofisticats que 
no resolen els problemes. La carta de resposta diu 
que el Departament va adaptant l’oferta educativa 
d’una ciutat o d’una comarca per donar la millor 
resposta a cobrir les necessitats d’escolarització 
de cada territori. Bé, en tot cas el Departament va 
adaptant l’oferta educativa des d’uns despatxos que 
poc coneixen la realitat del territori. Els despat-
xos veuen xifres i estadístiques que de cap mane-
ra no poden reflectir la realitat de les persones a 
les quals fan referència aquestes xifres. També diu 
que “com que l’alumnat en edat d’accedir al Batxi-
llerat a la comarca no havia augmentat en aquest 
curs i en canvi es disposava d’una línia més, es va 
treure una línia al Jaume Callís (...) aplicant uns 
criteris d’equitat i de lluita contra la segregació”. Si 
l’alumnat no havia augmentat i es disposava d’una 
línia més, per què es pren una línia a un centre? En 
tot cas, si es disposa d’una línia més, es pot afegir 
a un altre centre. Parla de criteris d’equitat i lluita 
contra la segregació. El fet que s’imparteixi Batxi-
llerat a municipis més petits de la comarca dismi-
nueix, en cadascun dels centres, el nombre d’itine-
raris i de matèries optatives que es poden cursar. 
Per tant, l’equitat es veu disminuïda. I pel que fa 
a la segregació, si l’INS Jaume Callís continua amb 
les quatre línies de Batxillerat, hem de parlar de 

segregació? Les quatre línies fins ara han estat ple-
nes a vessar amb alumnes que havien triat el cen-
tre voluntàriament, a vegades amb 38 i 39 a classe. 
I parla de lluita contra la segregació, amb 41 alum-
nes del territori que s’han quedat sense plaça en un 
centre que han triat com a primera opció. Això és 
segregació. No tindran la llibertat de triar on faran 
el Batxillerat. I l’institut Jaume Callís tampoc no 
tindrà 41 alumnes que volien entrar. Això també 
és segregació. I diguem les coses pel seu nom: el 
proper curs tindrà una línia menys i el següent en 
tindrà dues menys. A més, sembla que això és con-
trari a la llei de l’oferta i la demanda. Demanda, tal 
vegada, per part de la gent que viu al territori, no 
en un altre territori i en un despatx. Però “el més 
important”, diu la carta, “es va fer abans de la pre-
inscripció...”. Això ja el disculpa de tot aquest des-
propòsit. Fer el que és obligació de fer no és digne 
d’elogi. Els pares ja deixen ben clar que “l’adminis-
tració no va tenir en compte el nombre de peticions 
que cada curs acadèmic rep”. La carta que respon a 
la dels pares acaba dient que “cal destacar que tots 
els alumnes que no han pogut accedir al Jaume 
Callís tenen plaça adjudicada en altres centres de 
la ciutat de Vic o del seu municipi de residència”. Si 
partim de la base que ningú no es pot quedar sense 
centre, potser no cal ni esmentar-ho. Després d’ha-
ver treballat durant 37 anys a l’INS Jaume Callís, i 
haver-hi treballat molt de gust, és trist el que està 
fent el Departament i és injust. És un centre en el 
qual es treballa molt i on sempre s’han fet molts 
esforços per donar un ensenyament de qualitat, i es 
continuarà fent així, malgrat tot. El Departament, 
però, ho desconeix o no ho té en compte. Durant 
tots aquests anys, hem viscut constants pals a les 
rodes, dificultats, canvis i més canvis i problemes 
per part de qui hauria de donar suport i d’aportar 
solucions. Més d’una vegada i més de dues he pen-
sat que al Departament d’Educació el que menys li 
interessa és l’educació.    

Pepi Andreu Campedrós, catedràtica  
d’Anglès jubilada 

Vic
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Osona va tancar l’any 2020 
amb 465 empreses menys

L’impacte de la Covid en el teixit empresarial ripollès va ser menor; en va perdre 38

Vic/Ripoll

EL 9 NOU

La crisi de la Covid-19 va 
tenir un impacte directe en 
el teixit empresarial d’Oso-
na, el Ripollès i el Moianès. 
En el cas d’Osona es van 
perdre 465 empreses, que 
suposa una pèrdua del 8,1%. 
Una reducció lleugerament 
superior a la mitjana de 
Catalunya, on es va con-
traure un 7,9%, traduint-se 
en 20.480 empreses menys. 
En el cas del Ripollès i el 
Moianès, en canvi, la pèrdua 
d’empreses va ser en els dos 
casos del 4,1%, que repre-
senta un balanç de 38 i 17 
menys que l’any anterior. 
Amb data de 31 de desembre 
de 2020, a Osona hi havia 
5.288 empreses; al Ripollès, 
878, i al Moianès, 393. El 
confinament comarcal que 
van patir el Ripollès i la 
Cerdanya durant la passa-
da campanya de Nadal és 
un dels motius que explica 
que l’atur es disparés en 
aquestes dues comarques: va 
créixer un 41,7% i un 70%, 
respectivament. La Memò-
ria econòmica de Catalunya 
2020, elaborada pel Consell 
de Cambres de Catalunya, 
destaca que la crisi ha tingut 
un impacte molt desigual. 
Els efectes s’ha concentrat 
particularment en l’hos-
taleria, l’oci, el comerç i el 
transport, en les àrees geo-
gràfiques amb més turisme, 
en aquelles empreses de 
menor grandària i sobre els 
col·lectius de treballadors 
joves, dones i amb contractes 
temporals i rendes baixes.

L’elevat pes del sector 
agroalimentari a la comarca 
d’Osona –que com a sector 
essencial no va deixar mai 

G
R

IS
EL

D
A

 E
SC

R
IG

A
S

La crisi ha tingut un impacte desigual: s’ha concentrat en l’hostaleria, l’oci, el comerç i el transport

de treballar– explica que les 
afiliacions a la Seguretat 
Social disminuïssin només 
un 0,3% interanual (221 afi-
liats menys) durant el 2020. 
Aquesta xifra representa que 
la comarca va experimentar 
la segona menor reducció 
d’afiliacions en termes rela-
tius de la demarcació de 
Barcelona i una xifra molt 
més baixa que al conjunt de 
Catalunya, que va baixar un 
1,9%. L’atur registrat –que 
va augmentar un 21,9% res-
pecte al 2019 i es va situar 
en 9.190 persones– també 
demostra que l’impacte de 
la crisi va ser menor, ja que 
la mitjana catalana va ser 
del 28,2%, una xifra sense 
precedents. Osona va ser la 
comarca de Barcelona on 
l’atur registrat va augmentar 
menys, segons la Memòria 
econòmica de Catalunya 
2020, presentada divendres 

passat a la Llotja de Mar de 
Barcelona. El cas del Moia-
nès és excepcional perquè la 
filiació a la Seguretat Social 
–amb un total de 6.181 per-
sones– va augmentar malgrat 
l’impacte de la pandèmia. 
Ho va fer un 1,2% i junta-

ment amb l’Anoia van ser les 
dues úniques comarques de 
Barcelona que van augmen-
tar el nombre de persones 
afiliades. I ho va fer sobretot 
entre les dones. En canvi, el 
Moianès va registrar l’incre-
ment relatiu més important 
d’atur (41,7%). Al Ripollès, 

amb una reducció de l’1,4% 
del nombre d’afiliats (eren 
10.464 a finals d’any), també 
té un impacte important les 
restriccions de la Covid-19 
en l’atur (que va augmentar 
un 40%, amb un total de 
1.162 persones afectades), 
una xifra que a la demarcació 
de Girona només supera la 
Cerdanya, que va veure com 
l’atur creixia un 77, 3%. El 
Ripollès i la Cerdanya, pre-
cisament, van ser les dues 
comarques afectades pel con-
finament comarcal durant 
la campanya de Nadal, en un 
moment en què el virus esta-
va descontrolat i l’Hospital 
de Campdevànol, al límit. Cal 
tenir en compte, a més, que 
les dades d’atur no inclouen 
les persones en ERTO, per-
què continuen donades d’alta 
com a treballadors cotitzants 
malgrat que no estiguin 
actius laboralment.

El Ripollès  
i la Cerdanya, 
castigats pel 
confinament  

de Nadal 

La pandèmia 
ha estat un 
accelerador de 
tendències del 
mercat laboral

Vic/Ripoll

EL 9 NOU

La Memòria econòmica de 
Catalunya 2020 destaca 
que la Covid-19 ha accele-
rat tendències en el mer-
cat laboral. En primer lloc, 
la requalificació dels llocs 
de treball. Les ocupacions 
tècniques de més quali-
ficació han augmentat el 
seu pes sobre el total fins 
al 37,3% en el conjunt de 
Catalunya, accelerant la 
tendència que s’observa-
va almenys des de 2018. 
L’elevat percentatge de 
directius, tècnics i pro-
fessionals ha afavorit 
que amb l’arribada de la 
pandèmia un percentatge 
important d’aquests tre-
balladors (20%) passessin 
a fer teletreball. Abans de 
la Covid-19 només eren 
el 8,6% dels empleats els 
que treballaven des de 
casa.

Una altra de les tendèn-
cies accelerades per la crisi 
sanitària de la Covid-19 
és la transformació digital 
de les empreses catala-
nes. Segons una enquesta 
de la Cambra i l’Institut 
d’Estadística de Catalunya 
(Idecat), el 35% de les 
empreses deien que arran 
del coronavirus havien 
accelerat la seva trans-
formació tecnològica: la 
majoria han implantat 
el teletreball (92%), un 
33% han començat a fer 
màrqueting digital, un 
21% han renovat la pàgina 
web de l’empresa, un 17% 
han obert una nova línia 
de negoci i un 16% han 
començat a fer comerç 
electrònic.   
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Taradell

V.P.

En el context de creixement 
de Parlem Telecom, l’em-
presa de telecomunicacions 
catalana que acaba de sortir a 
borsa ha adquirit l’operador 
local de fibra òptica Tecno-
So, de Taradell. Propietat de 
Josep Caro i Carme Tarres, 
Tecno-So –fundada a prin-
cipis dels noranta– compta 
actualment amb 1.500 clients 
del servei de fibra òptica i 
2.500 de telefonia mòbil. 
“El que ens va interessar 
especialment de l’empresa 
és l’elevada penetració que 
té en el seu mercat, amb un 
40% dels clients potencials 
de Taradell”, segons Ernest 
Pérez-Mas, fundador i pre-
sident executiu de Parlem 
Telecom.

Tecno-So té fibra desplega-
da a Taradell i Santa Eugènia 
i està fent el creixement cap 

a Seva. A finals d’estiu, vol 
obrir dues botigues més a 
Osona, una a Vic i l’altra a 

2024. Paral·lelament al crei-
xement al mercat català tam-
bé ho ha fet en el valencià, on 
ha impulsat la filial Aproop.

Fundada el juliol de 2014, 
Parlem té com a màxims 
accionistes el seu president 
executiu, Pérez-Mas (23%), i 
la societat d’inversió de capi-
tal risc osonenca Ona Capi-
tal, del Grup Bon Preu i la 

família Carandell, que tenen 
aproximadament el 14%. 
Parlem Telecom va debutar 
al mercat alternatiu borsari, 
BME Growth, el passat 22 de 
juny. Tenia previst treure uns 
10 milions d’euros, i segons 
el seu president van obtenir 
peticions de més de 122 mili-
ons. En la seva estrena a borsa 
va aconseguir una pujada de 
les accions superior al 26%. 
Segons Pérez-Mas, volen créi-
xer no només al mercat català 
sinó a tot Europa.

Personal del Grup Girbau formant professionals del sector de la bugaderia

Vic

EL 9 NOU

L’empresa vigatana Girbau 
ha creat Girbau University, 
una plataforma virtual de 
formació en bugaderia. Cons-
ta d’un programa dirigit als 
professionals del sector i 
compost per un professorat 
en actiu. Els cursos en línia 
van des dels més generalis-
tes, per gestionar i optimit-
zar una bugaderia o mòduls 
específics de desinfecció, fins 
a formació, creats per a buga-
deries amb singularitats que 
requereixen un coneixement 
més específic, com són les 
hoteleres, les hospitalàries 
o les dels centres geriàtrics. 
Segons l’empresa, dedicada 
a la bugaderia industrial, 

aquesta nova plataforma 
<university.girbau.com> vol 

convertir-se en un espai on 
aprendre a millorar, de mane-

ra transversal, una bugaderia. 
Els cursos tant poden ser a 
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A finals d’estiu, volen obrir dues botigues més, una a Vic i l’altra a Malla

Entre els 
accionistes de 
Parlem hi ha  
Ona Capital

la carta, on cada alumne pot 
anar avançant al seu ritme 
mòdul a mòdul, o seminaris 
web en directe, on preguntar 
a l’equip els seus dubtes i 
consultes. La Girbau Univer-
sity està disponible en tres 
espais: el Girbau Experience 
Center, amb formacions pre-
sencials a l’aula; la platafor-
ma E-Learning, per seguir en 
línia, o la modalitat On Tour, 
que es poden impartir en les 
mateixes instal·lacions dels 
alumnes per aprendre amb 
les seves pròpies màquines i 
negocis. També hi ha semina-
ris de curta durada.

El Grup Girbau, amb més 
de 1.000 treballadors, el 2019 
va facturar 182,5 milions 
d’euros. L’any 2018 ja va 
posar en marxa un laboratori 
d’innovació oberta, el Girbau 
LAB. L’any passat, la factura-
ció va patir una davallada a 
conseqüència de la Covid-19 
i el seu impacte directe en el 
sector turístic, on se centra 
una part del seu mercat.

Malla, que se sumaran a la 
de Taradell. L’any passat 
va facturar poc més d’un 
milió d’euros. La integració 
a un grup més com Parlem 
Telecom ha de servir per 
“ampliar alguns serveis i 
ofertes, però mantenint el 
nostre valor afegit de con-
fiança, coneixement del 
territori i resolució de pro-
blemes”, diu Caro. A part del 
creixement orgànic, Parlem 
no descarta noves fusions 
amb operadors locals –n’hi ha 
una vuitantena a Catalunya– 
per continuar augmentant el 
seu pes en el mercat. L’any 
passat va augmentar la fac-
turació un 70%, arribant fins 
als 18,7 milions d’euros. El 
seu objectiu és créixer al vol-
tant del 20% en els propers 
exercicis per arribar a una 
facturació d’uns 60 milions el 

Parlem Telecom compra l’operador 
local de fibra Tecno-So de Taradell

L’empresa té prop de 1.500 clients de fibra òptica i 2.500 de telefonia mòbil

El grup vigatà dedicat a la bugaderia industrial crea una plataforma per formar professionals

La Girbau University
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Els veïns de Vic ja han gastat 
20.000 euros dels bons d’ajut als 
comerços
Vic Després de tres setmanes de posar-se 
en funcionament, els veïns de Vic han 
gastat 20.000 euros en els més de 80 esta-
bliments que s’han adherit a la campanya 
de bons d’ajut al comerç. Els vals de des-
compte es podran bescanviar fins al 31 
de juliol. Segons Bet Piella, regidora de 
Promoció Econòmica, Ocupació i Comerç, 
l’objectiu és que “reverteixin al comerç 
de proximitat i als establiments de res-
tauració”. A la foto, representants de 
l’Ajuntament de Vic, la Cambra d’Osona, 
comerciants i l’hostaleria. E.C.

La FCAC demana 
garantir la rendibilitat 
del sector lacti
Vic La Federació de Coopera-
tives Agràries de Catalunya 
(FCAC) va defensar dilluns 
a través de les Cooperatives 
Agroalimentàries d’Espanya 
la necessitat de prendre acci-
ons “reals i urgents” per solu-
cionar els problemes del preu 
de la llet. Ho va fer davant el 
secretari del Ministeri d’Agri-
cultura, Fernando Miranda. 
La llet per sota el preu de 
cost, diuen, destrueix valor, a 
més d’estar prohibit per llei.
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Prats acollirà una prova pilot del 
primer escorxador mòbil de l’Estat

ARCA realitzarà al mas Soler de n’Hug el primer servei pilot de tot l’Estat espanyol

L’escorxador mòbil s’ha instal·lat en un camió i a dins s’hi han habilitat dues zones, a més d’una cambra de fred

Prats de Lluçanès

Èric Calduch

L’Associació d’Iniciatives 
Rurals de Catalunya (ARCA) 
estrenarà al mes de setem·
bre el primer escorxador 
mòbil de tot l’Estat espanyol, 
per tal de donar servei als 
productors d’oví i cabrum 
d’Osona, el Moianès, el Bages 
i el Berguedà. La iniciativa 
s’ha convertit en una realitat 
gràcies a les trobades que en 
van definir la viabilitat i el 
funcionament entre un grup 
de ramaders, l’actual Depar·
tament d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural 
i alguns responsables del 
Departament de Salut. El pri·
mer servei pilot de l’escorxa·
dor mòbil es farà al mas Soler 
de n’Hug de Prats de Lluça·
nès el proper dilluns 19 de 
juliol. Al mes de setembre ja 
entrarà en funcionament de 
manera estable a una dotzena 
d’explotacions i progressiva·
ment s’anirà ampliant. 

L’escorxador mòbil dona 
resposta a una demanda dels 
ramaders de la Catalunya 
Central. En els últims anys 
hi ha hagut un tancament 
progressiu dels escorxadors 
municipals, fet que ha difi·
cultat molt als ramaders tro·
bar escorxadors propers que 
acceptessin les seves petites 
produccions. 

ARCA ha aconseguit el 

finançament necessari per a 
la prova pilot de l’escorxador 
mòbil gràcies a la creació del 
projecte BCN Smart Rural de 
la Diputació de Barcelona. 
Dins d’aquest programa s’in·
tenta ajudar el sector amb 
cinc obradors que s’estan 
construint en el marc de 
l’operació “Rural equipa’t”, 
on es troba l’escorxador 
mòbil i un altre projecte 
pendent al Moianès amb 
la creació d’un escorxador 
pilot modular. L’escorxador 
mòbil ha tingut un cost de 
96.000 euros i s’ha equipat 

a sobre d’un camió. Té una 
zona exterior amb platafor·
ma elevadora i diverses cle·
des metàl·liques que actuen 

com a tancat per a quatre o 
cinc animals. A dins s’hi han 
habilitat dues zones, a més 
d’una cambra de fred. La idea 
és que el vehicle permeti fer 
la matança amb les màximes 

condicions de benestar ani·
mal i garantir un servei ràpid 
i segur. 

Tot i així, l’escorxador 
mòbil requerirà complir 
alguns requeriments per 
poder disposar del servei. 
Els ramaders hauran de tenir 
una traçabilitat individual 
amb cada animal, a més de 
disposar d’una zona pavi·
mentada i tancada per col·
locar l’aparell amb connexió 
d’aigua i electricitat i, alhora, 
evitar que puguin accedir·hi 
altres animals mentre està en 
funcionament. 

Era una demanda 
de ramaders del 
Moianès i Osona

Convocatòria  
de subvencions  
a cooperatives per 
reactivar l’economia

Vic El Departament d’Em·
presa i Treball ha obert el 
període per demanar sub·
vencions econòmiques a pro·
jectes singulars d’empreses 
cooperatives per a la reac·
tivació socioeconòmica. Els 
projectes singulars tenen per 
objectiu la generació d’ocu·
pació a través de la creació 
de nous projectes empre·
sarials en el marc de l’eco·
nomia social i cooperativa 
mitjançant les oportunitats 
estratègiques generades pels 
sectors d’activitat o dels ter·
ritoris. El Departament, que 
prioritzarà els projectes que 
aprofundeixin en la transició 
energètica i la innovació tec·
nològica, ha pressupostat 7 
milions d’euros per a aquests 
ajuts de subvencions que 
es poden sol·licitar des de 
dilluns i fins a l’11 d’agost. 

CaixaBank crea  
un equip de gestors  
per al segment sènior

Vic CaixaBank ha creat el 
primer equip de gestors 
especialitzats en el seg·
ment de majors de 65 anys. 
D’aquesta manera es vol 
donar resposta a les seves 
necessitats específiques i 
oferir·los acompanyament. 
De moment hi haurà un 
equip format per sis conse·
llers sènior per donar respos·
ta a les comarques d’Osona, 
el Bages i el Berguedà. Tots 
els gestors rebran formació 
de gerontologia amb homolo·
gació universitària. 

Llotja de Bellpuig (12-7-21)

CONILL: 1,85 (–0,05)
POLLASTRE VIU: 1,11 (=) – 1,12 (+0,12)
POLLASTRE SACRIFICAT: 1,86 (=) – 1,83 (+0,16) 
OUS: xl: 1,24 · l: 0,75 · m: 0,70 · s: 0,50  (–0,02)
GALLINA LLEUGERA: 0,08 (=) 
GALLINA SEMIPESADA: 0,25 / 0,26 / 0,27 (=)
GALLINA PESADA: 0,30 (=)
GALL: 0,03 (=)
ESTRUÇ: S/C

Llotja de Vic (09-7-21) 

PORC: 1,880 / 1,892 (·0,067)
GARRINS RAÇA: recollida: 26 / 28 (=)
PARTIDA GRAN: 50,50 / 52,00 (·6,00)
ANOLLS (des de 351 kg): 3,93 /3,77/3,55/ 3,26 (=)

VEDELLS (fins a 350 kg): 3,98 /3,78/3,60 /3,38 (=)
FRISONS (+ de 211 kg): 3,44/ 3,36/ 2,10 (=)
FRISONS (fins a 210 kg): 3,27 / 3,17/ 1,67 (=)
VEDELLA (261/300 kg): 4,05/3,91/ 3,77/ 3,42/2,76 (=)
VEDELLA (221/260 kg): 4,11/3,95/ 3,81/ 3,51/ 2,75 (=)
VEDELLA (180/220 kg): 4,16/3,96/3,82/3,54/2,77 (=)
VACA: 3,15 / 3,00 / 2,80 / 2,25/ 1,70 / 1,50 (0,05)
FRISÓ: 50 / 100 (+5) 
ENCREUAT: 110 / 225 (=)
TÒFONA NEGRA (quilo): s/p

Mercolleida (9-7-21)

PORC VIU selecte: 1,422 (·0,050) 
LLETÓ 20 kg: 30,00 (·6,00)   
XAI (23 a 25 kg): 3,42 (=)  
XAI (25 a 28 kg): 3,27 (=)  
OVELLA DE VIDA: 75 /u (=)  

BLAT PINSO: 229 (·3)
BLAT PA: 233 (·3) 
MORESC: 266 (·5)
ORDI LLEIDA: 215 (·3)   
COLZA: 500 (+50)

Llotja de Barcelona (13-7-21)

GARROFA: 135/t (=)
GARROFA FARINA: 125/t (=)
SOJA PAÍS: 400/t (–15)
MORESC UE: 256/t (–14)
BLAT: 229/t (–2)
ORDI PAÍS: 216/t (–3) 
FARINA DE PEIX: 1.120/t (+20)
GIRA·SOL: 317/t (–3)
MILL: 410/t (=)
COLZA: 325/t (–5)
SORGO: s.c. L
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També podeu trobar EL 9 NOU a les 
següents poblacions de la costa:

Subscriptors i lectors d’
Llibreries a la costa

Des del 21 de juny
fins al 13 de setembre

Blanes

 Papereria-regals Laia
Av. Los Pavos, 11-13
 RB3
C. Alberes, 47
 Eventia Press 
C. Esperança, 37
 Botiga Katy
C. Jaume Ferrer, 1,
 ES Cred Blanes
C. Accés Costa Brava, 136

Cadaquès

 Llibreria Rahola
Av. Caritat Serinyana, 2

Calella de Palafrugell

 Supermercat Anna
Pg. Torre, 58

Calonge

 ES Cred Calonge
Ctra. GI-667  km 1,03

Castelló d’Empúries

 Esclat Castelló 
d’Empúries
C. La Closa dels Frares, s/n

El Port de la Selva

 Llibreria Corominas
C. Illa, 8

Empuriabrava

 Super Montserrat - Valira
C. Sant Maurici, 401

L’Estartit

 Llibreria Marta
Av. Grècia, 2
 Llibreria Elias
C. Santa Anna, 11
 Càmping Les Medes
Pg. Camp de l’Arbre

L’ Escala

 Bon Preu l’Escala
C. Closa d’en Llop, 80
 Llibreria Camp Rabassa
Av. Montgó, 41

Llafranc

 Llibreria Font
C. Francesc de Blanes, 20

Llançà

 José M. Gros Suriñach
C. Castella, 23
 Fotografia Vicenç Pumare-
da C. Major, 6

Lloret de Mar

 Mic-Mic
Av. Vila de Blanes, 37 (termi-
nal bus 53)
 Motlle Color
C. Pere Codina i Mont, 57
 Estanc núm. 3, Maria 
Riera
Pg. Venècia, 10-12
 Esclat - Lloret de Mar
Av. de les Alegries 9 -11 (Pla 
Parcial St. Quirze)
 Bon Preu
C. Torrent, 43

Palafrugell

 Diaris, revistes, paper-
eria Pilar
Av. Pompeu Fabra, 49
 Llibreria Costa Brava
C. Raval Inferior, 3 
 ES Cred Palafrugell
Av. Espanya, s/n
 Esclat Palafrugell
Av. Espanya, s/n
 Esclat Palafrugell
C-31, s/n

Palamós

 Bon Preu
C. St. Joan B. Salle, s/n
C. Pla del Llop, 2
 ES Palamós
C-31, km 327 (enllaç Vall-llo-
brega), s/n

 Llibreria Europaper
Av. Catalunya, 31, local 2

 Guerap
C. President Macià, 16

Pals

 Autoservei Montserrat
Av. Mediterrani - platja de 
Pals, s/n

Platja d’Aro

 Llibreria La Vela
Av. Ciutat de Girona, 33

 Ciber d’Aro
Av. Costa Brava, 6
 Catalina García Puertas
Av. Cavall Bernat, 127 bis

 Susana G-94
C. Galerias Sant Lluís, 56

 Regal’Aro
C. Santiago Rusiñol, 3

 ES Cred Platja d’Aro
Av. Castell d’Aro, p.k. 122

Roses

 Llibreria canyelles
Av. Díaz Pacheco (platja 
Canyelles Petites), 7

 Kimy Caramels, premsa i 
detalls
C. Riera Ginjolers, 31

 Llibreria Mas Blanch
C. Mas Oliva, 20

S’Agaró

 S’Agaró Premsa
Av. Platja d’Aro, 282

Sant Antoni de Calonge

 Llibreria Sant Antoni
C. Sant Antoni, 155

 Valentina Mar
Pg. Marítim, s/n

 Llibreria Dalmau
Pl. Catalunya, 2

 Bon Preu Sant Antoni de 
Calonge
Av. Catalunya, 1

Sant Feliu de Guíxols

 Llibreria-papereria
Gironès
Av. Catalunya, 36

 Agustí Roldós Soler
C. Anselm Clavé, 5

 Estanc Claramunt
C. Girona, 41
 Esclat Sant Feliu de 
Guíxols C. Girona, s/n

Sant Pere Pescador

 Gemma Silvestre Roig
C. del Mar, 23
 Bon Preu
C. Castelló, s/n

Tamariu

 Llibreria Patxei
Pg. del Mar, 24

Torroella de Montgrí

 Llibreria Elias
C. Major, 11
 Bon Preu Torroella de 
Montgrí
Av. Lluís Companys (Pol. del 
Lledoner), s/n

Tossa de Mar

 Esclat Tossa de Mar
C. Lluís Companys cantona-
da C. Francesc Macià, s/n

 Estanc Capell
C. La Guàrdia, 20

Establiments on es poden 
bescanviar els VALS

Establiments on es 
pot comprar EL 9 NOU

Llegenda
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GES BISAURA
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Artistes i artesans de Santa Maria de Besora que fan la primera exposició com a associació ArtBesora aquest cap de setmana a la sala polivalent del poble

Creen la Penya Gironina 
de la Vall del Ges, 
amb seu al casal de la 
gent gran de Borgonyà 

(Pàgina 46)

Artistes de Santa Maria de 
Besora estrenen aquest cap 
de setmana una exposició 
conjunta dels seus treballs

(Pàgina 47)

Entrevista a Jordi 
Pratdesaba, de Sant Quirze, 
cantant de Zumbido 
Llampec, que treu nou disc

(Pàgina 48)
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Carrer Major, 9 
Sant Vicenç de Torelló

Tel. 93 859 09 71

kaskaglina@gmail.com

@forndepaglina

Horari:
Dilluns tancat

De dimarts a  divendres
de 7.30 a 13.30 i de 16.00 a 19.00

Dissabtes i diumenges de 7.30 a 14.00
Vine els diumenges al mercat i visita’ns!

C. Pont, 31
08570 Torelló

Tel. 93 859 07 46

www.joieriacodina.com
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Membres de la Penya Gironina de la Vall del Ges, aquest dimecres al vespre a Borgonyà

Borgonyà

Guillem Rico

“Som vermells i blancs, som 
quatre rius a sota el cel. / 
Estem units, germans i amics, 
ara no cal témer per res”. Així 
comença l’himne del Girona 
FC i la segona frase resumeix 
en part la motivació i la filo-
sofia de la nova Penya Giro-
nina de la Vall del Ges, que el 
club ha fet oficial els darrers 
dies. Ara la formen 10 perso-
nes de Torelló, Sant Vicenç 
i Sant Pere i la seu social 
l’han establert a la colònia de 
Borgonyà, precisament un 
lloc que va marcar els orígens 
del futbol a Catalunya. El 
president, Alejandro Blanco, 
explica que tot plegat va sor-
gir abans del confinament 
quan els integrants, que es 
coneixien de vista, havien 
anat coincidint diverses vega-
des al camp de Montilivi. De 
les trobades es va passar a 
quedar directament per anar 
a veure els partits al camp i 
al bar, comenta, i a comen-
çar a funcionar en part com 

una penya. “Va anar sortint 
de mica en mica” per la seva 
afició per l’equip que era el 
que els unia, comenta Blanco, 
i ara aquests 10 han acabat 
fundant l’entitat.

Els membres de la penya 
van escollir Borgonyà per 
ubicar-hi la seu per evitar 
centralitzar-ho a Torelló, on 
es fa un gruix més gran d’ac-
tivitats, a banda que alguns 

coneixien un espai que 
l’Ajuntament de Sant Vicenç 
els podia cedir al casal de la 
gent gran. En aquest punt, 
disposen també d’una zona 
a fora per poder instal·lar-hi 

una pantalla, si es dona el cas 
i veure els partits a l’aire lliu-
re, un fet que amb les mesu-
res Covid els pot afavorir. 
Des de la Penya Gironina de 
la Vall del Ges comenten que 
des de l’inici de la pandèmia 
ha estat complicat trobar-se, 
però que han mantingut el 
contacte, en alguns moments, 
només per WhatsApp i a 
mesura que s’han flexibilitzat 
les mesures han augmentat 
les trobades, fregant el límit 
de 10, tots els membres actu-
als, quan ha estat permès, o 
en ocasions en taules sepa-
rades.

L’afició i el sentiment 
pel Girona a alguns dels 
membres de la penya els ve 
d’abans que pugessin a Pri-
mera Divisió. Alguns, perquè 
estudiaven a Girona i havien 
anat al camp diverses vega-
des. Ara “ens hauria agradat” 
que tornés a pujar a Primera 
però de nou no ha pogut ser, 
lamenta Blanco. Tot i això, 
confia que pugui ser l’any 
que ve. 

A partir de l’oficialització, 
“ja som de la família del 
Girona” i els membres de la 
Penya Gironina de la Vall del 
Ges esperen créixer pel que 
fa als integrants mantenint 
l’essència i el sentiment ver-
mell i blanc que els ha fet 
moure.

Nombrós públic  
a l’Aplec de Sardanes  
de Montesquiu
Montesquiu La Font d’en 
Nando va ser l’escenari de la 
cinquena edició de l’Aplec  
de Sardanes de Montesquiu, 
que va tenir lloc dissabte a 
la tarda. La Cobla Principal 
del Llobregat i la Cobla Tres 
Vents de la Catalunya Nord 
van fer sonar les sardanes 
que van ballar un nombrós 
públic. Durant l’acte es va 
fer el sorteig d’una panera i 
amb la venda de tires es van 
recaptar 598 euros que es 
destinaran a La Marató de 
TV3, que aquest any es dedi-
ca a la salut mental.
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Disset propostes 
als pressupostos 
participatius de  
Sant Vicenç

Sant Vicenç de Torelló Els 
veïns de Sant Vicenç poden 
votar de forma telemàtica 
fins al 25 de juliol entre les 
17 propostes finalistes dels 
pressupostos participatius 
de l’Ajuntament. Fins al 
6 d’agost també es podrà 
fer de forma presencial a 
l’Ajuntament. D’altra banda, 
el dia 29 de juliol a la tarda 
s’habilitarà un punt a la plaça 
de l’Ajuntament i un altre a 
la Casa Cuna de Borgonyà. 
També es podrà fer al mercat 
setmanal de l’1 d’agost.

Sentiment vermell i blanc
Aficionats al Girona FC creen la Penya Gironina de la Vall del Ges, amb seu a Borgonyà
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* Ulleres de sol de les marques Forecast, Lodi, Roberto Torretta, Scalpers, Coronel Tapiocca o Lester amb lents solars graduades orgàniques  1.5. Esf. +4 Cil. +2.
Consulteu muntures de sol graduables. Promoció vàlida fins el 31 de juliol del 2021. No acumulable a altres ofertes.
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Alguns dels artistes i artesans que participaran a la mostra, el cap de setmana passat a Santa Maria de Besora

L’art de Besora
Més de 20 artistes de Santa Maria  

de Besora exposen les seves obres aquest 
cap de setmana a la sala polivalent

Santa Maria de Besora

Guillem Rico

Al municipi de Santa Maria 
de Besora hi ha 156 habi-
tants i entre aquests molts 
artistes i artesans que ara 
s’han associat a través d’una 
nova entitat, ArtBesora, que 
fa la seva primera activitat 
aquest cap de setmana. Es 
tracta d’una exposició a la 
sala polivalent que faran 24 
artistes i artesans veïns del 
poble, aquest dissabte de 6 
de la tarda a 9 del vespre i 
diumenge de 10 del matí a 
2/4 de 3 del migdia. Des del 
col·lectiu expliquen que amb 
la proposta volen “donar una 
visió conjunta a diferents 
iniciatives individuals i posar 
en valor el potencial creatiu 
del territori”. La voluntat, 
afegeixen, és “fer sentir la 
veu i projectar valors als ano-
menats micropobles on molt 
sovint queda silenciada”. 

Rosa Quirante, membre 
d’ArtBesora, comentava que 
entre les persones que for-

men l’entitat n’hi ha que es 
dediquen professionalment 
a aquesta activitat i d’altres 
que ho fan com una afició. 
Tot va sortir quan es van 
començar a flexibilitzar les 
mesures del confinament 
per la Covid-19. La iniciativa 
va sorgir d’un grup de veïns 
amb inquietuds artístiques 
i de mica en mica ho va fer 
arribar a més gent –ara són 
29–, ja que l’entitat “està 
oberta” a integrar més perso-
nes que viuen o tenen segona 
residència a Besora. Molts 
dels integrants s’han conegut 
preparant l’exposició a la sala 
polivalent el cap de setmana 
passat, ja que alguns viuen 
en masos més aïllats i no han 
coincidit tant. 

A la mostra s’hi podran 
veure treballs de diferents 
disciplines com la pintura, 
el dibuix i la il·lustració; 
escultura; fotografia; dis-
seny gràfic i escenografia o 
il·luminació; artesanies de 
sabons, tèxtil, farmaciola, 
origami i nines, o d’altres 

relacionats amb la compo-
sició, el cant i la música que 
hi portaran alguns dels seus 
treballs. Durant el cap de set-
mana hi haurà música amb el 
grup Neko Duo.

ArtBesora, que té el suport 
de l’Ajuntament, ha nascut 
amb la voluntat de consoli-
dar-se com a entitat i fer més 
activitats de cara al futur 
potser vinculades a la fira 

medieval. La voluntat dels 
integrants del grup, afegeix 
Quirante, també és crear 
xarxa amb altres iniciatives 
similars d’Osona i de la resta 
del territori.
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La iniciativa es va portar a terme divendres i dissabte passat

Torelló planteja repetir les 
jornades de “Comerç viu” 
després de la primera edició
Torelló

G.R.

Espectacles, jocs i música 
van dinamitzar divendres i 
dissabte passat el centre de 
Torelló i la zona de la plaça 
de la Sardana en el marc de la 
campanya “Comerç viu”, que 
organitzava l’Ajuntament de 
Torelló amb la col·laboració 
del Consorci de la Vall del 
Ges, Orís i Bisaura. L’objec-
tiu, com apunta la regidora 
de Comerç, Mercè Faja (ERC-
JpT), era dinamitzar l’activi-
tat comercial del poble i que 
la gent s’hi quedés el cap de 

setmana, “que afavoreixi el 
flux de gent”. Al llarg dels 
dos dies, “no hi va haver mul-
tituds”, assegura la regidora, 
però “a totes hores van anar 
entrant i sortint d’una acti-
vitat a l’altra”. Això, diu, va 
afavorir l’activitat comercial. 
Aquesta iniciativa va sorgir 
després que es prengués la 
decisió de no celebrar la Nit 
de Botigues. Segons Faja, 
aquesta nova activitat no 
pretén substituir-la i per 
tant es plantegen que es 
pugui anar repetint en altres 
moments de l’any i també en 
altres espais.
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“M’agradaria que aquest projecte 
funcionés i omplíssim pavellons”
Jordi Pratdesaba, cantant del grup de rock Zumbido Llampec, que el dijous presenten nou disc

Sant Quirze de Besora

Pol Baraza 

Qui és Jordi Pratdesaba, 
conegut com a Soci? 

Hòstia, ara m’has fotut! Jo 
diria el cantant de Zumbido 
Llampec, un bisaurenc i músic 
obrer. 

D’on neix la seva passió 
per la música?

De petit, la meva germana, 
la Big Mama, em ficava dis·
cos de hard rock amb 13 anys. 
Tocava la guitarra i li agra·
dava molt la música. Teníem 
el hobby d’assajar amb col·
legues i no m’imaginava què 
podia passar si no hagués 
estat músic. 

De petit, era dels que 
somiava a tenir el seu propi 
grup? 

Sí. He tingut uns coneixe·
ments molt bàsics, he sigut 
molt autodidacta. Però amb 
12 anys ja vaig crear el meu 
grup i vas aprenent. A part, 
David Mascarella també em 
feia classes. 

Què t’aporta el rock & roll 
a diferència de la resta d’es-
tils musicals? 

Vaig començar amb un 
grup de hard rock, però des·
prés em va marcar molt el 
blues. De moviment rock 
tampoc n’hi ha hagut gaire, 
ara és més modern. I, a part, 
puc escoltar música molt 
variada. 

El seu grup, Zumbido 

Llampec, va néixer al vol-
tant del 2006-2007 i després 
d’una dècada de pausa van 
tornar als escenaris el 2018. 
A què es deu aquesta para-
da? Era necessària per carre-
gar piles? 

Jo vaig provar un altre 
grup, però no va acabar de 
funcionar. També tocava la 
guitarra i cantava, però era 
complicat. Amb Zumbido 
Llampec també hem passat 
èpoques fosques. Però des·
prés d’un temps, no sé com 
va anar i em van trucar per 

tornar a començar. Quatre o 
cinc anys abans jo ja els ho 
deia, però no em van fer cas. 
No m’ho vaig pensar gaire 
i vam tornar a quedar. Vaig 
intentar tornar a cantar i 
tocar la bateria alhora, que 
ja ho havia fet prèviament 
i m’animaven, però tècni·
cament era difícil. Has de 
cantar i tocar la bateria d’una 
altra manera, d’una manera 
molt simple, i amb el cant 
tampoc hi tinc molta expe·
riència. Un cop constituïts i 
abans de la crisi de la Covid·
19, vam fer el primer disc, 
Temps intempestius, vam fer 
quatre o cinc concerts, en 
què el gran públic se centra·
va molt en el cantant. 

Van començar com un 
trio, en què vostè era el 
bateria i el cantant. Ara es 
dedica exclusivament a la 
veu. Com va viure aquesta 
transició? 

Encara ens estem adaptant, 
però molt bé. Ja hem gravat 
el segon disc, que a més 
comptem amb més gent com 
Miquel Ollich a la bateria. 
Havíem estat molts anys 
parats i necessitàvem joven·
tut i tot sonava com molt 
fosc. 

Cançons com Soc un 
dropu i L’adoració al pollas-
tre, recollides en el darrer 
àlbum, són un autèntic èxit. 
A què creu que es deu això? 

Són de la primera època, 
però és cert que als concerts 
ens les demanen molt. El 
públic ja et diu quines li 
agraden i quines no, però 
fins que no les toques no ho 
saps. 

En què s’inspira per 
escriure les cançons? En 
alguna ocasió ha explicat 
que moltes d’elles són de 
caràcter amorós. 

No acostumen a ser d’amor 

profund. Moltes són de sexe 
estúpid, que en dic. Mai pre·
sento una lletra escrita. Un 
cop tenim la melodia anem 
improvisant, que per això 
sonen aquestes cançons amb 
un toc americanat que en 
dic. Jo vaig fent melodies i 
em va sortint el missatge. A 
partir de la melodia aconse·
guim construir tota la lletra. 
Ells van fent (referint·se a 
la resta de músics) i jo vaig 
cantant. Anem construint les 
frases, em queden paraules 
pel mig, però a base d’impro·
visació ho anem construint. 
Utilitzo molts castellanismes 
i paraules en anglès. Fins 
i tot Zumbido, que és una 
paraula supercastellana i 
mira que el portem al nom. 
Això sí, són hores i hores 
de fressa i tot és possible. A 
més, és important destacar 
que no som un grup polí·
tic, cadascú pensa a la seva 
manera. 

Glopeja’m els ous també és 
un clàssic. No obstant això, 
els noms acostumen a ser 
força peculiars. 

Això soc jo, i com més dis·
barats digui millor. El guitar·
rista, per exemple, fins que 
no hem acabat de gravar no 
se’n dona compte. Els noms 
surten de manera molt ràpi·
da, a vegades en el moment 
de gravar. 

Estan a punt de llançar el 
nou disc, Sobre pronòstic. 
Què en pot avançar? 

És un disc més d’esperança, 
amb alguna cançó pardilla. 
Són cançons basades en l’op·
timisme de canvi, algunes 
també de tragicomèdia. Ara la 
cosa ha canviat, però al princi·
pi de la crisi hi havia aquesta 
fe de voler·ho canviar tot, i 
això hi està molt reflectit, que 
tots ens vam tornar una mica 
hippies. Ara ja torna a córrer 
l’egoisme i la gent és més 
tòxica que mai. 

On es veu el Soci d’aquí a 
10 anys? 

A mi m’agradaria que 
aquest projecte funcionés i 
omplíssim pavellons, en llocs 
en condicions, i que la gent 
s’ho passi bé. A més, la idea és 
publicar un disc cada any. 

Havaneres i cançons 
de taverna tanquen 
Les Fresques a Torelló

Torelló Les havaneres de Les 
Anxovetes i les cançons de 
taverna de Tururut Bonaigua 
tanquen aquest divendres 
Les Fresques de Torelló, un 
cicle que ha portat propostes 
d’arts escèniques i musicals 
els dijous i divendres de juli·
ol i que passarà el relleu a la 
festa major. La primera actu·
ació serà a partir de 2/4 de 10 
del vespre i la segona, a les 
11 als jardins Vicenç Pujol. 
Aquest dijous va ser el torn 
de Leandre Clown amb l’es·
pectacle Fly me to the moon.
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D’esquerra a dreta, Jordi Pratdesaba (cantant), Miquel Ollich (bateria), Jordi Baltanas (guitarra) i Ose Recio (baix)
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L’equip Juvenil A del Vic Riuprimer celebrant l’ascens a Preferent

El Vic Riuprimer puja 
a Juvenil Preferent

Els principals clubs de la comarca fan balanç de la temporada

Vic

Laia Miralpeix

Temporada històrica pel 
Vic Riuprimer REFO feme·
ní amb tres ascensos dels 
cinc equips amb què el club 
comptava aquesta temporada 
sense oblidar la permanència 
del primer equip a Primera 
Nacional amb una sisena 
posició. “Ha estat una tem·
porada espectacular, millor 
no es pot fer”, comenta Ester 
Arnaus, coordinadora del Vic 
Riuprimer REFO femení, que 
explica que “s’han recollit 
els fruits d’anys de treball 
i constància de molta gent 
que ha passat pel club i que 
ha treballat per aconseguir 
que aquest any hi hagi hagut 
aquests tres ascensos”. Es 
tracta del Sènior B a Primera 
Divisió, el Juvenil A a Prefe·
rent i el B a Primera Divisió. 

D’aquests tres, i sense 
treure mèrits a la resta de 
jugadores, el més destacat és 
el del Juvenil A a Preferent. 
Una fita històrica ja que fins 
al moment cap equip de la 
comarca havia aconseguit 
jugar a aquesta categoria 
des que es va formar, fa unes 
temporades. Anteriorment, 
el mateix Vic Riuprimer o 
fins i tot el Torelló havien 
estat a Primera, que abans 
de la reestructuració era la 
màxima categoria de Juvenil: 
“Competir contra les més 
grans serà un repte molt 
xulo per les jugadores que 
s’ho han guanyat aquest any 
però també pel club”. L’equip 
Juvenil A va aconseguir la 
segona posició amb 36 punts 
en el grup 2, només superat 
pel Sant Gabriel. Unes esta·
dístiques que li van permetre 
l’anhelat ascens. 

que hi aposten”. És el cas per 
exemple de l’OAR Vic, que 
és el club que més equips i 
llicències femenines té a la 
comarca. 

Anna Soler, coordinadora 
del femení del club vigatà, 
explica que “estem molt con·
tents per la temporada, hem 
fet un pas endavant”, i des·
taca l’ascens de l’Infantil A, 
“que l’any passat ja va quedar 
primer però per culpa que no 
hi va haver ascensos no va 
pujar”, mentre que el Juvenil 
es va quedar a les portes de 
l’ascens, amb una segona 
posició, per darrere del Vic 
Riuprimer. Soler també rei·
vindica “el treball que des de 
fa molts anys s’està fent en 
formació des de l’OAR Vic”, 
convertit en l’equip de la 
comarca que més jugadores 
té. Enguany ha tingut sis 

equips més l’escoleta i de 
cara a l’any vinent “continua·
rem creixent”  

A part del nombre d’equips 
i jugadores, a la comarca tam·
bé es destaca per les diverses 
categories que els equips 
Sènior han aconseguit en els 
darrers anys. A més del Sèni·
or A del primer equip del Vic 
Riuprimer, destaca el Man·
lleu, que finalment va poder 
mantenir la categoria de Pre·
ferent, mentre que el Torelló 
es va quedar a un pas de l’as·
cens a aquesta categoria. 

El coordinador, Marc 
Pladevall, comenta que “ha 
estat una temporada excel·
lent, sense perdre cap par·
tit, només uns empats ens 
han allunyat de la primera 
posició. Potser el premi de 
l’ascens no l’hem tingut, però 
em quedo amb el treball i 

Per la seva banda, el Juve·
nil B va quedar primer del 
grup B, amb 34 punts, mentre 
que el Sènior B s’estrenarà la 
propera temporada a la Pri·
mera Divisió després d’acon·
seguir el campionat del 
grup 5 amb 33 punts. Unes 
dades que reflecteixen el bon 
moment del futbol femení 
osonenc i la importància de 
“tenir un planter per poder 
nodrir en un futur el primer 
equip”. 

Arnaus comenta que “actu·
alment el 70% o 80% de la 
plantilla de l’equip de Nacio·
nal està format per gent feta 
a la casa o que ha passat per 
la base del club. Això és molt 
important i volem aconse·
guir que en un futur el 100% 
o gairebé la totalitat sigui 
gent del club”. En aquest sen·
tit destaca la importància de 
tenir el Juvenil a Preferent 
“en el qual les noies podran 
competir a un gran nivell i 
el dia de demà estaran més 
preparades per competir amb 
el primer equip”. 

De cara a la propera tem·
porada, Arnaus té clar que 
“serà molt difícil repetir 
la temporada que hem fet 
enguany, però hi ha les 
ganes i la il·lusió per man·
tenir totes les categories i 
aconseguir la consolidació 
d’aquests equips per fer que 
més endavant puguem fer un 
pas més”. 

El Vic Riuprimer REFO 
ha deixat el llistó molt alt la 
temporada 2020/21, però no 
ha estat l’únic equip de la 
comarca que ha aconseguit 
bons resultats en clau feme·
ní. Arnaus assenyala que “a 
la comarca d’Osona hi ha un 
potencial molt ric en femení, 
perquè hi ha diversos equips 

Christian 
Donaire 
continuarà  
al primer equip 

Vic

L.M.

Christian Donaire es va 
fer càrrec del primer equip 
femení del Vic Riuprimer 
REFO a mitja temporada 
i el seu treball i els bons 
resultats del conjunt 
osonenc li han permès la 
renovació una temporada 
més amb l’objectiu de con·
tinuar fent una gran feina 
a la Primera Divisió Nacio·
nal per tercera temporada 
consecutiva i millorar la 
sisena posició aconseguida 
aquest curs. 

El conjunt femení té 
previst renovar gran part 
del bloc de l’equip i les 
primeres a fer·ho han 
estat Carlota Marsó, Paula 
Jiménez, Queralt Torre·
deflot, Anna Busquets, 
Mònica Lozano, Mireia 
Roca i Núria Sala. També 
han donat a conèixer les 
dues primeres incorpo·
racions. Es tracta d’Aina 
Macià, que torna al club 
després d’una estada a 
l’Igualada, i Ivet Coll, pro·
vinent del Manlleu. Del 
club groc·i·vermell també 
arribaran dues jugadores 
més: Ona Verdés i Carla 
Niubó, encara que aquesta 
darrera ho farà al gener, 
ja que per motius profes·
sionals està vivint fora de 
Catalunya. 

L’equip Sènior de la UD 
Taradell se’n va a la FUE Vic

Taradell/Vic Després de diverses temporades, 
amb algun parèntesi, la UD Taradell no tindrà 
equip Sènior femení. La marxa de l’entrenador 
Nil Murfulleda a la Fundació UE Vic, del qual 
ha passat a ser el coordinador del femení, i la 
creació d’un equip Sènior a l’equip vigatà han 
provocat que la majoria de jugadores, amb prè·
via oferta del conjunt de la capital, hagin fitxat 
pel conjunt blanc·i·vermell, ja que els oferia 
un projecte més interessant que el del conjunt 
blanc·i·blau, segons han explicat a EL 9 NOU. 
L’equip taradellenc per tant es desfarà, ja que 
pràcticament totes les jugadores –només tres o 
quatre eren de Taradell– han fitxat per la FUE 
Vic: “Teníem clar que hi anàvem totes o cap”, 
expliquen. Per la seva banda, la UD Taradell està 
treballant per mantenir l’equip Cadet.  
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L’equip Juvenil A del Vic Riuprimer celebrant l’ascens a Preferent

l’esforç de les jugadores, que 
ho van intentar fins al final”. 
De cara a la propera, Plade-
vall explica que “intentarem 
assolir l’ascens, i per fer-ho 
continuarem treballant 
amb un projecte molt jove i 
amb un club que aposta pel 
femení”. El coordinador del 
Torelló afegeix que “alguna 
cosa estem fent bé quan 
cada any el Barça ens fitxa 
alguna jugadora”. De fet, 
Pladevall elogia el treball 
que s’està fent a la comarca 
de futbol femení i sobretot 
dels clubs que aposten per 
la base” i conclou dient que 
“a la comarca d’Osona el fut-
bol femení està més viu que 
mai”. En aquest sentit, Pla-
devall aposta per la creació 
d’un únic equip femení que 
podria competir a categories 
molt superiors. 

Barça i Espanyol ‘pesquen’ a les 
comarques d’Osona i el Ripollès
Vic/Ripoll Bruna Vilamala és la futbolista oso-
nenca més internacional i un referent per a moltes 
jugadores, ja que juga al primer equip del Barça. 
Però no és l’única representant d’Osona i el Ripo-
llès amb qui tant el FC Barcelona com l’RCD Espa-
nyol s’han fixat. Ariadna Ayats, Sara Ismael, Lila 
Manjang, Cristina López, Magalí Capdevila, Clàu-
dia Riumalló, Jana Muro i Xènia Carceller són juga-
dores osonenques i del Ripollès que la temporada 
vinent defensaran els colors del Barça. Les darreres 
a incorporar-s’hi han estat Carceller i Ayats. Al club 
blaugrana també hi ha l’entrenadora de Taradell 
Berta Prat. A l’Espanyol hi juguen Renata Cavilli, 
Núria Benet, Gemma Estany, Bruna Quinta i Daya-
ne Hernández i Ivette Rodríguez, noves incorpora-
cions. D’altres aquests dies estan a prova. A la foto, 
Benet i Estany, campiones amb el Juvenil B. Cavilli 
també ha guanyat la Lliga amb l’A.   

L’efecte Barça i l’augment 
d’equips femenins a la comarca

Vic

L.M.

El triplet històric del Barça 
amb la consecució de la Lli-
ga, la Copa i la Champions 
ha donat visibilitat al món 
del futbol femení. Tot i que 
a les comarques d’Osona, 
el Moianès i el Ripollès fa 
molts anys que nenes i noies 
han picat pedra i hi juguen, 
el triplet blaugrana s’ha con-
vertit en el mirall per a mol-
tes esportistes que han vist 
com la societat cada vegada 
s’interessa més pel futbol, 
sigui masculí o femení, i que 
equips que fins ara no tenien 
secció femenina comencin a 
preparar-la per a la tempora-
da vinent. 

És el cas, per exemple, 
del Sant Julià. Fa més d’una 
dècada el club havia tingut 

un Sènior femení però fa uns 
quants anys que va desapa-
rèixer. La temporada vinent 
el club tindrà un equip Aleví: 
“Ens van venir a veure una 
colla de noies del poble, unes 
13, animades per la Copa 
d’Europa que havia aconse-
guit el Barça i ens van dir que 
volien jugar a futbol”, comen-
ta Jordi Portet, del club. Així 
és com el Sant Julià, que mai 
no havia tingut base femeni-
na, ha començat a treballar 
per al que podria ser l’embrió 
del femení al club. 

Semblant ha passat a 
Castellterçol. El conjunt del 
Moianès ha passat els últims 
anys d’un equip de futbol 7 
a un femení Sènior i per a la 
temporada vinent comptarà 
amb una escoleta amb més 
de 20 jugadores del municipi: 
“Per un poble de 2.500 habi-

tants, tenir 20 jugadores a la 
base del club és tot un èxit”, 
apunta Adrià Relats, presi-
dent del club. Una escoleta 
que en un futur ha de nodrir 
el primer equip.

El Vic Riuprimer REFO 
també passarà de cinc a set 
equips. L’OAR Vic tindrà 
vuit equips de competició 
femenins: tres Infantil, dos 
Cadet, un Juvenil, un Sènior 
i un Aleví i l’escola femeni-
na, mentre que el Torelló 
passarà de cinc a sis equips. 
Altres equips de les comar-
ques d’Osona, el Ripollès i el 
Moianès aquests dies també 
estan treballant per mantenir 
o augmentar els equips feme-
nins, ja siguin Sènior o de 
base, de cara a una propera 
temporada que serà històrica, 
tant per nombre de llicències 
com per categories.  

Un estudi 
reflexiona 
sobre les 
rematades de 
cap en el futbol

Vic

L.M.

El professor Agustí Comella, 
de la Facultat d’Educació, 
Traducció i Ciències Huma-
nes de la UVic-UCC, ha ela-
borat un estudi en el qual es 
planteja si el fet de rematar 
de cap en el futbol provoca 
danys cerebrals i sobretot 
què passa en el cas de les 
jugadores. Dues premisses 
que “s’han de tenir en comp-
te ja que els estudis que hi 
ha fins ara sobre el futbol 
s’han fet sempre en el mas-
culí i mai en clau femenina”. 
En aquest sentit i davant 
l’augment del futbol femení, 
Comella reflexiona sobre si 
“tots els enfocaments vigents 
són vàlids per a les noies”.

Comella explica que “el 
futbol és un esport únic en 
l’ús de la rematada de cap. 
Durant els partits es colpe-
ja la pilota amb el cap una 
mitjana de 6-12 vegades, en 
les quals la pilota assoleix 
velocitats de fins a 80 km/h 
o més. Aquests impactes 
subcommocionals poden pro-
vocar dèficits estructurals i 
funcionals: falta d’atenció, 
de memòria i aprenentatge 
verbal i possibles seqüeles 
neurodegeneratives cròni-
ques. És com si et clavessin 
un cop de puny al cap”. 
Comella, que és investigador 
del grup de recerca Metho-
dology, methods, models 
and outcomes of health and 
social sciences (M3O), ha 
realitzat diversos estudis de 
medicina esportiva, i també 
fa extensiva aquesta refle-
xió en el futbol base. I diu, 
per exemple, que “als Estats 
Units ja juguen amb una pro-
tecció al cap”. 

L’equip Infantil A de l’OAR Vic que va aconseguir l’ascens a Primera Divisió, celebrant el títol, la setmana passada

La temporada vinent hi haurà més llicències de jugadores
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St. Julià V. / Madrid

Laia Miralpeix

Una trucada del seu represen-
tant, dimecres de la setmana 
passada al matí, va canviar els 
plans d’aquest inici de juliol 
a Joel Arumí: aniria a fer la 
pretemporada amb el primer 
equip de l’Atlètic de Madrid. 
“Primer em va trucar per dir-
me que potser hi havia d’anar 
i al cap de mitja hora em deia 
que ja podia fer les maletes 
i anar-me’n cap a Madrid, 
que el dijous comença la pre-
temporada”.  Agafant quatre 
coses, a la tarda marxava 
rumb a Madrid amb l’AVE 
per posar-se l’endemà mateix, 
8 de juliol, sota les ordres de 
Diego Simeone a la Ciudad 
Deportiva de Majadahonda: 
“Al principi costa de creure. 
Quan fitxes per un equip 
com és l’Atlètic de Madrid B 
ja saps que existeix l’oportu-
nitat d’anar al primer equip, 
però no m’ho esperava tant 
d’hora”. Un cop assumit el 
nou repte, Arumí explica que 
“m’ho vaig agafar amb moltes 
ganes i motivació pel fet de 
poder competir en un equip 
d’elit”. El futbolista osonenc 
va fitxar aquest estiu pel 
filial del conjunt matalasser 
però no s’havia d’incorporar a 
l’equip fins al 19 juliol. Arumí 
és un dels diversos jugadors 
del planter vermell-i-blanc 

Arumí, en un entrenament amb el primer equip del conjunt matalasser

que des de diumenge, i durant 
set dies, està fent l’estada de 
pretemporada a Los Angeles 
de San Rafael, a Segòvia, ja 
que només hi ha set jugadors 
del primer equip. Entre ells, 
Jan Oblak, Mario Hermoso, 
Stefan Savic, Saúl Ñíguez o un 
dels fitxatges d’aquesta tem-
porada, l’atacant Marcos Pau-
lo. El jove futbolista de Sant 
Julià de Vilatorta, de 21 anys, 
comenta que “els companys 
m’han acollit molt bé, estem 
fent entrenaments i són durs 
però l’objectiu és treballar 
fort” per posar a punt la plan-

tilla. Està previst que en els 
propers dies vagin arribant els 
internacionals de l’Atlètic de 
Madrid, que un cop finalitza-
des les respectives competici-
ons encara estan de vacances. 
Aquestes absències són una 
oportunitat per a joves com 
Arumí, que el primer dia ja 
va parlar amb el Cholo: “Em 
va venir a saludar, vam estar 
parlant una mica. Estic molt 
content de poder entrenar 
amb ell, per mi és un orgull 
tenir-lo d’entrenador”.

Des del passat dijous, la 
pretemporada de l’Atlètic de 

Madrid consisteix a entrenar 
i fan tant treball físic com tàc-
tic i gimnàs amb dues o tres 
sessions diàries. A l’espera 
dels internacionals, i de saber 
si amb la seva arribada podrà 
continuar fent la pretempo-
rada amb el primer equip, 
Arumí vol aprofitar aquesta 
oportunitat que li ha donat el 
conjunt madrileny. 

Arumí ha passat per Sant 
Julià, Manlleu, Vic, Olot i 
Figueres i ara ha comen-
çat una nova etapa fora de 
Catalunya i amb l’actual cam-
pió de la Lliga espanyola. 

A les ordres del Cholo
El futbolista Joel Arumí fa la pretemporada amb el primer equip de l’Atlètic de Madrid

En marxa els tornejos de futbol de 
Castellterçol i Sant Miquel de Balenyà
Castellterçol/Sant Miquel de Balenyà A part del de 
Taradell, aquests dies s’estan jugant dos tornejos més a les 
comarques d’Osona i el Moianès. A Castellterçol es disputa 
al pavelló la 53a edició d’un torneig de futbol sala que, adap-
tant-se a la normativa Covid-19, ha regulat a 56 equips la 
competició repartits en les categories de Benjamí, Infantil, 
Cadet, Juvenil, Veterans/Legends, Femení i Sènior i amb 
equips provinents de diverses comarques catalanes. Com a 
novetat i per la necessitat d’espai, els divendres també es 
juga a la Pista de les piscines i passa de sis a quatre setma-
nes. D’aquesta manera les finals seran el 30 de juliol. Des de 
l’organització recalquen “l’ambient social i el torneig com a 
punt de trobada”. D’altra banda, al camp de futbol de Sant 
Miquel de Balenyà, els dimarts i els divendres es disputa 
la primera edició de la Summer Montseny Cup, amb la par-
ticipació de 12 equips entre les categories Aleví, Infantil, 
Juvenil, Sènior i Veterans. Jordi Clos, president del CE Sant 
Miquel de Balenyà, destaca “l’ambient d’estiu” del torneig. 
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Més moviments  
a Primera Catalana 
Vic Els equips osonencs de 
Primera Catalana continuen 
perfilant les plantilles. El Vic 
Riuprimer ha fitxat Bernat 
Casadevall (Juv. Damm i 
Cerdanyola), Guillem Font 
(Tona), Àlex Valls (Gurb) i Ivan 
Fernández (ex-Tona i Manlleu) 
i ha renovat Marc Collell, Marc 
Pujol i Jordi Isern. El Tona 
incorpora Marc Quer (Olot) 
i Toni Rossell (Palamós) i ha 
renovat Pol Vallès, Eloi Sánchez, 
Jordi Guàrdia, Ivan García, 
Carles Blanquera i Óscar Parcet, 
mentre que Aitor Renon és 
baixa. A Manlleu no continuarà 
Joaquín Bauta, han fitxat Marc 
Torres (Solsona) i Charly (Vic 
Riuprimer) i renovat Pau 
Franquesa. El Vic ha renovat els 
dos porters, Aleix Manzano i 
Sergi Solanich, i ha fitxat Sergi 
Estrada (Viladecans) i Ferran 
Giménez (Pobla de Mafumet i 
Parets).

Relleu a les 
banquetes del 
Gurb i el Sant Julià
Gurb/Sant Julià Canvis a 
les banquetes dels osonencs 
de Segona Catalana. David 
Gibaja i Xavi Navarro seran 
els entrenadors del Gurb i 
el Sant Julià d’aquesta tem-
porada. Gibaja substituirà 
Pere Vila, que marxa al Roda, 
mentre que Navarro ocuparà 
el lloc que deixa Lluís Padrós, 
nou tècnic del Vic Riuprimer 
REFO. D’altra banda, Litus 
Arjona continuarà al Torelló; 
David Besora, a l’OAR Vic, i 
Gerard Pallarès, al Taradell. 
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Soler, en un partit de pretemporada amb el seu nou equip

Ian Soler jugarà a la 
primera divisió de Polònia
Lubin (Polònia)

L.M.

“Tenia ganes de canviar de 
país i de continuar progres-
sant amb la meva carrera 
futbolística”. D’aquesta 
manera explica Ian Soler, de 
Prats de Lluçanès, el seu fit-
xatge pel Zaglebie Lubin, un 
equip de la ciutat de Lubin, a 
Polònia, que juga a la prime-
ra divisió d’aquest país. En 
les darreres dues tempora-
des havia militat al Zemplin 
Michalovce, però “volia fer 
un pas endavant. L’any pas-
sat ja es van interessar per 
mi”, però no ha estat fins a 
finals de temporada, que ha 
quedat lliure, quan ho pogut 
fer-se oficial el fitxatge. 

Aquests dies està fent la 
pretemporada i comenta 
que “l’adaptació està anant 
bé, parlen poc anglès i molt 
polonès, però m’he d’adaptar 
ràpid perquè la lliga comen-
ça d’aquí a poc”.

De fet, els seus companys 
van començar la pretempora-
da el 10 de juny però el juga-
dor de Prats, com que va fit-
xar a principis de juliol, s’hi 
ha incorporat més tard que la 
resta. La lliga a Polònia, l’Ex-
traklasa, tal com s’anomena, 
començarà el 26 de juliol, i 
Soler espera jugar i gaudir 
de minuts i sobretot aportar 

“la tècnica i la tàctica que 
durant molts anys vaig tre-
ballar als diferents planters 
dels equips espanyols. Hi ha 
una diferència molt gran i 
espero poder aportar aquesta 
experiència tant al mig com 
de central, que són les posici-
ons que aquests dies m’estan 
provant”, comenta el jugador, 
feliç d’aquesta nova etapa. 
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Muntanyola

Laia Miralpeix

Els Escalé són una família 
osonenca d’esportistes però 
sobretot d’amants de la mun-
tanya. Una passió que ha 
passat de generació en gene-
ració, tal com es va poder 
comprovar el passat cap de 
setmana. Dissabte Jan Escalé, 
de 79 anys; Marta Escalé, 
de 47, i Ruth M. Escalé, de 
19, acompanyats d’un altre 
membre de la família, Rubén 
Roca, van participar a la Val 
d’Aran by UTMB. Tres gene-
racions que van compartir la 
passió pel muntanyisme: “La 
Ruth la volia fer i l’avi la va 
voler acompanyar”, explica 
Marta Escalé, mare de la 
Ruth i filla d’en Jan. Avi i 
neta van fer la cursa dels 15 
quilòmetres, mentre que la 
Marta es va atrevir amb els 
55. Tots tres destacaven al 
final de la prova l’espectacu-
laritat de la cursa: “Ha anat 
tot perfecte, era la primera 
edició i ha estat genial, tot 
molt ben organitzat, molt 
ben senyalitzat i amb uns 
voluntaris molt atents i amb 
un gran ambient entre tots 
els participants”. També 
destacava “el paisatge, amb 
zones de roques i al costat 
una catifa verda, tot el traçat 
era molt maco”. 

Jan Escalé es va convertir 
en el finisher de més edat 
d’aquesta primera edició en 
una cursa de 15 quilòmetres: 

Jan, Ruth i Marta Escalé amb Rubén Roca, després de finalitzar les respectives proves

“Fa uns dies vam venir a fer 
una part del recorregut i el 
paisatge ha estat espectacu-
lar”, però sobretot destacava 
que “he disfrutat molt quan 
he vist tota la gent animant”. 
La seva filla comentava que 
“està acostumat a la munta-
nya i al Pirineu. Segur que 
ja deu estar pensant en quin 
3.000 fer aquest estiu”. I 
és que tot i els 79 anys, Jan 

Escalé mostra un estat de 
salut i físic envejable. Al seu 
costat, la seva neta, amb qui 
Marta Escalé ja havia fet 
l’any passat el trail del Cap 
de Creus. Fa quatre o cinc 
anys Marta Escalé –germana 
de Pau Escalé, que va morir 
l’any 2012 mentre escalava 
el Gavarnie– va començar a 
fer un parell o tres de curses 
d’aquestes característiques 

a l’any. D’aquesta manera 
“t’obligues a estar en for-
ma”, encara que deixa clar 
que no es marca un entre-
nament molt intens: “Ens 
agrada la muntanya i a partir 
d’aquí, a disfrutar-la”. A la 
prova, hi havia de partici-
par un altre membre de la 
família però per tema Covid 
finalment no hi va poder 
assistir. 

Campionat de Catalunya per a 
Aniol Clavell en 2000 obstacles

Granollers

EL 9 NOU

L’Estadi Municipal de 
Granollers va ser l’escenari, 
aquest diumenge, del Cam-
pionat de Catalunya Sub-18 
d’atletisme, en el qual van 
competir alguns atletes 
osonencs. Entre ells en des-
taca l’atleta de Sant Boi de 
Lluçanès Aniol Clavell (CA 
Granollers), de 16 anys, que 
es va proclamar campió de 
Catalunya a la prova dels 
2000 obstacles amb un temps 
de 6min 30seg 31cen, per 
davant d’Òscar Lefler (6min 
31seg 6cen) i del seu com-
pany d’equip Pol Fernández 
(6min 32seg 3cen). 

D’altra banda, en els 
mateixos campionats, Irene 
Montoliu (CA Vic), de 15 
anys, es va proclamar tercera 

de Catalunya en la modalitat 
dels 800 metres llisos. L’at-
leta vigatana va pujar al ter-
cer esglaó del podi amb un 
temps de 2min 15seg 83cen, 
rebaixant la seva marca per-
sonal en 6seg. Per davant 
seu van quedar Carla Bisbal, 
amb un temps de 2min 12seg 
23cen, i Joana Puig, amb 
2min 15seg 20cen.

Amb aquests resultats, tant 
Clavell com Montoliu van 
fer la mínima necessària per 
classificar-se per als campio-
nats d’Espanya de la mateixa 
categoria, que es disputaran 
el cap de setmana del 24 i 25 
de juliol a Huelva. 

Pel que fa a la participació 
del Club Atlètic Vic, també 
cal destacar la quarta posi-
ció de Bruna Sagrera en els 
100m tanques. L’atleta del 
club vigatà també va partici-

Montoliu i Clavell, diumenge amb les medalles de tercera i primer de Catalunya respectivament 

par a la prova dels 400m tan-
ques aconseguint la vuitena 
posició. 

En els campionats hi van 
prendre part prop de mig 
miler d’atletes de diversos 

clubs del territori català, 
en una jornada en la qual el 
temps va acompanyar. 

Selva i Faja,  
seleccionats per a 
l’Europeu d’orientació
Vic Els orientadors osonencs 
Guinedell Faja (Aligots) i 
Bernat Selva (UE Vic) són 
dos dels atletes que la Fede-
ració Espanyola d’Orienta-
ció (FEDO) ha seleccionat 
per participar a l’Europeu 
d’orientació (EYOC) que es 
disputarà del 20 al 22 d’agost 
a Vílnius (Lituània). Seran 
els primers campionats d’Eu-
ropa en la categoria Sub-16 
per als joves esportistes, de 
15 anys. Faja i Selva hauran 
de disputar tres proves en 
el campionat. Es tracta de la 
llarga distància, els relleus 
i l’esprint, pels carrers de 
Vílnius. En total han estat 
seleccionats quatre esportis-
tes per categoria i gènere de 
tot Espanya.

La Somnàmbula 
arriba divendres  
a la vuitena edició
Roda de Ter Després que 
l’any passat es fes la prova en 
format virtual, aquest diven-
dres es disputarà la vuitena 
edició de La Somnàmbula 
a Roda de Ter, una cursa 
nocturna i solidària, organit-
zada per Sant Tomàs, amb 
l’objectiu de recaptar fons 
per a l’entitat i visualitzar el 
col·lectiu. L’organització ha 
limitat el nombre de partici-
pants a 400 i, com a novetat, 
es trasllada al passeig del Ter 
de Roda de Ter, sota el pont 
nou, un esplai més ampli. 
Com és habitual, la prova 
compta amb tres recorreguts 
de 8,7km, 5,6km i 4,4km, i els 
participants, com és carac-
terístic, la poden fent tant 
corrent com caminant.  

Irene Montoliu, tercera en 800 metres llisos

Tres generacions en una cursa
La família Escalé va participar el cap de setmana passat a la Vall d’Aran by UTM. El més 

gran, Jan, de 79 anys, va ser el participant de més edat que va acabar la prova
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Guillem Monsech, en un moment de la prova disputada a Igualada

Monsech, campió 
d’escalada en bloc

Igualada

EL 9 NOU

L’escalador del Moianès 
Guillem Monsech (Club 
Excursionista Alpicat) va 
aconseguir el títol de campió 
de Catalunya en la modalitat 
d’escalada en bloc aquest cap 
de setmana a Igualada. Les 
semifinals van estar mar-
cades per blocs força durs i 
físics, on l’escalador osonenc 
Pol Roca va ser el més fort en 
la ronda classificatòria obte-
nint un total de 3 Tops de 5 
possibles. Per la seva banda, 

Monsech va passar a les finals 
en segona posició gràcies a 
encadenar 2 dels 5 Tops. A la 
final, els blocs proposats ofe-
rien estils variats i diferents 
amb alguns més enfocats en 
l’equilibri, la coordinació, 
l’escalada en desplom o en 
passos dinàmics, on Monsech 
va demostrar ser l’escalador 
més polivalent adaptant-se a 
tots els estils proposats i sent 
l’únic competidor en enca-
denar els quatre blocs creats, 
Pol Roca i Pau Galofré van 
tancar el podi amb 3 Tops de 
4 i 2 de 4, respectivament. 

Més de 1.600 
persones a les 
activitats esportives 
d’estiu de Ripoll

Ripoll L’Ajuntament de 
Ripoll té previst que aquest 
estiu un total de 1.662 per-
sones participin en algunes 
de les activitats esportives 
que s’han preparat durant 
aquests mesos. En aquest 
recompte, s’hi inclouen els 
casals d’estiu, els campus i 
les competicions que acullen 
els equipaments esportius 
municipals, o també activi-
tats escolars, de formació o 
de preparació de diferents 
esports com futbol, hoquei, 
ioga, futbol sala o vòlei, 
entre d’altres. 

Motxa Barceló serà 
la coordinadora  
del Voltregà femení

Sant Hipòlit de Voltregà 

Motxa Barceló continuarà 
vinculada al CP Voltregà des-
prés de la seva retirada com a 
jugadora i serà la nova coor-
dinadora del femení. Des del 
club consideren “important 
tenir una figura de coordi-
nació dedica exclusivament 
a l’hoquei femení per con-
tinuar apostant pel femení 
i vetllant pel benestar i la 
progressió de les nostres 
jugadores”. D’altra banda, 
el CP Voltregà va celebrar 
l’assemblea anual ordinària, 
el passat dijous, amb l’apro-
vació de tots els punts.  

Dos jugadors del CP 
Manlleu, convocats 
per l’Europeu Sub-19

Manlleu El porter Oriol 
Codony i el jugador Biel 
Autet, del CP Manlleu, seran 
els dos osonencs que partici-
paran al Campionat d’Europa 
Sub-19 que es disputarà a 
Parede (Portugal) del 5 a l’11 
de setembre. Aquesta setma-
na el seleccionador estatal 
Sergi Macià ha donat la llista 
de convocats i començaran 
a treballar el 26 de juliol a 
Masquefa. Durant sis setma-
nes estaran concentrats per 
preparar l’Europeu. 

Examen de grau de 
cinturó negre per a 
sis judoques de Moià

Moià Raquel Romeu, Iris 
Alsina, Ahmed Msshal, Marc 
Escribà, Àlex Garcia i Jordi 
Álvarez són els sis judoques 
del Judo Moià que el passat 
dissabte van superar l’exa-
men de pas de grau de cin-
turó negre de judo de 1r a 4t 
Dan. La competició, organit-
zada per la Federació Cata-
lana i l’Espanyola de Judo, 
es va disputar al Complex 
Esportiu de Badia del Vallès.

Gimnastes osonencs
Mataró Dani Mendieta (a la foto), del Gim-
nàstic Osona, va aconseguir la medalla UFEC 
(Campió absolut de Catalunya i de Via Olím-
pica 10) en el Campionat de Catalunya Via 
Olímpica i de gimnàstica masculina a Mataró. 
Pau Cobo, Jordi Capdevila i Teresa Frigola van 
fer Bronze a la General de Base 3 GAM, base 
2 i Via Olímpic 5, respectivament. Gil Sala i 
Roger Franquesa també van guanyar diverses 
medalles. Del Club Gimnàstic Vic, Elsa Farrés 
va revalidar el títol de Catalunya a la categoria 
VO3, Carla Noguer va guanyar l’Or en individu-
al VO2. Noguer juntament amb Andrea Balta i 
Ona Ochoa van aconseguir el subcampionat de 
Catalunya per equips. En Base 5, Jan Molist va 
fer bronze. També va tenir una actuació desta-

El Girbau Vic TT ofereix els títols
Vic El Girbau Vic TT va oferir a l’Ajuntament 
els títols de campió absolut de Catalunya, el 
de la Lliga Iberdrola de la Superdivisió estatal, 
el Campionat d’Espanya Infantil i el títol de 
campiona d’Espanya individual Infantil per 
Sílvia Coll. Durant l’acte es va distingir amb 
una insígnia de la ciutat les jugadores (Gabri-
ela Feher, Noa Muñoz, Sofia Zhang, Charlotte 
Carey, Sílvia Coll, Irina Gimeno i Camila Renata 
Moscoso) i els entrenadors (Lluís Peix, Miquel 
Ramos i Salvador Serra) i es va lliurar l’Estu-
diant de Vic al president del Vic Tennis Taula, 
Enric Roca. L’alcaldessa de Vic va destacar “la 
importància de donar visibilitat a l’esport feme-
ní”. També hi van assistir el regidor Titi Roca 
i Agustí Massip, president de la FCTT, que va 
assenyalar que “el tennis taula català continua 
als primers llocs i és en part gràcies a Vic”. 

Masgrau al Campionat d’Espanya
València/Tarragona Maria Gràcia Masgrau 
es va proclamar campiona d’Espanya en els 
200m estils en el Campionat de natació Màster 
d’estiu, que es va disputar entre el 7 i el 9 de 
juliol a València. La nedadora del CT Vic ETB 
també va aconseguir un quart lloc en 50m crol. 
Anna Mas, del NC Torelló, va ser novena en els 
50m papallona i 16a en els 50 lliures. D’altra 
banda, en el Campionat de Catalunya Benjamí 
a la piscina Sylvia Fontana de Tarragona, 
Paul Pavillard va realitzar una gran actuació 
quedant en primera posició i per tant campió 
de Catalunya en una de les Q64 de la categoria 
Benjamí, on també cal destacar la bona actuació 
de Felip Benett, del CN Vic ETB. 
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    ESPAI ESPECIAL: Club Tennis Vic 
   

El Club Tennis Vic està enllestint 
els últims detalls per acollir, a 
partir de dilluns, la 39a edició de 
l’Open Juvenil de Tennis - Trofeu 
Ramon Cunill, que es disputarà a 
les instal·lacions del club del 18 
al 24 de juliol. 

Es tracta d’un torneig pensat 
per als més petits, des de la 
categoria Benjamí fins a la Cadet, 
tant masculí com femení. És un 
torneig on hi haurà consolació 
i les finals es disputaran el dia 
24 de juliol. Aquesta competició 
forma part del torneig del circuit 
d’estiu, que es coordina des de 
la Federació Catalana de Tennis 
(FCT) i que mantindrà la mateixa 
estructura que en els darrers 
anys. És a dir, que es disputarà 

tant en categoria femenina com 
masculina i en Benjamí, Aleví, 
Infantil i Cadet i hi haurà final de 
consolació. Totes les finals es 
disputaran el 24 de juliol. 

Els jutges àrbitres seran Joan 
Pérez i Laia Santamaria i s’es-
pera que desenes de tennistes, 
provinents de diferents clubs de 
Catalunya, es donin cita en un 
torneig que s’ha convertit en un 
dels referents de l’estiu d’àmbit 
català. El Club Tennis Vic, com a 
club amfitrió, hi aportarà un bon 
gruix de jugador en les respec-
tives categories que esperen fer 
un bon campionat tot gaudint del 
tennis. Durant tot el torneig se 
seguiran les mesures anti-Covid-
19.

Tot a punt per al 39è torneig 
Ramon Cunill al CT Vic

El grup de l’APA Folgueroles, després de la competició 

Cambrils

EL 9 NOU

L’APA Folgueroles va acon·
seguir dissabte la tercera 
posició en el Campionat de 
Catalunya de xous promo·
ció disputat a Cambrils. Es 
tractava d’una competició 
que s’havia de disputar l’any 
passat però que a causa de 
la pandèmia es va posposar. 
El conjunt folguerolenc va 

competir en Xou Júnior i va 
ser tercer amb L’última pedra 
en aconseguir una puntuació 
de 32,40 punts. Només va ser 
superada per l’AE Fornells, 
que va ser primer amb Supèr-
bia i un total de 39 punts, i 
el CP Bescanó, segon amb 
Apollo II i un total de 35,70 
punts. 
    En aquesta categoria hi van 
participar 14 clubs. Aquesta 
temporada l’AP Folgueroles 

ja ha aconseguit també el 
Campionat d’Osona i el sub·
campionat de Barcelona i 
aquesta tercera posició és, en 
paraules del seu president, 
Joan Busquiel, “la millor 
manera d’acabar una tempo·
rada molt complicada a causa 
de la pandèmia que, sense 
dubte, dona una injecció d’il·
lusió a tot el grup per comen·
çar a planificar la propera 
temporada. 

Tercer lloc per al Folgueroles  
al Campionat de Catalunya ATLETISME

8a La Somnàmbula. Divendres, 
a 2/4 de 10 del vespre, amb sor·
tida i arribada al passeig del Ter 
de Roda de Ter, tindrà lloc la 
vuitena edició de La Somnàm·
bula, la cursa nocturna i solidà·
ria organitzada per Sant Tomàs, 
amb l’objectiu de recaptar fons 
per a l’entitat i visualitzar el 
col·lectiu. La prova disposa de 
tres recorreguts, en funció de si 
es vol córrer o bé fer caminant: 
Troneres, amb un recorregut 
de 8,7km d’asfalt i terra, per als 
corredors; Tocatardans, amb 
5,6km d’asfalt i terra, per a les 
persones que caminin, i Noc·
tàmbuls, amb 4,4km d’asfalt, 
accessible per a persones amb 
mobilitat reduïda. Estarà limita·
da a 400 participants. 

9a Cursa de Valldaneu. Diu·
menge, sortida a les 9 del matí 
de la plaça de l’Ajuntament 
de Sant Martí de Centelles. 
Recorregut de 5km de pujada 
fins a l’església de Sant Pere 
de Valldaneu i baixada al punt 
de sortida. El lliurament de 
dorsals es farà una hora abans 
de l’inici de la cursa. La cursa 
estarà limitada a un total de 
100 participants.

BÀSQUET

4a edició del circuit 3x3 FCBQ. 
Dissabte, la zona esportiva i la 
plaça Vella de Torelló acolliran la 
cinquena prova del circuit FCBQ. 
Per categories tant masculines 
com femenines Mini, Infantil, 
Cadet, Júnior, Sènior, Sènior PRO 
i Unificada Special Olympics.

CICLISME

Sortides cicloturistes UC 
Campdevànol. Diumenge, a les 7 
del matí, a la cruïlla del c. Hortes 
i la ctra. de Gombrèn. Sortida cur·
ta a Berga (98km) i sortida llarga 
al santuari de Corbera (115km).

Sortides cicloturistes UC 
Taradell. Diumenge, sortida 
a les 7 del matí, a la Plaça. 
Recorregut Taradell·Vic·Coll de 
Condreu·Joanetes·Torelló·Roda·
Vic·Taradell (115km).

 Agenda esportiva

El Ramon Cunill és la cita per excel·lència de tennis a l’estiu al CT Vic

Segona sessió 
de les Nits a la 
Fresca al Club 
Tennis Vic
Després de l’èxit i el bon ambient 
de dijous passat amb la primera 
de les dues sessions del Trofeu 
El 9 Nou - Nits a la Fresca del CT 
Vic, el club vigatà ja ha posat el 
compte enrere per a la propera 
sessió, que es farà dijous vinent, 
22 de juliol. 

Es tracta d’una jornada noctur-
na en la qual es combinaran els 
dos esports més predominants 
del Club Tennis Vic, com són 
el tennis i el pàdel. La jornada 
començarà a 2/4 de 8 del vespre 
i s’allargarà fins a 2/4 d’1 de la nit 
i com és habitual es realitzarà a 
les instal·lacions del CT Vic. 

El Trofeu El 9 Nou - Nits a la 
Fresca del CT Vic és un esde-
veniment en el qual jugadors i 
jugadores de tennis i pàdel con-
viuen creant un increïble ambient 
esportiu, en el qual més enllà 
dels resultats destaca el caràcter 
social de l’esdeveniment com a 
punt de trobada d’aquests dos 
esports. 

Tot i que queden poques 
places disponibles, les inscripci-
ons encara estan obertes. Podeu 
consultar tota la informació a 
la pàgina web del club <www.
clubtennisvic.cat>. 



NOU9EL PUBLICITAT

Els sortejos sempre es faran a les 10 del matí del dia del sorteig.
Les seves dades personals seran tractades per Premsa d’Osona, SA i CATVL 97, SLU (conjuntament i en endavant, EL 9 NOU) amb la finalitat de fer-lo participar en els sorteigs. Les dades personals, així com imatges i veu, 
poden ser utilitzades mitjançant els canals audiovisuals del Grup (premsa, ràdio, televisió, internet…) utilitzant els formats i mitjans previstos en cada cas amb finalitats periodístiques. Pot consultar informació addicional 
sobre els seus drets de protecció de dades a www.el9nou.cat.

A causa de la Covid-19, les activitats que s’ofereixen
es poden veure alterades o anul·lades.
Si això passa, ens posarem en contacte
amb els guanyadors per comunicar-ho.

Disculpeu les molèsties.

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’entrades gratuïtes. 
Entreu a: www.el9nou.cat Sorteig: 21-7-21.

Teatre

Oferta
subscriptors

Mateix descompte en les inscripcions per al tor-
neig que per als socis del Club Tennis.

Torneig

Aconsegueix aquesta diana 
electrònica ‘vintage’ del 
Barça que et regala 

Diversió per a tota
la família amb els
colors del teu club!

SORTEIG ESPECIAL

SorteigOferta
subscriptors

Participeu en el sorteig especial de llibres.
Entreu a: www.el9nou.cat. Sorteig: 21-7-21.

Divendres, 16 de juliol de 202156
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Angi Conejo agenda@vic.el9nou.com

AGENDA

Divendres 16

Folgueroles. Donació 
de sang. Reserva hora a 
<donarsang.gencat.cat>. De 
10.00 a 14.00 i de 17.00 a 
21.00. Centre Cultural.

Manlleu. Novè 2a. L’obra. 
Amb CorCia Teatre. Museu 
del Ter. 20.30.

77è Aplec de la Sardana. 
Concert amb les cobles 
Marinada i La Principal del 
Llobregat. Amb inscripció 
prèvia. Jardins de Can Puget. 
21.00.

Ripoll. Palmira a Pardines. 
A càrrec de Bubulina Teatre. 
Amb reserva prèvia. Museu 
Etnogràfic. 19.00.

Roda de Ter. Estiu a la 
fàbrica. Cultura i literatura. 
19.00, presentació de Reina 
de rates: crònica d’una 
època, amb Núria Armengol, 
Gabriel Ventura i l’autora, 
Raquel Santanera. 21.30, 
Lluís Soler diu Estimada 
Marta, de Miquel Martí i 
Pol. Fàbrica La Blava.

Sant Julià de Vilatorta. 
Estiu Set Fonts. Belles 
cançons. Cantem Esquirols, 
Llach i Folk. Un repàs als tres 
anys de Belles Cançons. Plaça 
Catalunya. 22.00.

Sant Pere de Torelló. Re-fes-
te l’estiu. Country amb Anna 
Serrasolsas. Plaça Monmany. 
20.00-21.00.

Santa Eugènia de Berga. 
XII Mostra del Batre. Carrer 
del Raval, petit passant del 
Tonis i batuda del blat a 
potes: girar la palla batuda, 
desgranar el gra de la palla, 
ventar el blat i pesar i 
ensacar el blat. Plaça Nova, 
concert a càrrec de Julivert. 
18.00.

Torelló. Les Fresques de 
Torelló. Cicle d’estiu d’arts 
escèniques. Les Anxovetes, 
havaneres en femení. 
Cançons de taverna amb 
Tururut Bonaigua, concert 
de música tradicional. 
Jardins Vicenç Pujol. 21.30.

Vic. Va de Pessics. 18.00, 
CCVIC Santa Anna, taller 
i llegenda “Peixos amb cor 
d’ocell”, a càrrec d’Anna 
Obiols; CCVic La Guixa, 
projecció del documental 
Somiant amb paraules; plaça 
Major, Festival Off Modo. 
20.00, L’Atlàntida, Quartet 
Casals i Quartet Gerhard i 
alumnes de la V Acadèmia 
Internacional de Quartet. 
21.00, escenari del Passeig, 
ballada de swing amb Vic 
Kick Swing. 21.30, pati de 
l’Ós, Renaldo & Clara amb el 
nou disc L’amor fa calor.

Festa major al Barri Osona. 
19.00, classe d’introducció 
al ioga. 22.00, cinema a la 
fresca. Plaça Osona.

El Sobrino del Diablo Live. 
Concert. La Reciclària. 21.00.

Viladrau. Festival de 
Curtmetratges. Inauguració 
del festival i projecció dels 
curtmetratges finalistes part 
I. Cal inscripció prèvia. Espai 
Montseny. 20.00.

Vilallonga de Ter. Concurs 
d’agility. Competició 
d’Espanya. Proves RSCE i 
Tunnel KO. Camp de futbol. 
16.30-21.00.

Vilanova de Sau. Cinema a 
la fresca. Amb la pel·lícula 
Shaolin Soccer. Amb la 
col·laboració del Festival Nits 
de Cinema Oriental. Bar de 
la piscina. 22.00.

Dissabte 17

Cantonigròs Taller de 
molinets de vent. Taller. Punt 
de Parada, antiga gasolinera. 
18.00-20.00.

Centelles. Presentació 
del llibre Sant Gil a Núria. 
Poemes i comentaris de 
Joan Perera i Faura, ermità 
de Núria, i il·lustracions 
d’Elisenda Rué. Casal 
Francesc Macià. 18.00.

L’Esquirol. Festivalet del 
Collsacabra. 17.00, escenari 
de la pista, espectacle 
familiar Anem amunt amb 
Els Atrapasomnis. 18.30, 
porxo de les antigues escoles, 
concert OUIEA, Verge Santa, 
de Santi Carcasona. 19.30 i 
21.30, itinerant, Skatalització, 
amb Gots de Tuba. 20.00, 
escenari de la pista, Una volta 
al món en 80 minuts, de Cat 
Klezmer Trio. 23.00, escenari 
de la pista, Joan Garriga i El 
Mariatxi Galàctic.

Les Masies de Roda. Festival 
d’estiu del monestir de Sant 

Pere de Casserres. Concert 
de Carlota Flâneur amb el 
seu disc Brains. Monestir 
de Sant Pere de Casserres. 
19.30.

Manlleu. Novè 2a. L’obra. 
Amb CorCia Teatre. Museu 
del Ter. 20.30.

31è Cicle de Concerts de 
Manlleu. Flotados, amb David 
Moreno i Cristina Calleja. 
Amor, poesia, destresa, 
humor, dansa, acrobàcia, 
projeccions llum i música. 
Plaça Fra Bernadí. 22.30.

Pardines. Itinera. Festival 
de música als micropobles. 
Concert de Wax & Boggie. 
Església de Sant Esteve. 
19.00.

Ribes de Freser. Capvespres 
a la fresca. Cicle d’Arts 
Escèniques d’Estiu. Concert 
per flauta, arpa i orquestra 
d’Amadeus Mozart, de 
Quatre Cordes. Església de 
Santa Maria. 22.00.

Ripoll. Visita guiada 
a la Farga Palau. Amb 
demostració de forja. Farga 
Palau. 16.30-17.30.

Sardanes. Amb la cobla La 
Principal del Llobregat. Plaça 
de la Llibertat. 17.30.

42è Festival de Música de 
Ripoll. Troubadours Art 
Ensemble i músics convidats. 
Música medieval d’Occitània 
i Catalunya. Monestir de 
Santa Maria. 21.30.

Roda de Ter. Estiu a la 
fàbrica. Cultura i literatura. 
18.00-21.00, enginys 
Eko.poètiks, instal·lació 
interactiva per a xics i grans. 
18.30-20.00, creació de 
cançons, taller per a infants 
a partir de 5 anys impartit 
per Mariona Castells, amb 

inscripció. 21.30, Ju posa 
veu als poetes, concert de 
Judith Puigdomènech amb 
Coloma Bertran i Ricard 
Puigdomènech. Fàbrica La 
Blava.

Sant Joan de les Abadesses. 
Els secrets del bosc. Un 
bosc ple de secrets. Sortida 
guiada a la natura. Oficina de 
Turisme, Palau de l’Abadia. 
10.30-13.30.

Sant Joan de les Abadesses, 
la joia del romànic. Visita 
guiada. Oficina de Turisme, 
Palau de l’Abadia. 11.30.

XXVI Festival del Comte 
Arnau. Ramon Mirabet 
amb el seu disc Begin Again. 
Claustre del monestir. 22.00.

Sant Julià de Vilatorta. 
Jornada d’orientació 
professional. Gratuïta, 
dirigida als joves per ajudar-
los a conèixer millor el món 
empresarial. La jornada anirà 
a càrrec de Pere Soler, antic 
professor de la UAB. Pavelló 
municipal de Sant Julià de 
Vilatorta. D’11.00 a 13.30 i de 
14.30 a 17.00. Dinar gratuït 
al pavelló.

Sant Martí de Centelles. 15a 
Nit Musical de Valldaneu. 
Gemma Humet presenta 
el seu nou disc, Màtria. 
Valldaneu. 22.00.

Sant Miquel de Balenyà. 
Nits d’estiu. Concert de Grup 

Maravilla i Banda Resident. 
Versions aptes per a tots els 
públics. Plaça de l’Església. 
21.30.

Santa Eulàlia de Riuprimer. 
Clec Festival. 19.00-20.30, 
Mag Raül. 21.00-22.30, 
Blu Versions. 23.00-
00.00, selecció musical. 
Camp de gespa de la pista 
poliesportiva.

Santa Maria de Besora. 
ArtBesora. Exposició oberta 
amb més d’una vintena 
d’artistes i artesans, tots 
del poble de Santa Maria 
de Besora. L’acte estarà 
acompanyat amb la música 
en directe del grup Neko 
Duo, també de Besora. Sala 
polivalent. 18.00-21.00.

Sobremunt. Brots de 
Cantilafont: Cultura 
Transhumant. Pasturatge 
escènic i musical al Lluçanès. 
Joana Gomila i Laia Vallès, 
música. Cossoc de Magi Serra 
i Anamaria Klajnscek, dansa. 
Morena Tradipatxanga, 
música. Sobremunt. 19.00.

Vic. Va de Pessics. 10.30, 
Museu Episcopal, L’esplendor 
del gòtic. 17.30, plaça 
de la Pietat i Hotel Les 
Clarisses, Festival Off 
Modo. 18.00, CCVIC Can 
Pau Raba, Khoomei i altres 
cants guturals d’Àsia. 
20.00, L’Atlàntida, Quartet 
Casals i Quartet Gerhard i 
alumnes de la V Acadèmia 
Internacional de Quartet; 
rambla Taradellas, vespre de 
monòlegs amb Quim Vila i 
Els Rondinaires. 22.30, parc 
Josep Maria Sert, concert amb 
Son de Rosas, banda tribut a 
La Oreja de Van Gogh.

Festa major al Barri Osona. 
9.00, torneig petanca. 10.30, 
jocs dinamitzat per la Casa 
d’Oficis. Plaça d’Osona.

XII MOstrA DEL bAtrE
SAnTA EugèniA dE BERgA
 
Divendres, a les 6 de la tarda, 
batuda del blat a potes



LA GUIANOU9EL

Feu la vostra reserva trucant al 93 889 49 49 o bé entrant a el9club.cat, aboneu 
l’import i en menys d’una setmana rebreu el producte a casa.
Es pot reservar fins al 19-07-2021 inclòs.

Només per a
subscriptors i socis

Al facilitar les vostres dades accepteu 
expressament la política de privacitat
de Premsa d’Osona, SA, que podeu consultar 
a www.el9nou.cat

Cafetera de càpsula 
Philips L’Or Barista 
LM8012/55
Prepara dos cafès de cop.
Color vermell. Compatible amb 
càpsules Nespresso i l’OR.
Inclou: 50 càpsules de regal.

Per només
89

Inclou enviament 
a domicili
IVA inclòs

Per només
75

Inclou enviament 
a domicili
IVA inclòs

Termo nevera portàtil 
Palson Alaska
Doble funció: escalfa i refreda.
25 litres de capacitat.
Mides: 44,5 x 40 x 29 cm.
Per connectar-se a 220V i a 12V per al 
cotxe. Amb nansa per transportar-la 

còmodament.

Per només
29

Inclou enviament 
a domicili
IVA inclòs

Ventilador de taula LIVOO 
DOM269N
30 cm de diàmetre.
Color: negre.
3 velocitats.
Motor silenciós.
Inclinació vertical.
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Recorregut medieval. Visita 
comentada per l’art, la cultura 
i els costums medievals. 
Museu Episcopal. 12.00.

Inauguració de l’exposició 
“Cosint memòries”, d’Ana 
Ferreira. Casino de Vic. 12.00.

Visita els tallers i artesans 
del carrer de la Riera. Coneix 
l’artesania i tallers del carrer 
de la Riera de Vic, un dels set 
punts d’interès artesanals de 
Catalunya. Reserva prèvia. 
Oficina de Turisme. 12.00.

Jocs al museu. Jugar a través 
de la història. Sabíeu que 
les cultures neolítiques ja 
jugaven? Us heu plantejat 
mai com devien ser els jocs 
a l’antiga Roma o a l’edat 
mitjana? Endinseu-vos a la 
col·lecció del MEV amb una 
activitat en què a través de 
l’art, la història i tot jugant 
descobrirem jocs com el 
Senet, l’Alquerc o el Molí 
de nou! A partir de 7 anys. 
Reserva prèvia. Museu 
Episcopal. 17.00.

Viladrau. Festival de 
Curtmetratges. 19.30-21.30, 
sopar de tapes de cine. 22.00, 
projecció dels curtmetratges 
finalistes part II. Espai 
Montseny.

Vilallonga de Ter. Concurs 
d’agility. Competició 
d’Espanya. Proves RSCE i 
Tunnel KO. De 10.00 a 12.00 
i de 14.30 a 21.00. Camp de 
futbol.

Diumenge 18

Moià. 38è Festival 
Internacional de Música 
Francesc Viñas. Tenors, un 

espectacle d’òpera i humor 
de la companyia Il·luminati. 
Les Faixes. 19.00.

Ripoll. 68è Aplec de la 
Sardana. Amb les cobles 
Ciutat de Girona, Jovenívola 
de Sabadell i Bellpuig Cobla. 
Passeig Ragull. 10.00-20.00.

Visita guiada al monestir de 
Santa Maria de Ripoll. 12.00.

Roda de Ter. Ball a Can 
Planoles. Amb Albert Paulo. 
Socis 5 euros; no socis, 
7 euros. Jardins de Can 
Planoles. 17.00-20.00.

Sant Joan de les Abadesses. 
64a missa al cim del Taga. 
Missa oficiada per mossèn 
David Compte. Cim del Taga. 
09.30.

Sant Julià de Vilatorta. 
Presentació del llibre Temps 
de verema, de Francesc 
Orenes. A càrrec d’Anton 
Carrera. Aula de Cultura. 
19.00-20.30.

Santa Maria de Besora. 
ArtBesora. Exposició oberta 
amb més d’una vintena 
d’artistes i artesans, tots 
del poble de Santa Maria 
de Besora. L’acte estarà 
acompanyat amb la música 
en directe del grup Neko 
Duo, també de Besora. Sala 
polivalent. 10.00-14.00.

Taradell. Viu l’estiu. 
Havaneres amb Els Pescadors 
de l’Escala. La Plaça. 20.00.

Vic. Va de Pessics. 12.30, 
bosquet de l’Atlàntida, 
concert de Paul Fuster. 
19.00, plaça d’Osona, teatre 
de titelles Tocant el cel, amb 

Cacauet Teatre; L’Atlàntida, 
Ferides, òpera en dos actes 
de Jofre Bardolet; plaça 
del Carbó, concert Martí 
Mitjavila Trio.

Jocs i dracs al museu. Dracs 
de set caps i de diferents 
mides i colors s’amaguen 
en les obres del MEV i 
ens expliquen històries 
extraordinàries. Un 
recorregut ple de sorpreses 
per a tota la família! 
Comencem el viatge? A partir 
de 5 anys. Reserva prèvia. 
Museu Episcopal. 10.30.

Recorregut medieval. 
Visita comentada per l’art, 
la cultura i els costums 
medievals. Museu Episcopal. 
12.00.

Visita guiada dels diumenges 
a la tarda. Visita guiada al 
centre històric i a la nau 
central de la catedral. Amb 
inscripció. Sota el rellotge de 
l’Ajuntament. 17.00.

Festa major al Barri Osona. 
Festival de titelles. Plaça 
d’Osona. 18.00.

Vidrà. Rutes guiades 2021 
del Parc del Castell de 
Montesquiu. “Esquerdes de 
l’Euga”. Les esquerdes de 
l’Euga són unes boniques 
i interessants formacions 
rocoses que dibuixen 
profundes esquerdes al mig 
d’una fageda imponent. 7.15, 
per als que no han fet mai 
marxa nòrdica; 7.45, per als 
que sí. Zona esportiva.

Viladrau. Festival de 
Curtmetratges. Entrega de 
premis i projecció de les 
obres guanyadores. Espai 
Montseny. 12.00.

Vilallonga de Ter. Concurs 
d’agility. Competició 
d’Espanya. Proves RSCE i 
Tunnel KO. Camp de futbol. 
08.30-14.00.

XIX Firallonga. 
Demostració tradicional 
de batre amb màquina 
i batolles, exposició i 
cercavila de tractors 
antics, mercat artesanal, 
demostració d’oficis 
artesans, passeig amb 
ponis i activitats infantils. 
Carrer de la piscina i zona 
esportiva. 09.30-20.00.

15A NIt mUsIcAL A vALLDANEU
SAnT MARTí de cenTelleS
 
Dissabte, a les 10 del vespre, 
Gemma Humet presenta el seu nou 
disc, Màtria



LA GUIANOU9EL Divendres, 16 de juliol de 2021 59

Farmàcies

Vic

✚AUSA

C. Pare Huix, 15 | dia 16

✚POU

Av. Olímpia, 5 | dia 17

✚YLLA-CATALÀ

Pl. Paradís, 2 | dia 18

Roda de Ter

✚TORRENT

Pl. Major, 7 | dies 16 i 17

St. Quirze de Besora

✚BESORA, SCP

C. del Pont, 45 | dies 16 i 17

Tona

✚VILELLA

C. Seva, 1 | dies 16, 17 i 18

Torelló

✚BARDOLET

C. Canigó, 72 | dia 16

✚ESTUDIS

C. Anselm Clavé, 2 | dies 17 

i 18

Manlleu

✚ROSELL

C. Montseny, 71 | dia 16

✚FERRER CHAMBÓ

Pl. Fra Bernadí, 19 | dies 17 

i 18

Olost

✚LÓPEZ

Pg. Dr. Lleopart, 4 | dies 16 i  

17 matí

Prats de Lluçanès

✚VIVER

C. Major, 35 | dies 17 matí i 

18 matí

Sant Bartomeu del Grau

✚CASACUBERTA

C. Vell, 35 | dia 17 matí

Ripoll

✚ROCA COMA

Ctra. Barcelona, 38 | dia 16

✚RIU

Pl. Gran, 24 | dies 17 i 18

Sant Joan de les Abadesses

✚CAMPRUBÍ

C. Ramon d’Urg, 56 | dies 16, 

17 i 18

Defuncions

Ton Carrera Tantiñà. 95 anys. Centelles

Agustí Carol Tarrés. 86 anys. Vic

Antonio Alfonso Amayas Marín. 62 anys. Vic

Ildefons Bigas Aguilar. 44 anys. Calldetenes/Vic

Joan Sagalés Casanova. 66 anys. Manlleu/Vic

Ramon Freixa Sala. 71 anys. Roses/Gurb

Mohammadi Anaaoui. 72 anys. Vic/Monte Arruit

Maria Sallent Garriga. 91 anys. Vic

Manuel Cáceres Miranda. 87 anys. Manlleu/Vic

Esther Trachsel Freund. 84 anys. Vic

Josep Bullich Casadevall. 88 anys. Vic

Rosa Pérez Antoni. 92 anys. Vic

Joan Garré Carrera. 79 anys. Manlleu/Vic

Josep M. Soley Prat. 86 anys. Vic

Josep Seguranyes Jutglar. 84 anys. Vic

Quirzet l’homenetSantoral

Divendres, 16

Mare de Déu del Carme
Sol: h 06.29 i 21.26

Dissabte, 17

Sant Aleix
Sol: h 06.30 i 21.26

Diumenge, 18

Sant Frederic
Sol: h 06.31 i 21.25

Dilluns, 19

Sant Pere de Cadireta
Sol: h 06.32 i 21.24

Dimarts, 20

Sant Elies
 
Sol: h 06.33 i 21.23

Dimecres, 21

Sant Daniel
Sol: h 06.34 i 21.23

Dijous, 22

Santa Maria Magdalena
Sol: h 06.34 i 21.22

Alfons Company Orra. 93 anys. Vic

Josep Garrote Sant. 73 anys. Tona

Andrea Arjona Guerrero. 81 anys. Tona

Pere Boixadera Galobart. 96 anys. Tona

Josep Ullé Roig. 92 anys. Sant Quirze de Besora

Juana Linares Sáez. 92 anys. Sant Quirze de Besora

Marina Terrés Puig. 94 anys. Torelló

Lliberta Cesari Calonge. 98 anys. Montesquiu

Ramon Moratona Tomàs. 88 anys. Vic/Perafita

Glòria Arboleda Orozco. 63 anys. Ripoll

Maria Colom Colom. 88 anys. Camprodon

Miquel Portabella Fossas. 77 anys. Ribes de Freser

Rosa Pujol Colomer. 92 anys. Ripoll

Matilde López Briones. 87 anys. Sant Joan de les Abadesses

Felisa Puig Vilalta. 95 anys. Campdevànol

Maria Teresa Parés Capdevila. 92 anys. Vic/Ripoll

Naixements

Si voleu publicar
el nom dels vostres 

fills en aquest apartat 
truqueu al

tel. 93 889 49 49
o bé envieu
un correu a:

agenda@vic.el9nou.com

Nadir Bau Acevedo. Vic

Neus Bassas Pla. Santa Eugènia de Berga

Maria Valarezo Comas. Centelles

Csaba Alejandro March Valle. Ripoll

Adam Srhiri Slimani. Ripoll

Rayan Ahaek El Haji. Sant Joan de les Abadesses

Zoe Baladón Pareja. Ripoll

Luca Agustín Rua Laclau. Ribes de Freser

i gaudeix dels 
avantatges de ser
d’

TRUCA AL
93 889 49 49

DepARTAMENT de
subscripcions

FES-TE 
SUBSCRIPTOR

d’
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Vic

Ripoll

6.29 am

9.24 pm

Vic

Ripoll

6.28 am

9.25 pm

Vic

Ripoll

6.28 am

9.26 pm

Divendres Dissabte Diumenge

Temperatures

... aquesta setmana
Pluja

Les imatges dels lectors                                      eltemps@vic.el9nou.com

Assolellat

Parcialment cobert

Ennuvolat

Pluja

Tempesta 
elèctrica

Neu

Boira

Ruixats

Plugims

Vent
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Població    Dia Mín.   Dia Màx. Litres

Gombrèn 14-Jul. 7,7 11-Jul. 29,9 3,4

Malla 13-Jul. 8,6 10-Jul. 33,6 27,8

Núria 13-Jul. 1,6 11-Jul. 22,3 22,7

Ribes de Freser 13-Jul. 5,6 11-Jul. 29,1 2

Ripoll 13-Jul. 9,2 11-Jul. 32,3 0,7

Rupit 13-Jul. 6,4 11-Jul. 31,3 1

St.Julià de Vilatorta 13-Jul. 9,8 10-Jul. 31,4 1,6

St.Pau de Segúries 14-Jul. 7 11-Jul. 29,4 1,4

Sta.Eulàlia Riuprim. 13-Jul. 9,5 11-Jul. 32,1 33,4

Taradell 13-Jul. 10,8 10-Jul. 33,7 10,2

Torelló 14-Jul. 10,4 10-Jul. 33,7 0,2

Ulldeter 13-Jul. 0,5 11-Jul. 20,0 19,5

Vic 14-Jul. 9,9 10-Jul. 32,9 5,4

Previsió divendres

Després de la davallada de les temperatures i els 
ruixats al sud-oest de la comarca de dimecres, 
torna el temps estable i amb temperatures que 
s’aniran recuperant. Divendres matí amb algun 
banc de boira a les fondalades i domini del sol a 
la resta. Pot créixer alguna nuvolada a la tarda 
que deixarà el cel mig ennuvolat.

Previsió dissabte

Predominarà el cel serè o poc ennuvolat, tot 
i que a partir del migdia creixeran nuvolades 
al Pirineu i Prepirineu que podrien deixar 
algun ruixat aïllat. A la resta, domini del sol 
i temperatures màximes per sobre dels 30 
graus a la majoria dels observatoris. El vent 
serà de moderat a fluix del sud-est.

Previsió diumenge

El sol serà el protagonista aquest diumenge, 
només amb algunes nuvolades al Ripollès 
i nord d’Osona. Les temperatures mínimes 
seran fresques de bon matí, d’entre 12 i 15°C. 
Les màximes superaran els 32 graus. El vent, 
en calma. Al principi de la setmana que ve tor-
na l’estiu, amb màximes per sobre dels 35°C.

EL TEMPS Informació facilitada per: meteosona.com i acom.cat
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J. Dinarès i Prat
Metge–Uròleg

UROLOGIA GENERAL I INFANTIL

UROLOGIA

HORES CONVINGUDES
dinaresvic@hotmail.com

Rda. Camprodon, 26 • Escala D. baixos
VIC - 93 885 27 56

C. Macià Bonaplata, 4 • Escala B2, 2n 1a
Ripoll - 972 71 43 54 (edifici Casino)

DERMATOLOGIA
Dr. Josep M. Arimany

Dra. M. A. González-Enseñat
- Dermatologia 

i Dermatologia PeDiàtrica
- teràpia fotodinàmica - làser
rambla Hospital, 4, pral. 1a

tel. 93 885 24 36 - 08500 Vic

Anàlisis clíniques

Horari d’atenció:
de dilluns a divendres de 7.30 a 20.00 i dissabte 
de 8.00 a 14.00
Horari d’extracció:
de dilluns a divendres de 7.30 a 19.00 i dissabte 
de 8.00 a 13.00

Rambla del Passeig, 54 · 93 883 23 04
www.synlab.es

Vic PAsseig

OFTALMOLOGIA

Dr. RAFART ARUMÍ

• OFTALMOLOGIA GeneRAL
• cIRURGIA OcULAR

Clínica de Vic
Rda. Francesc Camprodon, 4, 3a planta

VIC - Tel. 93 885 55 09

Dr. Oriol Parés
ANGIOLOGIA i CIRURGIA VASCULAR

MALALTIES CIRCULATÒRIES
Varius (ChIVA, estètica...)
edema limfàtic, úlceres...

CONCERT AMB MÚTUES

Vic - Bayés Consultori Tel. 93 889 22 29
Vic - Clínica de Vic - Bayés Clínica Tel. 93 881 65 00
Manlleu - Centre Mèdic Manlleu Tel. 93 851 41 11

OTORINOLARINGOLOGIA
Dr. Josep Molera Blanch

GOLA - NAS - OÏDA

HORES CONVINGUDES

Pl. Estació, 8, entresòl - VIC

Tel. 93 885 26 21

Vols ser-hi?
Tel. 93 889 49 49

GUIA
MÈDICA

• Anàlisis Bioquímiques, Hematològiques, 
Microbiològiques-Parasitològiques.

• Al·lèrgia, hormones, fertilitat, Test A200.
• Serologia Covid19 i PCR.
• Anàlisis d’aigua de consum humà ISO 9001:2015.

De dilluns a divendres de 8 a 15h
Dissabtes de 9 a 13h

ANÀLISIS CLÍNIQUES
SYNLAB DR. J. FARGAS

Tel. 93 885 08 08
C. Morgades, 23, baixos

ViCFem analítiques privades i per mútues

Per demanar cita prèvia:
www.synlab.es

o també podeu trucar al
681 15 42 12

Horari de treball i extraccions

Plaça Catedral, 9 - VIC
Tel. 93 889 22 29

www.bayesconsultori.cat
Nou servei de CITA WEB

MEDICINA DE CAPÇALERA
- Dra. A. Ramos
- Dra. C. Álvarez
- Dra. S. Martínez de Arenzana
- Dr. V. Canal

ASSISTÈNCIA D'INFERMERIA
Pressió arterial, injeccions, etc.

REvISIoNS gENERALS

PRovES CoMPLEMENTÀRIES
• ENDoSCòPIA amb anestèsia

- Dr. R. Barniol
• ECogRAFIA

Ecocardiografia doppler 
Ecografia general, ginecològica 4D
Transrectal, Transvaginal Ginecològica 
Abdominal
Troncs supraaòrtics

• PRovES D'ESFoRÇ
• HoLTER E.C.g.
• HoLTER PRESSIÓ (MAPA)
• DENSIToMETRIA
• URoDINAMIA
• CISToSCòPIES/

HISTERoSCòPIES
• RADIogRAFIES
• AMNIoCENTESIS

EspEcialistEs
Cardiologia Prof. A. Bayés de Luna, Prof. T. Bayés 

Genís, Dr. J. Riba, Dr. P. Codina
Cardiologia pediàtrica Dr. F. Rosés
Medicina interna i geriatria Dr. J. Brugués, Dr. R. Pujol
Neurologia Dr. A. Arboix, Dra. A. Bayés
Reumatologia Dr. R. Sanmartí, Dr. J. Rodríguez
Aparell digestiu Dr. R. Barniol
Oncologia Dr. E. Batiste-Alentorn
Endocrinologia Dr. I. Saigí
Dermatologia Prof. A. Castells, Dr. J. Arimany, Dr. R. 

Torné, Dra. L. Canal
Dermatoestètica Dra. L. Canal i Dra. E. Quintana
Psiquiatria Dr. J. del Río, Dra. M. Aubareda
Psiquiatria infantil i juvenil Dr. P. Tàpias
Al·lèrgia-immunologia clínica Dra. A. Sala 
Al·lèrgia pediàtrica Dra. A. López
Pediatria Dr. P. Domènech, Dra. A. López
Ginecologia i Obstetrícia     Dr. R. Rovira, Dr. J. Grau
Ginecologia i reproducció assistida Dr. X. Saura, Dra. N. Gil, Dra. N. Murcia
Urologia Dr. J. Fernández-Zuazu
Angiologia i cirurgia vascular Dr. O. Parés
Otorrinolaringologia Dr. M. Molinero, Dr. J. Camprubí
Oftalmologia Dr. J. Tell, Dr. S. Bofill, Dr. J. Oliveres
Oftalmologia infantil Dra. M. Vidal
Traumatologia Dr. Ll. Guillamet, Dr. F. Díaz, Dr. G. Bori
Pneumologia Dra. S. Molina, Dr. Joan Serra
Cirurgia general Dr. J. Molinas
Cirurgia oral i maxil·lofacial Dra. Darder
Cirurgia estètica i reparadora Dra. A. Torres, Dra. N. González, Dr. P. Bosacoma
Clínica del dolor Dra. M. Jiménez
Psicogeriatria Dr. F. Escabia
Medicina de família Dr. J. Fontarnau
Medicina del son Dra. Ester Tió
Anestesiologia Dr. J. de Ferrer, Dra. M. Jiménez, Dra. T. Planella
Psicologia Llic. P. Borrat
Psicologia infantil Llic. I. Verdaguer
Neuropsicologia Llic. I. Sala
Psicologia transpersonal Llic. M. Pellicer
Dietètica i nutrició Dra. E. Quintana
Podologia Sra. C. Sallent
Logopèdia Sra. M. Mauri
Fisioteràpia Sra. C. Garolera, Sra. M. Torra, Sra. A. Soler, Sra. M. Parra
Òptic-Optometrista Sra. A. Grifell
Anàlisis clíniques Dr. J. Fargas

Alcohol i embAràs. No 
pAssA res per uNA copA?
Recomanació: Consum Zero!
Les revistes científiques exposen la relació amb la teratogenicitat –és 
a dir, les malformacions en el fetus– i l’alcohol. Però el problema no 
és prohibir o no, sinó que el debat hauria de ser si les dones i famílies 
entenen els riscos del consum de tòxics. L’important és disposar 
de la informació, treballar adequadament la presa de decisions de 
les persones i fer arribar de manera clara les recomanacions en 
l’embaràs.
L’Institut Nacional per a la Salut i Atenció d’Excel·lència (NICE) 
posa l’accent a evitar el consum d’alcohol durant els tres primers 
mesos d’embaràs, perquè està associat a avortaments espontanis. 
També s’està estudiant la relació del consum d’alcohol en la fertilitat 
masculina i la reducció de la fertilitat i qualitat espermàtica.
Els articles publicats confirmen la teratogenicitat de l’alcohol en 
l’embaràs i ha estat concloentment mostrada en estudis clínics, 
conductuals i epidemiològics que inclouen la síndrome alcohòlica fetal, 
el retard mental, anomalies del desenvolupament i el comportament, 
i un pes baix en néixer.
Per tant, si es tracta de posar a la balança els riscos (efectes nocius per 
al nadó) i els beneficis (cap per a la salut de l’embarassada), el consell 
de consum d’alcohol en l’embaràs ha de ser CONSUM ZERO.

Possibles efectes en la gestació
Què passa amb les dones que volen fer un consum ocasional, o que 
fan un consum moderat i no volen deixar-ho? És impossible assegurar-
li a una dona que beu moderadament durant l’embaràs que l’alcohol 
no pot afectar negativament el seu nadó. L’efecte dosis dependent 
es desconeix i tendeix a variar d’un embaràs a un altre. La influència 
de les variables no se sap, el perquè en dosis baixes en diferents 
embarassos poden provocar efectes diferents en els nadons.
En canvi, en el tabac sabem que clarament la relació amb les dosis 
tindrà efectes més greus de repercussions fetals, com avortaments, 
despreniment prematur de placenta, prematuritat i complicacions 
respiratòries del nadó en els seus primers mesos.
En les drogues socialitzades i acceptades en el nostre entorn (tabac 
i alcohol) sovint tenim tendència de minimitzar-ne els riscos… 
“Pel nadó és millor 
un traguet o una 
cigarreta que patir 
ansietat”. Doncs 
no. L’important és 
aprendre a treballar 
aquesta ansietat 
per cedir-ne el 
consum, a través 
d’un acompanyament 
emocional i, quan 
sigui imprescindible, 
farmacològic.
Les dones són 
autònomes i cap 
d’elles vol posar 
en perill la vida 
del seu nadó, 
només cal trobar 
el camí per sentir-
se acompanyades 
sense judicis cap a 
l’abstinència.
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botiga per emportar 
plaça major de Vic, 35
    Tel. 621 26 88 05

POLLASTRES | OUS I VERDURES | TAPES | COMBINATS

REStAuRANt

CARREtERES
4

Restaurant:
Obert de dilluns

a diumenge:
Menú diari 15
Cap de setmana

25

Cafeteria:
Menús de dilluns

a diumenge

Carretera C-17, km 50 - Tona (Barcelona)
Tel. 93 887 03 50 - Fax 93 887 04 00

fidormasl@gmail.com - www.4carreteres.com

C. de la Riera, 13  
Tel. 93 889 52 71  - Vic

www.elcaliuvic.com

Des de 1992

GUIA
GASTRONÒMICA
93 889 49 49

guia gaSTRONÒMiCa

ENTREU I D
ESCOBRIU

LES OFERTES DEL CLUB

PETITS ANUNCIS

93 889 49 49

(Horari de 10 a 13h i de 16 a 19h, de dilluns a divendres)

Escriviu el vostre missatge en MAJÚSCULES i deixeu una casella en blanc entre paraula i paraula

NIF .................................................

Tel. ..................................................

Nom i cognoms ........................

...........................................................

............................................................

Població ........................................

............................................................

CP ....................................................

És subscriptor

Sí                   No

Al facilitar les vostres dades accepteu expressament la política de privacitat de Premsa d’Osona SA que podeu consultar a www.el9nou.cat

Guies de SERVEIS
si voleu ser-hi
truqueu al
93 889 49 49
93 860 30 20

GUIA SERVEIS
si voleu ser-hi
truqueu al
93 889 49 49

Compro
pisos i Cases

a osona
24 / 48 hores

joan 617 28 08 50

Ctra. N-152, km 75,6 - LES MASIES DE VOLTREGÀ

93 857 11 53 - 93 850 24 70
US OFERIM ELS NOSTRES SERVEIS
- COMPRA DE VEHICLES ACCIDENTATS
- RETIRADA DE VEHICLES USATS PER DESBALLESTAMENT
- TRAMITACIÓ DE BAIXES DEFINITIVES
- VENDA DE RECANVIS D'OCASIÓ

Per a més informació, truqui'ns als telèfons:
                                                           93 857 11 53

   93 857 06 10
                                                           Fax 93 850 24 70

www.desguaceslagleva.com
Botiga on-line

DESEMBUSSOS
i FOSSES SÈPTIQUES

Ctra. Sant Hipòlit, km. 4,100 - GURB

Tel. 93 886 24 78
www.terricabras.cat

• Servei de 
guardamobles

• Especialistes
en muntatge i 
desmuntatge

   de mobles

C. Canigó, 83, 4t 3a - Tel. 619 35 79 73 - 675 92 13 76 - VIC

Tel. 630 96 42 84 - 93 857 03 74 - contacte@neida.catDESEMBUSSOS, NETEGES i TraNSpOrT D’aiGUa

Tel. 93 854 11 69
Av. Països Catalans, 5 B - VIC

www.girbauconsu ng.com
girbau@girbauconsu ng.com

Segregacions
i divisions

guia SeRveiS

Serveis

Detectius Privats Pagès i Gas-

só. Investigacions familiars, 

laborals i mercantils. Control de 

menors. Telèfon 93 883 28 33.

peTiTS aNuNCiS

Per anunciar-vos a

truqueu al

93 889 49 49

Bar - Restaurant - Habitacions

Av. Manuel López, 6-8 - Tel. 93 838 50 01
Santa Maria d’Oló - www.hostalsantamaria.cat
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Jordi 
Sunyer

Aquesta setmana farem una 
excepció i no parlarem del que 
s’ha pogut veure a EL 9 TV 
sinó del documental Liverpool 

català: boira, sants i rock’n’roll. Primer de 
tot, una felicitació gegantina a Dani Feixas, 
que ha fet una feina titànica amb un resultat 
excepcional. Sí, hi haurà qui ha trobat a faltar 
bandes i d’altres que hauran tingut una indi-
gestió amb el blanquejament de la imatge 
de Loquillo, però el treball és un document 
excel·lent. Em quedo amb un parell de flai-
xos d’Els Catarres, que vessaven sinceritat 
per tot arreu. Primer, quan van explicar que 
Quimi Portet tenia una maqueta seva (abans 
de triomfar amb Catarres havien picat pedra 
amb Hotel La Paz o Wolfish) i més enda-
vant, quan van recordar un dia que tocaven 

als Hostalets fent de teloners de Pep Sala 
“i estàvem pendents de si ens mirava o no”. 
Al final, l’empenta a l’estrellat no els la va 
donar ni Portet ni Sala, sinó l’eterna Jenifer. 
Tot un himne. I sí, va quedar demostrat que 
Osona és el Liverpool català però entre els 
motius que s’hi van citar a mi me’n va faltar 
un: el paper dels mitjans comarcals. Des de 
fa més de quatre dècades, qualsevol grup que 
treu un àlbum, una maqueta o fa un concert 
apareix a EL 9 NOU. I des de fa més d’una 
dècada i mitja també apareix a EL 9 TV on, 
amb modèstia però amb constància, passió 
i voluntat de donar a conèixer tot el que es 
cou en l’àmbit musical nostrat, programes 
com el Bon cop de rock o La tramoia han fet 
una feina que en d’altres comarques simple-
ment no feia ni fa ningú. I costa fer avançar 
projectes, i més si són musicals, quan ningú 
et posa un micro al davant. 

EL FORAT DEL 9

La Plana de Vic, 
a ‘Camins de l’Eix’ 
La Plana de Vic és terra 
de boira, d’embotits, de 
camps i de bestiar. Ho 
descobrirem al primer 
capítol de Camins de 
l’Eix.

Camins de l’Eix 
dv., 21.30; dg., 15.00

Les notícies del 
cap de setmana 
Meritxell Garriga (a la 
foto) presenta l’informa-
tiu dels caps de setmana 
de La Xarxa, recollint tota 
l’actualitat de dissabte i 
diumenge.

Notícies en xarxa 
dissabte, 20.30

El nou temps  
del Picó
La meteorologia, el medi 
ambient, la sostenibilitat 
i els objectius de l’Agenda 
2030 són els eixos temà-
tics d’El nou temps del 
Picó.

El nou temps del Picó 
diumenge, 21.30

LA PROGRAMACIÓ DEL CAP DE SETMANA

Divendres 16

6.30 CAMINANT PER 
CATALUNYA. 
7.00 NOTÍCIES EN XARXA.
9.00 A LA FRESCA.
10.30 EL 9 INFORMATIU. 
11.00 TORNA-LA A TOCAR, SAM. 
Cinema. Presenta: Pitu Anaya. 
11.30 AVENTURA’T.
12.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Divulgatiu. 
12.30 A LA FRESCA.
14.00 EL 9 INFORMATIU. Les 
notícies d’Osona. Presenta: 
Natàlia Peix. 
14.30 LA PORTERIA. Tertúlia 
esportiva. Presenta: Pitu Abril. 
15.30 CARRETERES. Docusèrie. 
Collada de Toses. 
16.00 EL NOU TEMPS DEL 
PICÓ. Meteorologia. 
17.00 AVENTURA’T.
17.30 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Divulgatiu. 
18.00 A LA FRESCA. Magazín. 
Presenta: Clara Tena. 
19.30 NOTÍCIES EN XARXA 
- ESTIU. Informatiu. Presenta: 
Laura Ribes. 
20.00 PICALLETRES. Concurs. 
20.30 EL 9 INFORMATIU. Les 
notícies d’Osona. Presenta: 
Natàlia Peix. 
21.00 PICALLETRES. Concurs. 
Presenta: Guillem Rico. Institut 
La Plana A - Institut de Gurb A. 
21.30 CAMINS DE L’EIX. Divul-
gatiu. La Plana de Vic. 
22.00 VINUM. Viticultura. 
22.30 EL 9 INFORMATIU.
23.00 A LA FRESCA.
0.30 EL 9 INFORMATIU. 
1.00 A LA FRESCA.

Dissabte 17

6.00 EL 9 INFORMATIU. 
6.30 CAMINANT PER 
CATALUNYA.  
7.00 CAMINS DE L’EIX. 

7.30 CARRETERES. Docusèrie. 
8.00 TORNA-LA A TOCAR, SAM.
8.30 EL 9 INFORMATIU. 
9.00 A LA FRESCA.
10.30 EL 9 INFORMATIU. 
11.00 ESPECIAL DE TORNA-LA 
A TOCAR, SAM. Cinema. Les 
millors recomanacions per aquest 
estiu. Presenta: Pitu Anaya. 
12.00 PICALLETRES. Concurs.
12.30 A LA FRESCA.
14.00 EL 9 INFORMATIU. Les 
notícies d’Osona. Presenta: 
Natàlia Peix. 
14.30 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Divulgatiu. 
15.00 AVENTURA’T.
15.30 PICALLETRES. Concurs.
16.00 TORNA-LA A TOCAR, SAM. 
Cinema. Presenta: Pitu Anaya. 
16.30 AVENTURA’T.
17.00 CAMINS DE L’EIX. Divul-
gatiu. La plana de Vic. 
17.30 CARRETERES. Docusèrie. 
Collada de Toses. 
18.00 A LA FRESCA. Magazín. 
Resum cap de setmana. 
19.30 QUINA CANALLA!. Refle-
xions de nens i nenes. 
20.00 LA MAR DE BÉ. Divulgatiu. 
20.30 NOTÍCIES EN XARXA. 
Informatiu. Presenta: Meritxell 
Garriga. 
21.00 PICALLETRES. Concurs. 
Presenta: Guillem Rico. Institut 
La Plana A - Institut de Gurb A. 
21.30 AVENTURA’T.
22.00 DE SOL A SOL.
22.30 CANTADA D’HAVANERES 
I BOLEROS DE SANT ANTONI 
DE CALONGE. Musical. 
1.00 AVENTURA’T.  
1.30 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Divulgatiu. 
2.00 TORNA-LA A TOCAR, SAM.
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6.00 AVENTURA’T.
6.30 ESPECIAL DE TORNA-LA 

A TOCAR, SAM. 
7.30 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Divulgatiu. 
8.00 CARRETERES.
8.30 CAMINS DE L’EIX.
9.00 DES DEL CAMPANAR. 
Divulgatiu. Manlleu. 
9.30 AVENTURA’T.
10.00 PICALLETRES. Concurs.
10.30 PROGRAMES ESPECI-
ALS. Festa major de Vic. Repàs 
d’actes de la festa major de Vic. 
11.00 MISSA DE MONTSERRAT. 
En directe. Missa conventual des 
de l’abadia de Montserrat. 
12.22 AVENTURA’T. 
13.00 TORNA-LA A TOCAR, SAM. 
Cinema. Presenta: Pitu Anaya. 
13.30 PICALLETRES. Concurs. 
14.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Divulgatiu. 
14.30 CARRETERES. Docusèrie. 
Collada de Toses. 
15.00 CAMINS DE L’EIX. Divul-
gatiu. La Plana de Vic. 
15.30 DES DEL CAMPANAR. 
Divulgatiu. Manlleu. 
16.00 AVENTURA’T.
16.30 PICALLETRES. Concurs.
17.00 TORNA-LA A TOCAR, SAM.
18.00 A LA FRESCA. Magazín. 
Resum cap de setmana. 
19.30 PATRIMONIS. Divulgatiu. 
20.00 LA MAR DE BÉ. Divulgatiu. 
20.30 NEX CAP DE SETMANA. 
Informatiu. Presenta: Meritxell 
Garriga. 
21.00 AVENTURA’T.
21.30 EL NOU TEMPS DEL 
PICÓ. Meteorologia i medi 
ambient. Presenta: Alfred Rodrí-
guez Picó. 
22.30 DOSOS AMUNT!. Castellers. 
23.30 VINUM. Viticultura. 
0.00 ESPECIAL TORNA-LA A 
TOCAR, SAM.
1.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. 
1.30 PROGRAMES ESPECIALS. 
2.00 AVENTURA’T.

El Liverpool català també 
és ‘culpa’ d’EL 9 NOU

Havaneres de Sant 
Antoni de Calonge 
Torna la Cantada d’Ha-
vaneres i Boleros de 
Sant Antoni de Calonge, 
amb Peix Fregit, Les 
Anxovetes i Port Bo.

Cantada d’havaneres 
dissabte, 22.30

‘Vinum’, de la vinya 
al paladar 
Al Vinum d’aquesta set-
mana descobrirem què és 
el plor de la vinya i també 
veurem el pas d’un any 
en una vinya de la DO 
Penedès.

Vinum 
dv., 22.00; dg., 23.30

Peix de llotja, 
a ‘La mar de bé’ 
La mar de bé és un progra-
ma divulgatiu i divertit 
sobre el peix de llotja que 
busca donar prestigi al 
peix i al pescador i oferir 
una visió optimista de 
l’ofici.

La mar de bé 
dissabte i diumenge, 20.00
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Cromos

Mites
Van caient mites. De Vic en deien 
el Liverpool català i es veu que a la 
ciutat anglesa, a part dels Beatles, no 
en van sortir gaires més grups musi-
cals de qualitat. També es va fer una 
campanya de promoció de la ciutat 
universitària dient que a Oxford hi 
ha boira. I resulta que n’hi ha poca.

Vacunes
Tots tenim ganes que acabi d’una 
vegada el malson de la pandèmia. 
La prova és l’èxit de les maratons de 
vacunació que s’han fet els últims dies 
a Osona. A Torelló comentaven que la 
cua per accedir al pavelló era el més 
pròxim al Carnaval de Terra Endins 
que s’ha viscut els dos darrers anys.

Star
L’alcalde de Sobremunt, Albert Güell, 
va compartir una foto en què es veien 
els líders d’El Último de la Fila. Quan 
tothom es fixaria en com de joves 
eren Manolo García i Quimi Portet, 
ell destacava que a la imatge va reco-
nèixer un cavall, l’Star, de la seva 
infantesa a Sobremunt.

Turull
La Travessa per la Llibertat que fa 
Jordi Turull aixeca una gran expecta-
ció per on passa. En època dels GPS, 
WhatsApp, Telegram... la gent no ha 
parat de trucar a la redacció d’EL 9 
NOU per saber el recorregut, horaris 
d’arribada i si anava amb retard. Con-
tents de poder-los donar resposta. 
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Doncs això, 
d’aquí a set 
setmanes 
serem al 
setembre. 
I l’estiu, 
caput. No 
pas astronò-

micament, però sí de forma 
efectiva. A la pràctica. Set 
setmanes. Set. Les set millors 
setmanes de l’any, al meu 
parer. Set setmanes de set 
dies. 49 dies. 49 dies genials. 
Pensava. Pensaves. Pensà-
vem.

Pensàvem que aquestes 

set setmanes serien El Setè 
Cel d’en Sisa. I hem passat a 
desitjar que no es convertei-
xin en 7 inferns. Hem passat 
a desitjar que no ens haguem 
d’encomanar al Setè Art per 
distreure’ns tancats a casa, 
amb pel·lícules com Seven, 7 
nòvies per a 7 germans o qual-
sevol western clàssic del Setè 
de Cavalleria. Ni als 7 llibres 
de la saga de Harry Potter. 
Ja no tenim futbol. Ni Lliga 
ni Eurocopa. Ni el tennis de 
Wimbledon, on els tie breaks 
es resolen al primer que arri-
ba als 7 punts. I s’acaben els 

play-off i la final de l’NBA, 
que les guanya el millor de 
7 partits. I s’acaba el tour, 

que sempre es disputa el setè 
mes de l’any. I engeguen els 
Jocs de Tòquio, però sense 
públic. Això ho hem sabut 
fa 7 dies. I esperàvem poder 
engegar la festa. Però també 
fa 7 dies que ho veiem ben 
negre. Perquè fa 7 dies, o 
potser més, que intuíem les 
noves restriccions. 

Pensava. Pensaves. Pensà-
vem que aquestes 7 setmanes 
serien màgiques. Com màgic 
és, també, el número 7: la 
suma del 3 i el 4. La suma 
de la Santíssima Trinitat i 
els quatre punts cardinals, 

nord, sud, est i oest. Perquè 
el 7 és això, la unió entre 
el cel i la terra. I, és clar, 
pensàvem que aquestes 7 
setmanes serien 7 setmanes 
màgiques. Que nedaríem als 
7 mars. Que ompliríem les 
places al so de la música i 
sonarien totes les tonalitats 
de totes les escales musi-
cals, que tenen 7 notes. I 
beuríem, a dojo, Moritz 7. 
I veuríem cada vespre els 7 
colors de l’arc iris. I de dia, 
el sol. I a les nits eternes, 
Mercuri, Venus, Mart, Júpi-
ter i Saturn. I la Lluna, en les 
seves 7 fases lunars, de 7 dies 
cadascuna. Pensàvem que 
podríem fer la volta als 7 dies 
de la setmana. Que dilluns 
ja fos dimarts per acollir 
el dimecres i empalmar el 
dijous, que ens dispararia 
el divendres, dissabte i diu-
menge. 

Però potser haurem d’aca-
bar a casa, jugant als daus, 
aquest joc en què la suma 
dels punts de les dues cares 
oposades és sempre 7. Els 
“set paradisos màgics i 
encantats” que anem perdent 
a cada bugada. Que podem 
anar perdent cada un dels 
7 dies de cada una de les 
7 setmanes que falten per 
setembre.

Pensava. Pensaves. Pensà-
vem ansiosos que viuríem 7 
estius en un. Però aquesta 
setmana vaig sentir l’Albert 
Om a la ràdio que deia: “Pot-
ser n’acabarem vivint mig, 
d’estiu”. I m’ensumo, t’ensu-
mes i ens ensumem que té 
raó. 

Eloi Vila
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Pensàvem que 
aquestes 7 

setmanes serien 
màgiques. Com 
màgic és també 
el número 7, la 
suma del 3 i el 4
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